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 € I també en aquest número: 
> Marià Montsuñer (PSC) i Robert Mundet (JxC) s'uneixen a 
Pau Presas (Fem Cassà) com a alcaldables pel 2023
> Modificaran el carril bici a la rotonda del BonPreu
> Marc Pinsach presenta el seu primer llibre d'experiències 
com a esportista 
> La revista Gavarres compleix vint anys
> El vòlei-platja s'imposa en la sessió top 10 dels 
pressupostos participatius
> Entrevista amb Ramon Viñas, doctorand a Cambridge 
> ...I tota l'actualitat de les entitats de Cassà
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Floristeria

Editorial Opinió

Després d'uns quants mesos de parlar del tema i d'anar debatent sembla 
que finalment l'Ajuntament de Cassà ha assumit que qui millor pot pren-
dre decisions sobre alguns temes, són els que més hi entenen perquè 
també són els que hi tenen més experiència. I així, a l'hora de redactar 
aquesta editorial ens arriben notícies de la voluntat l'equip de govern de 
revisar la circulació de les bicicletes per la rotonda del monument a La 
Salle a la Rambla 11 de Setembre. 

Des del primer dia que es van veure les pintades que delimitaven el 
trànsit  de bicicletes separat del de la resta de vehicles, ja van sorgir 
diferents queixes lamentant que la regulació de la circulació no seguís la 
lògica de totes les rodones i no unifiqués el sentit de la circulació de tots 
els vehicles. En comptes de regular el trànsit de bicis seguint la normativa 
de la resta de vehicles, es va proposar un carril amb doble sentit per als 
no motoritzats. Possiblement en un món ideal, amb una circulació molt 
més pacificada, en espais amb gran visibilitat  i amb poc trànsit es podria 
arribar a assumir l'opció de fer proves d'aquest tipus. 

Però en una rotonda tan limitada d'espai, amb un trànsit molt intens en 
algunes hores del dia i amb una colla de serveis al costat no és el més 
assenyat posar un nou entrebanc a  la circulació imposant aquest doble 
carril ciclista que obliga els conductors a doblar la prevenció abans d'en-
trar a la rotonda.

I això es va dir i denunciar des del primer dia, en el ple, a les xarxes, 
en escrits a Llumiguia i Cassadigital amb manifestacions dels col·lectius 
d’usuaris i curiosament semblava que l'Ajuntament ho entenia i anava 
dient que n'eren  conscients i que ho arranjarien.  Però  només es feien 
pedaços i continuava la doble circulació en un lloc o altre.  Ha calgut una 
amenaça de manifestació per fer canviar d'idea els responsables del nyap 
(Vies verdes i Ajuntament) i entendre que potser sí que es podia canviar, 
i el que havia funcionat sempre potser era el millor i que els experiments 
fer-los  amb gasosa...

Esperem el resultat final a veure si acaba tenint la lògica que s'ha acor-
dat... I a veure si també  es troba una alternativa a la rodona de la sarda-
na que malgrat no ser tan perillosa tampoc no és cap exemple d'eficàcia 
i d'eficiència i el resultat final que s'hi ha aplicat després d'unes quantes 
rectificacions encara presenta alguns dubtes, ja per als conductors de 
turismes o camions serà un perill afegit.

I a més  cal pensar en els blocs de pedra situats al llarg de la carretera 
per separar els carrils uns elements que d'entrada no semblen els més 
adequats per a la protecció dels usuaris.

TRES CAPS DE LLISTA 
I tot això  quan falta menys d'un any per arribar a les eleccions munici-
pals, que d'entrada presenten un panorama semblant el 2019 però amb 
alguns matisos. Repeteixen els caps de llista de Junts per Cat i el PSC 
unes decisions que semblen apuntar a possibilitat de repetir pacte de go-
vern si sumen prou regidors. A l'altra banda s'hi trobaran els que fins ara 
eren Esquerra Republicana amb una aposta diferent amb un grup més 
independent que sota el nom de Fem Cassà compta recollir el suport de 
tota la gent situada més cap a l'esquerra catalanista i independentista 
que en altres  ocasions havien estat presents al consistori (amb grups 
com l’Alternativa o el SI).

Pau Presas és la persona que encapçalarà aquesta aposta i d'entrada 
serà l'única cara nova en la lluita per l'alcaldia de Cassà.  Evidentment 
o se li pot negar la seva relació amb Esquerra, ja que ocupa un càrrec 
rellevant dins el partit, però la seva estratègia fins al moment ha estat 
la més activa, organitzant trobades sectorials destinades a promoure la 
participació ciutadana en el l’elaboració del seu projecte de poble. 

Queden deu mesos per les eleccions municipals i el panorama comença 
a perfilar-se...

Acord per resoldre 
el nyap del carril bici
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Opinió Diuen els lectors

T’explicaré un conte
per fer-te somiar,

d’herois i princeses
de fades i mags.

Rondalla d’idil·lis
de tresors amagats.
Cants i  miratges,

follets enamorats...

Històries de pànic
que no et deixin dormir.
“Fes volar la teva ment,
imaginant el que et dic!”

Dins aquest castell
et podràs divertir !

de monstres i dracs
hauràs de fugir !,

Dalt aquesta muntanya,
el món és llunyà.

Entre murs i barrots,
sentiràs llibertat!

  M. Carme Ariza

Castell encantat
El meu racóRacó de poemes

ROSSINYOL
En el raconet més senzill
sobre el cristall d’un rierol

seguint el compàs d’un grill,
canta alegre un rossinyol.

Una nana pel seu fill
que en un niu d’aquell resol
dorm tranquil sense perill,
des de que ha sortit el sol.

Així són les partitures,
que volen al pur atzar,

perdudes al curs del vent.

Són les gravacions més pures
dels que saben bé estimar
i escoltar-les eternament.

                   Enric Albertí Mias

Mots encreuats 433Sopa de lletres 433 Sudoku 195
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SOLUCIONS ALS ENTRETENIMENTS (PÀGS. 94 I 95)

GRAELLA INCOMPLETA 

SOPA D'ESTIU

FRASE ENCRIPTADA:
Aquest juliol han començat les obres de reforma de Can 
Trinxeria que permetran que aquest edifici aculli els serveis 
que actualment estan a l'antiga seu de l'ajuntament, a l'al-
tre costat de la plaça de la Coma. Les obres han començat 
pel pis de dalt, que estava pendent d'arranjar i on hi haurà 
la sala d'actes i exposicions. 
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Diuen els lectors Opinió

Economia d’estar per casa (139)

El gran robatori
Segur que a més d'un lector li ve a la memòria alguna es-
cena de les moltes pel·lícules que s'han fet sobre robatoris 
a bancs. Gairebé sempre l'argument es repeteix, es tracta 
d'un grup de "professionals" que amb més o menys tec-
nologia-(això depèn de l'època en què s'ha fet la pel·lícula)- 
aconsegueixen accedir a la cambra cuirassada i la deixen 
neta com una patena. Clar que, com a totes les pelis, 
sempre guanyen els bons i la cosa s'embolica i acaba ma-
lament per als “professionals”. A la vida real no sempre és 
així, i els lladregots-que no són tan professionals ni tenen 
tanta tecnologia- sovint se'n surten, amb l'inestimable su-
port de la incompetència o la poca traça policial o judicial.

Però que passa quan els que roben són els bons? I si, 
ho fan a la llum del dia, amb fotos i diaris, descaradament, 
sense vergonya ni complexos. Doncs res de res. Aquests 
actes de pillatge són celebrats com a èxits de gestió i de-
gudament reconeguts als seus actors.

És el món a l'inrevés? Les denúncies dels soferts ciuta-
dans resten a la via morta després d'un rosari de proce-
diments que, amb tota certesa ,són més costosos que la 
mateixa reclamació. I si per alguna casualitat algun arriba 
a terme, sempre és amb molt retard, sense retroactivitat 
ni responsabilitat pels autors, com a molt una estirada 
d'orelles i  un "no ho torni a fer".

Parlem de la banca, de la SAREB i de la SEPI. De fet, 
la llista és molt més llarga, però amb aquest trio ja ens 
podem fer una idea de com anem.

Per exemple la banca, la que queda, tots sabem com respi-
ren i cap on estan escorats: BBVA, Santander, La Caixa, etc. 
Segons la patronal bancària AEB les entitats que la compo-
nen llueixen aquest cartell: Entre 2012 i 2022 (crisi finance-
ra, rescat, pandèmia) han cobrat als seus clients 300.000 
milions d'euros en comissions, 100.000 llocs de treball des-
truïts, 52 entitats financeres desaparegudes i 10.000 ofici-
nes tancades. No està gens malament per a treure pit.

Cal afegir que, en plena pandèmia, el seu marge brut va 
créixer un 4,5%, tot plegat per acabar el 2021 amb un 
benefici de 15.100 milions d'euros.

La cirereta del pastís són els actius fiscals diferits, és a 
dir, les compensacions que atorga Hisenda per les pèrdues 
d'anys anteriors i beneficis fiscals per les pèrdues d'enti-
tats que han absorbit: uns 60.000 milions d'euros que 
podran recuperar durant més de vint anys i que serveixen 
per a reduir l'impost de societats.

Això vol dir que si vostè té una societat pagarà el 25% del 
benefici, mentre que a la banca li surt a pagar el 12,28%.

La SAREB. Per si això no fos suficient, tenim l'obra d'un 
tal M. Rajoy i el seu ministre Guindos: l'anomenat "banco 

malo". I tan “malo”!. Si heu sentit a parlar del negoci d'en 
Robert de les cabres, això és el mateix però a l'engròs. La 
SAREB, (Sociedad de gestion de activos procedentes de la 
reestructuración bancaria) organisme creat a mida amb 
la finalitat d'alliberar als bancs de tots els actius tòxics, 
immobles, hipoteques, avals, terrenys, etc. i canviar-los 
per deute públic.

Actius tòxics valorats en 200.000 milions (molt sobre-
valorats) a canvi de 50.000 milions en deute públic, a re-
tornar "trinco-trinco" i dels que ja s'han amortitzat més de 
13.000 milions.

Mentrestant, aquests "gestors" han anat acumulant pèr-
dues any rere any, fins a fer un forat de més de 60.000 
milions, que inclou les despeses, els sous, la pèrdua de 
valor de molts immobles i les" generoses" vendes fetes a 
fons voltors a preus de "derribo".

Per aquesta brillant gestió els consellers s'han assignat 
sous que van dels 95.000 als 465.000 euros. No està 
gens malament.

Per cert que la majoria dels consellers són titulats a la 
Universidad Pontificia de Comillas o a la Universitat San 
Pablo CEU, conegudes per "aprovisionar" de títols a per-
sonatges de certa tendència política. D'altres són exdirec-
tius d'entitats fallides o exministres franquistes com per a 
exemple l'incombustible Rodolfo Martin Villa. Amb gent de 
tan brillant trajectòria hem aconseguit en deu anys que el 
"rescat" de les entitats bancàries, que no havia de costar 
res al populatxo s'enfili, cap als 175.000 milions d'euros, 
que pagarem els de sempre.
La SEPI. Un altre invent genial, aquest amb més tradició i 
solera, creada pel tàndem Gonzalez-Solbes, amb la finalitat 
de fer de cotxe escombra de societats d'interès públic (?) en 
dificultats de molts diversos rams. Un cementiri d'empreses (i 
directius) per tapar forats i salvar el cul de més d'un protago-
nista d'aquella cançó de la Trinca "visca nostra amo" (Genial!)
Galeria d'artistes: Airbus, agència EFE, NAVANTIA ( construc-
ció naval), RTVE, EBRO (sucrera). Correos, Hispasat , Indra, 
Red Electrica, Enagas, ENRESA, (residus nuclears) i molts al-
tres zombis que esperen passar a millor vida. L'última, que 
rebrà 550 milions es CELSA (siderúrgica catalana).
I després n'hi ha que es queixen perquè no es fan inversions 
a Catalunya.
 

J. H.

ES LLOGA 
PÀ R Q U I N G  D E 

C O T X E 
 Zona Església, bon accés.

Interessats, truqueu al: 
     670 900 926
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Opinió Diuen els lectors

Relats de cinema

En Nelson Forn torna al poble el dis-
sabte de la festa. Havia format part 
dels serveis d’espionatge de l’ajunta-
ment fins que va haver de fugir quan 
va acabar el correfoc de la festa major 
de 2019. No sap per quin motiu els 
agents de l’Assessor volen matar-lo. Ho 
han intentat a Tànger, París, Sydney… 
Com que pateix amnèsia, no recorda 
gaire res. La seva mort ha estat anun-
ciada unes quantes vegades a la ràdio 
municipal. 

 Des de la finestra del bus es fixa en 
el nou traçat del carril bici quan véns de 
l’INECSA i també amb les piles i piles de 
deixalles que envolten els contenidors. 
“Segur que és Cassà?”, demana a una 
noia que s’aixeca del seient a punt d’ar-
ribar a la parada de can Murallet. Ella 
fa que sí amb el cap, el gest sembla 
de resignació. Quan baixa del bus, en 
Nelson és conscient del perill que l’es-
pera: sap que els homes de l’Assessor 
li van interceptar una trucada al mòbil 
la setmana passada a Nova York; un 
col·laborador de Llumiguia que signa 
amb el pseudònim de Simonet li va 
confessar, molt neguitós, que tenia uns 
documents relacionats amb l’Assessor 
i que va robar a Sala Galà el dia que 
va inscriure el seu pare als tallers de 
memòria. Es trobaran a la cercavila 
dels Corks amb pilotes. En Nelson li ha 
pregat de no moure's de la plaça d’en 
Botet, d’estar tota l’estona connectat al 
telèfon i sobretot que no s’escapi cor-
rents, per no aixecar sospites.

 A l’hora en punt comença la desfi-
lada d’esportistes que participaran als 
Jocs Olímpics locals. En Nelson s’ha 
vestit amb un barnús blau amb caputxa 
que el tapa de cap a peus; camina en-
tre l’equip d’atletisme i el de “uaterpoli” 
i porta una pistola a la butxaca. Passa 
per davant d’en Simonet, que li lliura 
una carpeta. Des dels teulats dels edifi-
cis tiren unes enormes pilotes de goma 
enmig de la cridòria de la gentada. Al 
carrer Puigcogul veu un home que por-
ta ulleres fumades i que se’n va cap en 
Simonet amb una pistola. “Fot el camp 
però no corris!”, li diu en Nelson amb 
el mòbil enganxat a l’orella, però el col-
laborador no el sent. El de les ulleres 
fumades apunta al cor d’en Simonet i 
li dispara un bon raig d’aigua. En aquell 
moment, en Nelson sent un cop i cau 
estabornit; la gent continua cridant.

 Es desperta estirat en un llit de ma-
trimoni. Una noia tenyida de rossa el 
mira sense parpellejar.

- Què…m’ha passat? - balbuceja ell
- Has caigut per culpa del cop d’una 

pilota. La calor també deu influir…
En Nelson Forn s’eixuga la suor del 

front i li explica la seva història, el poc 
que recorda: uns papers que cremen, 
com el persegueixen per la baixada de 
cal Piollo una nit xafogosa... Ella engega 
un ventilador penjat al sostre.

 - De què em coneixes?, no em sones 
de res

- Ja m’ho penso…Em dic Vicky, Vicky 
Parramon. Ens van presentar fa temps, 
quan et vas inscriure a l’institut pel es-
tudiar el batxillerat tecnològic. Jo era 
una de les cinc noies de l’humanístic. Et 
vaig perseguir els dos cursos: als pas-
sadissos, al pati, al bar…; però tu mai 
no aixecaves la vista del mòbil.

 Ell l’observa i l’escolta. Li ve al cap 
una noia que estimava i que va ser as-
sassinada l’any passat a l’Índia. Agafa 
la carpeta d’en Simonet i treu una foto 
on hi surt acompanyat dels seus antics 
companys de l’ajuntament en un sopar 
de la botifarra al Passeig. La majoria 
dels documents tenen relació amb les 
últimes eleccions municipals. 

 - No et deixaran tranquil fins que no 
et posin en una bossa i t’abandonin a la 
deixalleria - la Vicky ho diu convençuda. 
- Si vols saber què t’ha passat te’n vas a 
la Serenata el dilluns. Aquell vespre tots 
els polítics s’asseuen a primera fila del 
pavelló. No pateixis, no em fa res que 
aquests dies et quedis aquí.

 - Em sap greu, et perdràs la festa.
 - I què? - ara ella sembla alterada. 

- Van deixar el programa a la bús-
tia abans d’ahir. Si l’haguessin portat 
abans, no dubtis que hauria agafat un 
avió en direcció a Londres.

 Tots dos es miren fixament. Només 
se sent la fressa de les aspes del ven-
tilador.

 - Estàs casada?
 - Ho estava. El meu ex era un imbècil 

que només pensava en el futbol i que es 
va escapar amb una jugadora del Giro-
na, - i li cau una gota de suor que llisca 
pel nas fins a les comissures dels llavis.

 Ell també comença a suar i somriu, 
potser és el primer somriure en molt 
de temps.

 Ella també somriu.
 - Fugir no és tan dur, - diu en Nelson 

amb una picada d’ullet.
 La Vicky se li acosta i li eixuga la suor 

de la cara.
El dilluns en Nelson s’amaga al lava-

bo del Pavelló Polivalent. El concert de 
La Selvatana comença amb música de 
pel·lícules. A mitja part, l’alcalde puja 
a l’escenari i felicita una llarga llista de 
persones i entitats que han col·laborat 
en la festa. Abans de lliurar els rams de 
flors als cantants, declara, decidit:

- És el moment del preludi del final.
A en Nelson li venen imatges de pa-

pers llençats al foc enmig d’olor de pól-
vora i d’una veu que li repeteix “Ets el 
nostre millor agent, Nelson…l’Operació 
Preludi del Final depèn de tu, no ens 
pots fallar…depèn de tu”.

En aquell moment entra un home 
amb una pistola. En Nelson li agafa el 
braç, el fa agenollar, li pren l’arma i l’en-
canona al crani.

- Què és l’Operació Preludi del Final? 
Per què em voleu matar? Qui és l’As-
sessor?

El director de La Selvatana anuncia 
que acabaran el concert amb Girona 
m’enamora. 

- Val més que responguis si demà 
vols sentir el Cassà es vesteix de músi-
ca, - en Nelson eleva el to de veu.

- No te’n recordes? Tu vas ser l’agent 
escollit per l’Assessor a principis de 
juny del 2019.

- Quina era la missió?
 El públic coreja Girona, t'enamora a 

tu m'enamora a mi,i a tots ens enamo-
ra…

- Fer desaparèixer el document del 
pacte del nou equip de govern. El vas 
cremar al correfoc.

- I per què em van triar a mi?
- Per la teva lleialitat, Nelson, i per-

que els altres tenim mainada, aquella 
programació era plena d’espectacles 
infantils…

I els gironins t'enyorem si un dia ens 
trobem lluny de tu… Tots els assistents 
s’aixequen, entusiasmats. 

 - M’enganyes - en Nelson li acosta la 
pistola a la boca. - La figura de l’Asses-
sor es va crear més endavant, quan el 
govern ja estava constituït.

 Les seves gestes són orgull d'un pas-
sat gloriós, que canta la nostra histò-
ria…

 - Nelson, com pot ser que siguis tan, 
tan…- i esclafa en un riallada estrepi-
tosa.

 Eternament....Eternament.... 
 - Així… el pacte de govern ja estava 

signat molt abans?...
 L’agent li venta una coça als genitals 

i se’n va corrents. En Nelson fuig del 
pavelló en direcció al Remei, un cotxe 
el persegueix.

L’endemà, la Vicky escolta Ràdio 
Cassà. Informen que un ex-agent de 
l’ajuntament ha estat disparat aquesta 
nit poc abans d’acabar la Serenata. Tot-
hom el dona per mort.

El locutor, després d’una pausa, re-
coneix que encara no han trobat el ca-
dàver.

Ella apaga la ràdio, engega el ventila-
dor i somriu.

Josep Ferrer

L'ultimàtum de Bourne
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Perquè tot és molt complicat, sembla vàlid –o necessari-  
moure’ns entre preàmbuls. Aquí va: l’existència, el concepte 
i contingut més complet, sens límits coneguts, complexa a 
més no poder, difícil d’historiar, no gens definible, i nosaltres 
ignorants per pronosticar-li la fi, ve lligada amb la percepció 
per part nostra per constar i així valdre com a tal.  Si tal 
percepció racional faltés, si ni fos possible entreveure-la ni 
tan sols endevinar-la, la dita existència, amb tota i tanta 
ensunya, d'inapreciada redundaria en inexistent.

És veritat que l’esmentada, ja mai atansa la suficient en-
tesa i captació per entendre-la amb plena perfecció com 
un descomunal, precís i indiscutible valor notarial. Però, 
per a l’essencial i vertadera consistència de la realitat o 
de les realitats fa falta l’absorció per part d’algú ben capaç 
d’assimilar-las, patir-les o desxifrar-les. En cas contrari, sen-
se captadors racionals sensibles, ni pertany ni s’aguantaria 
cap realitat.   

 En la reflexió ara arribem aquí.  Els humans som i ens 
sabem perceptors de la nostra íntima realitat i de la sensi-
ble que ens envolta. Naveguem en el temps per algun lloc 
d’aquesta bola astral que ens acull, servin-nos-en i sabent-ne 
la història.  Ho fem amb més o menys acordança social, ja 
sigui amb mútua estimació o bé amb conegudes o sorpre-
nents desavinences. I cal dir, que a l'entorn ens és notori el 
firmament remotament llunyà que conforma l’espai exterior, 
per on és lògic sospitar també vida en algun lloc, fins als con-
fins del colossal univers –o universos- immensurable.  

Ja des d’aquí mateix, el planeta Terra per on ens movem, 
tenim ocasió (temps i espai) de saber de la  matèria i l’ener-
gia, de la vida, de la racionalitat. Cada tema és un tractat 
fondo, llarg i complicat, sempre sorprenent i d’innegable 
importància. També per entendre, i fàcils de  distingir, són 
el bé del mal, conformadors d’una temàtica de pecat i de 
selectivitat pels humans que albira transcendència repara-
dora. Estem entrant  en la ponderació  religiosa de l’espiri-
tualitat i la seva vitalitat sens fi

Qui escriu lamenta les incerteses d’aquest món i també 
les de l’altra que no veu clar. La curiositat per allò que no en-
tén sempre massa extens i repetit, tampoc mortifica, més 
aviat distreu. Al final de la vida trobo que les preguntes i les 
incògnites poden ésser plaents i vivificants. Des de la funci-
onalitat nuclear als principis vitals,  des dels arcans als fets 
reals, ja siguin marcs i sers tan celebrats com incompre-
sos, incloent-hi els àngels i dimonis, tot hi fa, tot emplena...

Medito ara la solvència i magnificència de les arts, ja su-
posin gaubances o afloraments anímics que perfumen la 
vida, siguin llogres visuals, auditius o d’harmonia cerebral. 
La pròpia natura aporta paisatges que encisen i és tam-
bé la pròpia vida que ens obsequia amb llogres i encerts 

que impressionen i captiven: aquells arbres centenaris que 
impressiona mirar i ens anima tocar, sembla que llueixin 
eminència, conscients ells de la nostra admiració, i fins i tot 
veure’ns una mena de subordinació. 

És que la impressionant jurisdicció de la vida amb infinites 
vessants  és molt intricada i mai prou  ben bé analitzada. 
Sense esmentar-les i més cap aquí de la infinitat d’espècies, 
es sobreposen aquells exemplars afins, pròxims o captiva-
dors per explicar. Des de la sèrie de gossos amics –i els 
recordats-, hàbils i obedients en subordinades missions que 
dominen, resolen, i celebren amb la cua, fins, ben a part, 
el veloç tràfec de les àgils orenetes niades aquí,  que ens 
passen a menys d’un metre de distància piulant i en savi 
comés.  O també, l’espavilada gata de la meva neta Andrea, 
fruint amb el pujar i baixar de l’ascensor de casa, sense 
voler-ne sortir. Una altra experiència és veure-la olorant 
amb delectança les flors del pati. Són variats casos en què 
semblaria propi i factible auscultar-los-hi a tots ells alguna 
solvent argumentació.   

Nosaltres els humans, els animals racionals, els intel-
ligents i superiors, constatem la història d’aquest món o, 
amb la prevalença atorgada pel Creador, la conformem. 
És certament progressiva, però obviem el camí de perfec-
ció. Creixem en número, sapiència, facultats i possibilitats, 
sense complimentar-nos prou amb la mútua estimació, me-
nyscabats sempre de l’ètica i la bondat satisfactòries. 

Per altra part, sembla que no fem gaire cas d’unes cer-
tificacions importants: a principis del segle passat érem 
menys de 2000 milions, avui 8000 milions; últimament su-
portem el greu canvi climàtic amb conseqüències tangibles; 
per altra part, és previsible l’esgotament, algun dia, dels 
combustibles fòssils.  "Menys mal" que és previsible l’apo-
teosi de l’energia elèctrica des de totes les fonts i també la 
poderosa  fusió nu-clear sense emissió de gasos carbònics; 
sols he dit "menys mal", però la predicció és  summament 
avantatjosa.

El qui sap... del títol, podria referir-se a totes les possibles 
circumstàncies o successos que ens pertoquen als humans 
seguint la funció del temps i el desenrotllament de l’existèn-
cia, sigui des de l’interior o per l’entorn de la Terra o també 
per  l’incommensurable espai exterior, i dels que n’estaríem 
“in albis”. Doncs no, no ve per aquests costats ni aquestes 
són les raons. El qui sap... de dalt va i es pregunta per si 
algun dia els nominats de la política mundial seran realment 
els millors, i  si els elegits següents romandran tan capaços 
i purs com ells. (No es veu que sigui per creure així...)

J.Barceló B.

Qui sap...

Apunts de l'últim quadern Opinió
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Encetem el darrer any de legislatura, i 
curiosament sembla que tots els temes 
que havien anat quedant endarrerits 
durant els últims 3 anys s’activen o s’in-
tenten activar.

Molts d’ells ja venen de l’anterior le-
gislatura, com la reforma de Can Trin-
xeria, o la reforma del carrer de la Bis-
bal i de la Indústria.

Alguns van començar ja el 2019, i 
fins el 2022 no han estat una realitat 
com habilitar un espai d’aparcament a 
Can Parera a la plaça Mossèn Cinto 
Verdaguer.

O la nova via verda, projecte que ja 
venia també de l’anterior legislatura, 
que a dia d’avui encara no s’ha obert 
al trànsit.

Tret de l’adequació d’un tram de la 
riera seca al polígon industrial, del nou 
aparcament de Can Parera i el projecte 
d’un camp de futbol de gespa artificial 
nou (que encara han de començar les 
obres), hi ha hagut ben pocs projectes 
urbanístics o iniciatives noves que el go-
vern de JxCat i el PSC hagi tirat enda-
vant després de 3 anys de legislatura. 

DESPRÉS DE 3 ANYS DE TENIR 
EL PROJECTE DE REHABILITA-
CIÓ DE CAN TRINXERIA NO ES 
TENEN A PUNT LES ALTERNATI-
VES PER ELS ESPAIS CULTURALS 
I EL COWORKING DURANT LES 
OBRES
I malgrat haver transcorregut més de 
3 anys des que es va elaborar el projec-
te de rehabilitació de Can Trinxeria, ens 
trobem que un cop comencin les obres 
a l’edifici, motiu pel qual s’ha canviat fins 
i tot la ubicació del Solfejant, a dia d’avui 
encara no es disposa d’espais alterna-
tius per la realització d’exposicions, o 
d’un espai alternatiu per ubicar les em-
preses i emprenedors del coworking.

Ben mirat, potser es va córrer molt 
a cedir la sala d’exposicions de l’ajunta-
ment vell a Caixabank, sense preveure 
que potser espais com aquest fan fal-
ta i eren més necessaris pel municipi 
del que havia previst l’actual equip de 
govern, tal com demostraven les xifres 
d’utilització d’aquest espai que proporci-
onà el propi ajuntament.

Deixant de banda que el projecte final 
preveu realitzar una sala d’exposicions 
al segon pis, és a dir a dalt de tot de 
l’edifici, quan segurament el més ade-
quat per una sala d’exposicions és un 
espai a peu pla i el més a prop possible 
del carrer tal com suggereixen molts 
artistes locals i ciutadans relacionats 
amb la cultura.

Un exemple més d’improvisació el tro-
bem en la reubicació de les persones 
que es troben instal·lades al coworking. 
És molt poc seriós que les empreses 
que s’hi allotgen no tinguin, a hores 
d’ara, una alternativa mentre durin les 
obres, i que la única proposta que s’ha-
gi fet, de moment, sigui canviar-los de 
lloc dins el mateix edifici que al mateix 
moment també estarà en obres. 

ELS RETARDS, UNA TÒNICA
Es va anunciar per tots els mitjans 
l’adopció de mesures per la lluita con-
tra l’incivisme en el tema de les dei-
xalles i la brutícia al carrer: càmeres, 
sancions, noves campanyes, mesures, 
totes elles, que encara no s’han posat 
en marxa, i el problema segueix on era.

Portem des de l’inici de legislatura 
parlant del canvi de model de recollida 
d’escombraries amb la idea de reciclar 
més i millor, tal com han fet la major 
part de municipis del Gironès. De mo-
ment, a dia d’avui sabem la indemnit-
zació que pagarem a l’empresa que 
ho està gestionant a hores d’ara, però 
encara no sabem si s’implantarà defi-

nitivament el porta a porta o si és que 
es té pensat deixar aquest tema per 
la legislatura que ve. Estem iniciant el 
quart i darrer any d’aquesta legislatura 
sense haver resolt aquest tema defini-
tivament.

I seguim amb carpetes obertes des 
de l’inici de la legislatura que no s’han 
resolt:

Al geriàtric, malgrat disposar de 
recursos econòmics per realitzar-hi 
inversions i millorar les instal·lacions 
després de la renovació dels ascensors 
que es va iniciar a l’anterior legislatura, 
encara no s’ha ni començat l’ampliació 
que es va anunciar també a l’inici de la 
legislatura.

La Llar de Jubilats segueix esperant la 
licitació del seu bar, que està totalment 
equipat, i que ara per ara es veuen obli-
gats a gestionar-lo ells mateixos.

I algunes carpetes que s’han tancat 
definitivament per part de l’equip de go-
vern actual:

Temes com l’adequació de l’antiga 
fàbrica de Can Rich-Xiberta per fer-hi 
un aparcament públic per uns 50 vehi-
cles, molt a prop de la plaça de la Coma 
(amb un conveni tancat i un pressupost 
acceptat per les dues parts), la renova-
ció de la piscina descoberta amb unes 
necessitats de manteniment evidents, 
o la voluntat de buscar un projecte per 
Can Frigola, que s’ha mantingut tancat i 
deixant passar subvencions importants 
per la seva rehabilitació sense ni tan 
sols intentar pensar alguna cosa, han 
quedat, mentrestant, definitivament 
aparcats per l’equip de govern actual.

ERRORS I RETARDS EN L’ÀREA 
DE GOVERNACIÓ
Seguim sense veure cap canvi a la ro-
tonda de l’entrada de la carretera Cal-
des a l’inici de la Rambla 11 de setem-
bre per reduir la perillositat del pas de 

Cal tenir un projecte de poble, 
sense improvisacions

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com
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bicicletes en direcció Girona malgrat repetides 
peticions sobre aquest fet.

Al mateix temps que sembla ser que ja ha en-
trat en funcionament el pas de la via verda per 
les rotondes del final del carrer de la via i de la 
carretera provincial, malgrat es va dir que es fa-
rien accions per tal de millorar la visibilitat, espe-
rem que no haguem de lamentar cap incident.

Al qual s’hi ha afegit, la senyalització, segons 
sembla per error, d’una senyalització sobre 
l’asfalt del Passeig del ferrocarril, a davant de 
l’aparcament de la piscina, pel pas de bicicletes 
quan tenen al costat el carril bici de la via verda 
Girona-Sant Feliu de tota la vida. 

Després d’haver-ho preguntat al ple municipal 
veiem com encara es mantenen les senyals de 
ressalt a la carretera Marina en direcció a Lla-
gostera malgrat que fa mesos que s’ha retirat 
aquest element. 

I finalment, hem pogut comprovar que un cop 
obert l’aparcament de Can Parera fa unes set-
manes, malgrat ser zona blava, no sabem el 
motiu pel qual no s’aplica ni es comproven els 
tiquets dels parquímetres per aquest espai i en 
canvi sí que es fa als aparcaments de la plaça 
Mossèn Cinto Verdaguer.

L’EQUIP DE GOVERN DE JXCAT I EL PSC 
SENSE PROJECTE
Es pot viure un temps de la inèrcia de projec-
tes anteriors iniciats la passada legislatura: pla 
estratègic Cassà 2025, rehabilitació del nucli 
històric, aparcaments municipals al passeig del 
ferrocarril i a Can Molinas, adequació del segon 
pis de Can Trinxeria com un espai per les perso-
nes, pla de mobilitat, poble educador i pla edu-
catiu de poble, renovació lluminària carretera 
provincial,  la Fira del Tap, el Càntut, la creació 
de les àrees de promoció econòmica, esports, 
educació i contractació, aconseguir el segell del 
100% de transparència municipal, pressupos-
tos participatius, reducció important del deute 
municipal, pla de dinamització comercial, i segur 
que en podríem trobar més exemples... i més 
amb el fet que s’han hagut d’aturar la majoria 
d’activitats per culpa de la pandèmia en alguns 
perídoes. Però si no es disposa de projecte de 
poble ni es planifica què es vol fer, mirant al llarg 
termini, no només resolent els problemes del 
dia a dia, tot el municipi se n’acaba ressentint.

Secció Local d’Esquerra Cassà

El PSC Cassà organitza una xerrada sobre 
educació financera i gestió financera

El passat dissabte dia 4 de juny, el PSC Cassà de la Selva va orga-
nitzar, juntament amb la col·laboració de l'Ajuntament, un seminari 
sobre educació financera per a joves orientat a l'emprenedoria i la 
gestió financera a càrrec de l'assessor financer i gestor Marc Vilà 
Pujol a la Sala Teatre Centre Recreatiu.

L'acte l'ha estat presentat per en Marià Montsunyer, regidor soci-
alista al govern de la ciutat i la Mónica Ríos, representant socialista 
al Parlament. En Marc Vilà ha desenvolupat la xerrada incidint en els 
punts claus de l'economia domèstica i els comportaments comuns a 
l'hora de gestionar els recursos econòmics. En una segona part de 
la xerrada ha descrit la problemàtica i els factors claus que afronten 
els emprenedors a l'hora de crear un negoci o una empresa.

Sense dubtes, les conclusions dels temes tractats són recollits 
pels assistents i per part del grup socialista a l'hora d'implementar 
les polítiques per incrementar el benestar financer local i facilitar 
l'emprenedoria de les persones que s'esforcen a generar un valor 
que beneficia a la comunitat.

El PSC Cassà té un compromís cabdal amb la joventut cassanen-
ca, amb els seus valors i la seva voluntat de construir una societat 
més prospera i democràtica. El govern del poble, del qual els soci-
alistes en formem part, dona suport mitjançant diferents polítiques 
a les persones que s'atreveixen a emprendre, i restem oberts, com 
no podria ser d'altra manera, als suggeriments i aportacions en 
aquest sentit.

L'educació financera ens permet adquirir una millor comprensió 
dels conceptes i productes financers, i per això podrem prendre 
decisions fruit de la informació, evitar riscos i millorar el nostre ben-
estar. L'economia financera comença a casa nostra.

EN MARIÀ MONTSUNYER TORNA A LIDERAR LA CANDI-
DATURA SOCIALISTA A LES ELECCIONS DE L'ANY VINENT
Per altra banda, després de tres anys de responsabilitats al go-
vern de Cassà i de gestió dels problemes de caràcter municipal 
que afecten les persones, en Marià Montsunyer torna a liderar la 
candidatura socialista a les eleccions de l'any vinent. Amb tota la 
il·lusió que motiva aquesta decisió. Coneixedor de la responsabilitat 
que comporta representar a l'administració local a unes persones 
que volen el progrés pel poble.

Apostem per la gestió municipal i el progrés de les persones. 
Apostem per la inclusió de totes les persones en la vida civil cassa-
nenca i en les seves entitats. Defensem un Cassà obert, respectuós 
amb totes les sensibilitats, cultures i procedències. El nostre pro-
jecte de Cassà de la Selva és una societat que conviu en pau, amb 
uns carrers i infraestructures dignes i un orgull de poble obert, amb 
qualitat de vida.

PSC / Cassà de la Selva

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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El passat 6 de juliol es va fer l’assemblea de mi-
litants i simpatitzants de Junts on es va escollir 
l’actual alcalde Robert Mundet, cap de llista per 
les properes eleccions municipals.

Tot seguit, fem un resum del parlament que va 
fer l’alcaldable:

La feina feta en aquesta legislatura
“Després de 3 anys a l’Ajuntament podríem dir 

que hem aconseguit una certa estabilitat amb els 
temes de contractació, gestió econòmica, defini-
ció i consolidació de les diverses àrees municipals, 
millora i regularització de les subvencions, impuls 
important de la dinamització social i cultural, i 
com no execució, en gran part, de les inversions 
previstes. I ho hem fet de la mateixa manera que 
ens vam presentar sense complexos, prioritzant 
les persones, essent sincers, amb molt de com-
promís i assumint responsabilitats.

El  començament d’aqueta legislatura va ser una 
autèntica prova de foc. Problemes amb contrac-
tes; serveis que estaven penjats, d’altres sense 
resoldre des de feia temps; els efectes del tem-
poral Glòria; les conseqüències de la gestió dels 
dos anys llargs de pandèmia; la complexa situació de la 
Residencia Geriàtrica; algunes demandes judicials per re-
soldre; problemes amb el personal; etc. 

No ens hem lamentat, al contrari, ho hem encarat. Pot-
ser el que més hem notat és el no poder donar algunes 
respostes en el tempo que tocava i per tant ens queda 
camí per aprendre i millorar. En aquest últim tram d’any 
aquesta complexitat s’ha traslladat a les contractacions, ja 
sigui per licitacions desertes, revisió de preus de projectes 
o manca de personal per treballar.

Alguns regidors era la primera vegada que exercien com 
a tals i amb el temps hem fet, tots, un màster en gestió 
municipal. Hem fet front als problemes amb seny, treball, 
dedicació, modèstia i coherència. Prioritzant els temes se-
gons les necessitats i donant resposta a les urgències que 
han anat sortint.

Ni tot estava fet ni tot estava començat. La confiança és 
bàsica en un equip i tots ens hem respectat i ajudat. Crec 
que ha sigut una bona manera de treballar. Els dubtes i les 
incerteses inicials han anat desapareixent per aconseguir 
un bon pla de treball i una planificació de la feina a fer al 
llarg d’aquesta legislatura.

La planificació de l’acció de govern és bàsica i estem 
complint amb les inversions previstes a principi de legisla-
tura: la compra d’un habitatge per a emergències socials, 
la nova Via Verda que creua el poble; la creació de més 
places d’aparcament en el centre de poble (can Molinas, 
can Parera i passeig Ferrocarril); l’endegament de la riera 
del polígon (les dues fases); la millora d’una part del cen-
tre del poble (C/ Indústria i C/la Bisbal); les millores en 
l’enllumenat públic (leds al c/Marina i c/Provincial); més 
zones per a la pràctica de l’esport no federat (pistes no-
ves, Pumptruck), etc. 

En un altre nivell, de més envergadura hi tenim  un dels 
objectius d’aquesta legislatura, la remodelació de can Trin-
xeria. Obra que ja ha començat. Allà hi ubicarem la majoria 
dels serveis municipals d’atenció a les persones (Serveis 
Socials, Habitatge, Ciutadania, Promoció Econòmica i Jut-
jat de Pau). També, tenim pendent les obres del nou camp 
de futbol 7, que començaran en breu i l’ampliació de la sala 
de la Residencia Geriàtrica, que segurament resoldrem 
aquest estiu. Amb aquestes obres complirem i haurem 
executat les inversions més importants que ens vam com-
prometre quan ens vam presentar l’any 2019. Cal recal-

car que aquestes inversions les hem tirat endavant sense 
grans hipoteques econòmiques i buscant el finançament 
necessari per cobrir-ne els imports dels projectes. 

Vull destacar també les complicitats amb els pobles ve-
ïns: el projecte de la Via Verda que uneix 5 municipis del 
Gironès, el tema del conveni de la policia, el tema PTT de 
Jardineria (amb Llagostera) i les activitats culturals com-
partides, per dir-ne algunes.

No ens vam posar en política municipal per passar l’es-
tona sinó per pencar pel poble i aportar idees per fer de 
Cassà un poble amb uns serveis de qualitat.” 

MOTIUS PER TORNAR-HI
“Em sento amb energia i ganes de continuar treballant per 
millorar el poble. La il·lusió d’encapçalar una nova llista és 
sempre un repte, però soc optimista, estic content de la 
feina feta i tenim molts projectes per fer realitat.

No podem dir que el projecte que vam iniciar l’hàgim 
acabat del tot, li hem donat forma, l’hem fet créixer i crec 
que hem de donar-li continuïtat. Un poble no pot quedar 
aturat, calen noves solucions a temes que fa anys que s’ar-
rosseguen i calen nous objectius. Sóc del tarannà d’anar 
per feina, parlar amb claredat, tenir una actitud propera i 
demostrar transparència en tot el que es fa.

En el projecte de Junts hi cap tothom. És un partit jove, 
inclusiu, ple de gent preparada per governar i amb l’anhel 
de canviar el rumb d’aquest país. Patim temps convulsos 
però aquí ni ens sotmetem ni rendim. Sempre mirem en-
davant i preparats per la propera.

L’experiència, la feina feta i la manera de fer, oberta i 
propera, poden definir ben bé la meva carta de presen-
tació. Aporto uns ideals sincers, un compromís ferm i la 
voluntat, amb els companys que m’acompanyaran, de fer 
les coses amb un altre estil, més proper, més consensuat i 
més integrador. Trobar respostes clares i lligar consensos 
és essencial per a poder encarar de forma decidida, ferma 
i amb èxit, la tasca d’encapçalar un projecte polític. I com 
no ser prudent. No podem fer volar coloms. Siguem rea-
listes amb els objectius i actuem segons les possibilitats 
que ens trobem. 

PROJECTE JUNTS
El món municipal, i en especial els ajuntaments i els con-
sells comarcals, són les institucions més pròximes a la ciu-
tadania i, per tant, són la màxima expressió del servei pú-

Robert Mundet, cap de llista de Junts
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La Veu dels Partits / JxC Opinió
blic així com la primera resposta a les 
seves necessitats i urgències. Alhora, 
són essencials per a la vertebració del 
territori i tenim clar i fomentarem que 
els governs municipals siguin una for-
talesa per fer del territori un element 
clau de construcció nacional. 

Amb el mateix esperit d’integrar la 
diversitat d’opinions, la candidatura 
de Junts per Cassà recollirà aquesta 
diversitat i aquesta empenta per tirar 
endavant el poble. Tenim un projecte 
de poble que ha crescut a partir de 
diferents sensibilitats i que presenta-
rem en aquestes properes eleccions. 
Els cassanencs i cassanenques han 
de ser els principals protagonistes. 
I jo vull ser, quan arribi l’hora, altra 
vegada l’alcalde de tots. Us convido 
a participar-hi per què val autèntica-
ment la pena. 

El lema de la legislatura passada 
era “Junts fem poble, Junts fem país”. 
Era vàlid aleshores i és vàlid en aquest 
moment. Junts per Cassà no vol dir 
res més que: fem-ho junts!

Parlem clar per què 
tothom ho entengui 

sobre la zona industrial 
de les Serres

El dia 11 de juliol va aparèixer a diver-
sos mitjans de premsa gironins amb 
la notícia “L’ampliació a Cassà d’un po-
lígon, el de les Serres, posa ERC i ve-
ïns en contra”. Des de Junts voldríem 
fer uns quants aclariments per què el 
titular no s’ajusta a la realitat. No hi 
ha cap ampliació del polígon industrial 
i la informació no és complerta. S’ex-
pliquen els fets de forma tergiversa-
da i oportunista, la qual cosa té l’únic 
propòsit de confondre i manipular 
l’opinió pública.

Amb voluntat de ser transparent, 
cal fer els següents aclariments. Pri-
mer de tot, el sector industrial de Les 
Serres, que està dividit en 3 fases, 
està definit com a tal en el POUM que 
es va aprovar l’any 2009. Les fases 
tenien un calendari d’execució de-
terminat i sols una s’ha executat de 
manera total. Les altres dues estan 
pendents d’execució com molts altres 
plans de millora urbana del poble. Ar-
ran d’una sentència judicial en contra 
de l’ajuntament, aquest està obligat a 
desencallar i canviar la situació urba-
nística que hi ha en aquest punt del 
poble. En aquest sector sols hi ha de-
senvolupat i consolidat una fase, la 1, 
la que queda en el pla després de la 
pujada de can Barnada. En aquesta 
fase 1 es van avançar alguns serveis 
però sense millorar-ne l’accés, que 
depenia de l’execució urbanística de la 
2a fase, la que es troba al mig, dalt 
de la pujada,  i que sembla que porta 

a polèmica. 
La resolució judicial, feta pel Tribu-

nal Superior de Justícia de Catalunya, 
obliga l’Ajuntament ha prendre part 
per canviar la situació. Per aquest 
motiu, s’han fet diverses reunions 
amb els propietaris dels terrenys 
d’aquest àmbit al llarg de dos anys i 
se’ls ha anat explicant en tot moment 
les informacions que es disposaven. A 
part, hi ha propietaris, que represen-
ten més del 70% de les parcel·les, 
que legítimament demanen poder con-
solidar aquests terrenys com a zona 
industrial. Fruit d’aquestes reunions i 
amb l’acord amb els veïns propietaris 
l’Ajuntament va encarregar un estu-
di al redactor del POUM, l’arquitecte 
Joan Solà, per què busqués possibles 
solucions a aquesta demanda judicial. 
Una de les claus era suprimir l’enllaç, 
a través d’un pont, que estava previst 
en el POUM, amb el c/ Llebre cre-
uant el rec que ve de can Xurri. Amb 
l’eliminació d’aquest pont es manté 
l’actual barrera natural entre aquesta 
zona i la urbana (C/Llebre) i es poden 
reduir els costos de la urbanització. 
A més a més, aquest estudi posa so-
bre la taula una estimació econòmica 
del que pot suposar la urbanització 
d’aquest sector, cosa que fins ara no 
es tenia ni ningú havia fet.

En aquest àmbit, les Serres II, hi ha 
diverses parcel·les sense cap edifica-
ció, una casa i hi ha una activitat in-
dustrial consolidada des de fa més de 
40 anys. Cal tenir clar també que als 
sectors les Serres 1 i les Serres 2 hi 
ha activitat industrial des de fa anys. 
La posició de l’Ajuntament és clara, hi 
ha d’haver acord entre els veïns pel 
desenvolupament d’aquest sector i les 
càrregues urbanístiques s’hauran de 
compartir a través de la junta de com-

pensació corresponent.
La llei exigeix que abans de l’aprova-

ció inicial es faci una consulta prèvia 
del que representa la modificació del 
POUM i així ho hem fet per donar més 
transparència i oportunitat de partici-
pació. No entenem que el grup muni-
cipal d’ERC voti en contra de fer públic 
i donar transparència a una voluntat 
legítima en el ple del mes de maig. 
El que no sabem, és si volen que les 
empreses existents tanquin...

També cal aclarir que voler arre-
glar el camí que surt d’aquest punt 
en direcció al Mas Cubell, està fora 
d’aquest àmbit. No tenim cap incon-
venient, al contrari, estem per mi-
llorar els accessos als veïnats. I per 
exemple, estem acabant d’enllestir el 
conveni per arreglar el camí que surt 
del poble des del c/ Verneda fins a 
cal Queixal (també del veïnat de les 
Serres). Voler arreglar aquest camí, 
que ERC ara proposa com a solució, 
des de la vinya de cal General fins el 
Mas Cubell, només passa per trobar 
finançament, que per ara no tenim. 
Arreglar aquest camí queda exclòs 
del desenvolupament urbanístic del 
que estem parlant. No es poden bar-
rejar les coses per què les despeses 
urbanístiques no l’afecten. I parlant 
de finançament, es va aconseguir una 
subvenció en la legislatura passada 
(govern d’ERC) per arreglar aquest 
camí, a través de la Diputació de Gi-
rona i ai làs!, ERC al govern, en aquell 
moment, no va executar l’obra i va re-
tornar la subvenció. Quan hi havia ha-
gut ocasió de fer-lo no es va voler fer 
i ara resulta que ha de ser la solució? 
Quina contradicció no? 

Secció local de Junts x Cassà
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Opinió Fem Cassà

Des del primer moment que vam 
començar el projecte de Fem Cassà 
ens hem proposat concretar quin po-
ble volem i com volem que sigui avui, 
demà i d’aquí, 5, 10 o 15 anys.

Per aquest motiu el mes de juny 
vam començar les trobades per reco-
llir, debatre i proposar propostes, ide-
es i necessitats de Cassà i com ens 
agradaria que fos en un futur.

Vam començar parlant de Cultura 
i Entitats Culturals, i estem contents 
de dir que amb una molt bona assis-
tència de persones i encara amb mi-
llors idees i propostes que vam poder 
tractar i debatre al llarg de la trobada.

De fet, va sortir una varietat tan ex-
tensa de propostes que vam convenir 
fer una segona trobada per tal de po-
der parlar amb profunditat de tots els 
punts que van sortir.

DEFINIM I CONCRETEM PLE-
GATS QUIN POBLE VOLEM

Afrontem amb il·lusió el repte de defi-
nir i concretar amb propostes clares 
quin municipi volem, i això vol dir mu-
llar-nos, debatre i consensuar, però al 
mateix temps vol dir que ens imagi-
nem el poble que podem tenir.

I és que quan comencem a parlar 
de les oportunitats i projectes que es 
poden dur a terme al nostre poble, 
descobrim que tenim molt camí per 
fer, però que alhora tenim molta gent 
amb ganes de fer-ho i al mateix temps 
la sort de poder-ho fer a Cassà.

I fer això ens il·lusiona, ens apassio-
na parlar de les necessitats de Cassà 
i de com podem fer-hi front, de projec-
tes de futur, de propostes que poden 
ser una realitat aviat, de com podem 
seguir millorant el nostre poble, reco-
llir idees, i recollir reflexions.

VOLEM ESCOLTAR-TE: I TU, 
QUIN POBLE VOLS?
Fem Cassà som una plataforma trans-
versal, que volem representar i donar 

resposta a les necessitats i de-
sitjos de tots els cassanencs i 
cassanenques.

Per aquest motiu estem tre-
ballant en diverses línies per po-
der recollir i debatre el màxim 
d’idees i propostes.

La primera és animar a totes 
les persones que tinguin una 
idea, proposta, reflexió, o sim-
plement vulguin compartir qual-
sevol cosa relacionada amb el 
nostre poble que contactin amb 
nosaltres a través de les correu 
electrònic: info@femcassa.cat

PORTA A PORTA, ENS VE-
NIM A PRESENTAR I SA-

BER LA TEVA OPINIÓ
Des del mes de maig hem comen-
çat a visitar-vos a cada casa per do-
nar-nos a conèixer i per poder recollir 
de primera mà les vostres idees i pro-
postes.

Volem passar per totes les cases i 
pisos de Cassà perquè ens puguem 
conèixer en persona. Si el dia que pas-
sem pel vostre carrer no hi sou, no 

dubteu en posar-vos en contacte amb 
nosaltres a info@femcassa.cat per 
fer-nos arribar les vostres inquietuds 
o per si voleu conèixer millor el projec-
te de Fem Cassà.

TROBADES TEMÀTIQUES PER 
PARLAR A FONS DE TOTS ELS 
ÀMBITS
Ens agrada poder parlar i compar-
tir les propostes i idees en primera 
persona, ja hem fet dues trobades i 
realment són espais molt enriquidors.

Des del mes de juny fins al mes 
de desembre d’aquest any farem di-
verses trobades per poder debatre i 
recollir les vostres propostes i idees.

Us animem a formar-ne part i par-
ticipar-hi. Informem a través de les 
xarxes socials i les llistes de distribu-
ció les convocatòries i temàtiques que 
tractarem amb antelació, si voleu es-
tar-ne al cas ens podeu enviar un cor-
reu o contactar a través de les xarxes 
socials per tal d’estar al dia.

Al mateix temps que volem donar les 
gràcies a totes les persones que heu 
volgut assistir en alguna de les troba-
des o ens heu fet arribar les vostres 
propostes i reflexions, moltes gràcies. 
Entre tots i totes, Fem Cassà!

FEM CASSÀ

Volem escoltar-te, imaginem i proposem quin Cassà volem
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Ple Municipal Cassà al dia

El ple de l’Ajuntament de Cassà va aprovar en la sessió 
del mes de juny una modificació de crèdit per valor de  
113.415,91€, destinada a cobrir l’acord econòmic de 
liquidació del servei de recollida de residus i neteja vià-
ria amb l’empresa SELSA. Aquest és l’acord al qual s’ha 
arribat amb la concessionària en el camí que està fent 
l’Ajuntament cap al canvi de model de recollida, per passar 
al porta a porta. L’existència de l’actual contracte que no 
preveia aquest canvi de sistema de recollida  era un dels 
obstacles que existien per dur a terme aquest canvi. La 
proposta acordada  preveu que a finals d’aquest any es 
pugui liquidar l’actual contracte. Des de l’oposició es van 
mostrar d’acord en la  proposta, però es van abstenir en 
la votació; des d’ERC es va reiterar la proposta de consen-
suar aquest canvi es van posar a disposició de l’equip de 
govern per avançar conjuntament en aquest camp.

MINORIA DE L’EQUIP DE GOVERN
En el ple del mes de juny, per primer cop en l’actual període 
municipal l’equip de govern no va tenir majoria, ja que hi 
hagué dues absències de regidors (tres a l’inici del ple). 
Tot i això no hi va haver cap problema per aprovar tots els 
punts presentats, ja que des d’ERC es va votar a favor o 
es van abstenir amb una excepció. Va ser  en la  propos-
ta d’addenda al document d'Encàrrec a Mitjà Propi signat 
entre l'Ajuntament de Cassà de la Selva i SUMAR, Serveis 
Públics d'Acció Social de Catalunya, S.L. per la gestió de la 
Residència per a Gent Gran i Centre de Dia "Sant Josep" 
del municipi de Cassà de la Selva, que segons va detectar 
el grup d’ERC tenia un redactat que podia suposar una des-
pesa de 150.000 € suplementària per l’Ajuntament. Es va 

acordar estudiar-ho  i aclarir el punt dubtós, ja que segons 
es deduïa, les despeses de gestió podrien haver-se d’abo-

113.415 € per liquidar l'actual 
contracte d'escombraries

Condició necessària per canviar la recollida al porta a porta
Com es veu a la imatge, l'absència d'algun regidor va deixar l'equip de govern sense majoria en el ple del mes de juny.
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Cassà al dia Ple Municipal

Atès l'impuls civil que promou un ampli Acord Social per 
l'Amnistia i l'Autodeterminació, ERC va presentar el ple una 
moció que expressa suport a l'amnistia, entesa com la ne-
cessitat d'una solució col·lectiva i integral. També s'expres-
sa suport a l'autodeterminació, entesa com la necessitat 
d'un marc de resolució democràtica basat en el respecte a 
l'exercici de la lliure determinació de la societat catalana. El 
manifest, aprovat per unanimitat diu el següent

En la darrera dècada, la societat catalana ha protago-
nitzat un llarg procés democràtic, amb una mobilització 
persistent i singular, per decidir lliurement i pacíficament el 
seu present i el seu futur. De les primeres consultes popu-
lars, a la manifestació contra la sentència de l’Estatut, pas-
sant per la consulta del 9N i fins a arribar al referèndum 
de l'1-O, brutalment reprimit per l’Estat, i la vaga general 
del 3 d’octubre.

Aquest octubre farà cinc anys de l’inici d’un canvi de cicle 
marcat per una llarga repressió que encara no ha aca-
bat. La seva continuïtat –avui, ara i aquí– és un fet que va 
des de la pervivència de l’exili fins a les més de 800 per-
sones amb causa judicial encara oberta. Arran d’aquells 
fets, més de 2.562 persones han estat investigades i les 
estimacions més acurades estimen en més de 4.500 les 
persones afectades, comptant les 1066 persones ferides 
l’1-O. Per contra, cap responsable d’aquella violència poli-
cial ha estat condemnat sinó tot el contrari: tots han estat 
ascendits, guardonats i condecorats.

Malgrat tot, rere cinc anys complexes i difícils i encara 
sota l’actual context de bloqueig, volem palesar que durant 
tot aquest temps el posicionament clarament majoritari 
de la societat catalana ha estat clar i inequívoc, de forma 
continuada i ininterrompuda, davant la dinàmica repressiva 
viscuda i respecte a la necessitat d’un marc democràtic de 
resolució del conflicte. I és això que volem posar en valor: 
entre el 70% i el 80% de la societat s’ha posicionat, ahir 
i avui, contra la repressió i a favor d’una sortida democrà-
tica.

També en aquests cinc anys, els més destacats orga-
nismes internacionals de defensa dels drets humans, múl-
tiples instàncies judicials europees i fins i tot el Consell 
d’Europa han constatat l’anomalia democràtica que vivim. 
L’excepcionalitat jurídica, penal, penitenciària i policial vis-
cuda en situa com una excepció. El catàleg desplegat ha 
estat tristament extens –de la guerra bruta a cada inha-
bilitació, de l’aplicació del 155 a recórrer a tipus penals 
especials (sedició, rebel·lió, terrorisme), de les multes mi-
lionàries a la presó, fins a arribar a l’espionatge cibernètic 
massiu fet públic aquesta mateixa setmana. Tot plegat, 
mentre la suspensió de lleis catalanes, la prohibició de de-
batre en seu parlamentària qüestions com la monarquia o 
l’autodeterminació o la ingerència judicial en el model edu-
catiu configuren l’altra cara d’una mateixa moneda.

En temps convulsos, la regressió, la involució i la de-
gradació democràtica ens afecta a totes i tots. Amb el 
retrovisor panoràmic del temps viscut i els llums llargs 
que cerquen una resolució democràtica, avui insistim en 
què les bases de qualsevol sortida passen per la fi de la 
repressió i la construcció d’un marc democràtic de reso-
lució. Difícilment hi haurà alternativa democràtica si no es 
resolen les conseqüències del conflicte ni s’aborden les ar-
rels del mateix. Els i les sotasignants, en suport a aquesta 
ineludible exigència democràtica, manifestem, un cop més 
encara, el nostre suport a la doble demanda d’amnistia i 
autodeterminació. Pensem que no només és l'única sorti-
da desitjable i raonable, sinó la més justa, duradora i de-
mocràtica. Aquesta demanda conjunta constitueix l’acord 
social persistent d’una majoria democràtica que reclama i 
es ratifica, cinc anys després, en el suport a:

– l’amnistia, entesa com la necessitat d’una solució col-
lectiva i integral per a totes les persones exiliades, encau-
sades i represaliades.

– l’autodeterminació, entesa com la necessitat d’un marc 
de resolució democràtica basat en el respecte a l’exercici 
de la lliure determinació de la societat catalana.

nar-se per duplicat. El cost anual del 
conveni per la gestió de la Residència 
geriàtrica Sant Josep per l'exercici 
2022 serà de 2.090.497,90 €.

Altrament, les modificacions de 
crèdit també van servir per afrontar 
l’increment del cost del subministra-
ment elèctric als equipaments mu-

nicipals que es preveu que aquest 
any costin 100.000€ més del que 
estava pressupostat. També es va 
concedir una subvenció al GREC pels 
treballs de recuperació de les pe-
dres de l’antiga portalada romànica 
i altres elements rellevants del patri-
moni del temple de Cassà.

PROBLEMES DEL CARRIL BICI
Les obres de la nova via verda de 
Cassà amb les modificacions que 
s’han fet a l’actual traçat del carril 
per a bicicletes  ha estat un tema 
recurrent en els plens d’enguany, ja 
que algunes de les solucions propo-

Aprovació del manifest de l'Acord Social 
per l'Amnistia i l'Autodeterminació

Rebaixa de la rotonda del monument a la sardana
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Ple Municipal Cassà al dia

Relació de temes tractats en el ple celebrat el 26 de maig de 2022:
 1.- Aprovació de l'acta del Ple ordinari de 26/05/2022. Aprovada per 
unanimitat
 2.- Aprovació de l'acta del Ple extraordinari de 16/06/2022. Aprovada 
per unanimitat
3.- Retre compte dels decrets d'Alcaldia núm. 2022/1211 al 2022/2500. 
Es ret compte.
 4.- Addenda al document d'Encàrrec a Mitjà Propi signat entre l'Ajunta-
ment de Cassà de la Selva i SUMAR, Serveis Públics d'Acció Social de 
Catalunya, S.L. per la gestió de la Residència per a Gent Gran i Centre de 
Dia "Sant Josep" del municipi de Cassà de la Selva. Es deixa sobre la taula.
5.- Declaració de concurrència de bonificacions ICIO. Es deixa sobre la 
taula-
6.- Suplement de crèdit 3SC 4/2022 pel Consorci del Transport, Promo-
ció Econòmica, despeses financeres, electricitat, estudis i treballs tècnics, 
Cultura i recollida de residus. Aprovada amb set vots a favor (JxC) i vuit 
abstencions (ERC)
7.- Modificació de crèdit 3CE 4/2022. Aprovada per unanimitat dels 
quinze regidors assistents al ple.
8.- Reconeixement extrajudicial de crèdit. Aprovada amb set vots a favor 
(JxC) i vuit abstencions (ERC)
9.- Adjudicació de la licitació per a l'obtenció d'habitatges de Cassà de la 
Selva, mitjançant un contracte de mandat, per a ser destinats en l'àmbit 
de l'habitatge social a través del procediment obert. Aprovada per unani-
mitat.
10.- Moció del Grup Municipal d'ERC per a l'aprovació del manifest de l'Acord 
Social per l'Amnistia i l'Autodeterminació. Aprovada per unanimitat.
11.- Informes d'Alcaldia i regidors.
12.- Precs i preguntes.

Els temes del ple de juny

sades han estat criticades sobretot 
pels col·lectius d’usuaris pel perill 
que pot comportar;  com es comen-
ta en altres apartats d'aquest exem-
plar, especialment problemàtica és 
la proposta de la rotonda de la Ram-
bla 11 de setembre amb la carrete-
ra de Caldes, coneguda com la del 
BonPreu on el recorregut per a les 
bicicletes ha estat  motiu de debat  i 
que continua sense solució accepta-
ble per als ciclistes; també s’han fet 
diferents canvis a la rotonda del mo-
nument a la sardana, a la carretera 
de Riudellots, on tal com va anunciar 
l’alcalde, s’ha intentat millorar-ne la 
seguretat eliminant el talús que hi ha-
via a la illeta central amb la qual cosa  
no hi ha obstacles a la visibilitat dels 
ciclistes. El problema, com en l‘altra 
rotonda és que les bicicletes poden 
circular en dues direccions.

En el ple de juny des d’ERC s va 
preguntar per una senyalització que 
s’havia pintat al carrer del Ferrocarril 
amb algunes indicacions destinades a 
bicicletes fora del recorregut del carril 
bici, cosa que pot portar a confusió 
sobre l’espai dedicat a les bicicletes.

Des de l’oposició en el ple també 
es va preguntar pel fet que enguany 
no hi hagi servei de bar a la piscina 
d’estiu (segons el govern el gestor de 
l‘any passat no ha considerat oportú 
tornar a oferir el servei atesa la baixa 
rendibilitat) i per la disminució d’actes 

per a infants a la Festa Major d’en-
guany (la regidora Carla Matilla va dir 
que ho estudiarien quan es fes balanç 
amb les entitats col·laboradores de la 
festa).

DENÚNCIA DEL 
CONVENI COL·LECTIU
L’alcalde va explicar en el ple que el 
comitè d’empresa ha denunciat el 
conveni col·lectiu la qual cosa s’obre 
el procés de negociació amb els tre-
balladors i treballadores de l'ajunta-
ment. Mundet també va recordar el 
suport donat a les reivindicacions del 
col·lectiu LGBTI+ i va llegar el manifest 
de la jornada.

I el regidor d’obres  va tornar a dir 
que les actuacions al carrer de la 
Bisbal anaven a bon ritme i que “en 
un termini breu” estarien acabades; 
quan se li va demanar que concretés 
la data de finalització de les obres, 
va insistir que  en pocs dies estari-
en acabades, però sense atrevir-se 
a posar-hi data. Recordem que les 
obres del carrers de la Indústria i de 
la Bibsal es van presentar fa un any 
als veïns amb el compromís de que 
durarien sis mesos. Primer per la Co-
vid i després per diversos problemes, 
el termini s’ha anat allargant fins al 
doble del previst.

Text i Fotos: Joan Carles Codolà
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Robert Mundet, tornarà a ser 
el candidat de Junts per Cassà
El sis de juliol l'assemblea local de 
Junts a Cassà de la Seva va procla-
mar Robert Mundet com a candidat 
a les pròximes eleccions municipals 
per aclamació.  Segons s'informà a 
les xarxes, en el seu discurs, Mundet 
va manifestar que les dificultats vingu-
des aquesta legislatura no li han tret 
"les ganes de seguir treballant per un 
poble que estima"  i va demanar el su-
port de tot el partit per fer front al 
repte que representa revalidar l'alcal-
dia. L'actual alcalde de Cassà i cap de 
llista de Junts per Cassà el 2019, Ro-
bert Mundet, havia anunciat uns dies 
abans la seva voluntat de tornar a ser 
el candidat de JxC a les eleccions del 
maig de l'any que ve amb el següent 
escrit:

"Ahir vaig fer la presentació de la 
meva candidatura com a cap de llis-
ta per Junts per les properes elec-
cions municipals.  És una satisfacció 
poder comptar amb el suport i la 
col·laboració de molts ciutadans per 
decidir fer aquest pas i dels ànims 
dels companys regidors. Encapçalar 
un nou projecte és sempre un rep-
te, però també una immensa il·lusió. 
Estic molt content de la feina feta en 
aquesta legislatura i tenim moltes pro-
postes per fer realitat en els propers 
anys.  No podem dir que el projecte 
que vam iniciar l’hàgim acabat del tot, 
li hem donat forma, l’hem fet créixer i 
crec que hem de donar-li continuïtat. 

Un poble no pot quedar aturat, ca-
len noves solucions a temes que fa 
anys que s’arrosseguen i calen nous 
objectius. Soc del tarannà d’anar per 
feina, parlar amb claredat, tenir una 
actitud propera i demostrar trans-
parència en tot el que es fa.  En el 
projecte de Junts hi cap tothom. És 
un partit jove, inclusiu, ple de gent 
preparada i amb l’anhel de canviar 
el rumb d’aquest país. Patim temps 

convulsos, però aquí ni ens sotmetem 
ni rendim, sempre mirem endavant i 
estem preparats per la propera esco-
mesa.Aporto uns ideals sincers, un 
compromís ferm i la voluntat, amb 
els companys que m’acompanyaran, 
de fer les coses amb un altre estil, 
més proper, més consensuat i més 
integrador. Trobar respostes clares i 
lligar acords són essencials per a po-
der encarar de forma decidida, ferma 

i amb èxit, la tasca de ti-
rar endavant un projecte 
polític. La prudència hi 
ha de ser present i no 
podem fer volar coloms. 
Siguem realistes amb els 
objectius i actuem se-
gons les possibilitats que 
tinguem.  Espero poder 
rebre el vostre suport 
per fer de Cassà un gran 
poble".

Mundet serà, doncs, 
el  tercer cap de llista 
confirmat  a les eleccions 
de Cassà després de les 
candidatures de Pau Pre-
sas (Fem Cassà) i Marià 
Montsuñer (PSC). Es-
querra - que el 2019 ha-
via postulat Martí Vallès 
com alcaldable- no pre-
sentarà candidatura prò-
pia, ja que el seu projecte 
s'inclou en la candidatura 
de Fem Cassà. 

Assemblea d'elecció del cap de lista de Junt per Cassà, a l'Escorxador. Foto: facebook JxC.
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Com ja va passar l'any passat el col-
lectiu que defensa la pista de vòlei-
platja va ser el guanyador en el taller 
"top ten" que servia per escollir les deu 
propostes que passen a la fase final 
dels pressupostos participatius. 

L'any passat la proposta, tot i ser la  
més votada en la fase de selecció, no 
va aconseguir que s'executés, ja que 
en la votació final va quedar en segon 
lloc, a 17 punts de la proposta guanya-
dora del 2021, la reforma del teatre 
Puig d'Arques.

Enguany doncs, de nou, habilitar una 
pista per a la pràctica del vòlei-platja, 
a la zona esportiva de Cassà, va ser la 
proposta més votada en la sessió dels 
pressupostos participatius celebrada 
el set de juliol  al vespre a l'Escorxador  
i en la qual es van escollir les propos-
tes que passaran a la votació final.

De les 20  iniciatives presentades 
per la ciutadania que havien superat el 
tall tècnic els assistents al taller (no-
més sis persones) van fer votacions 
per puntuar i escollir les que tinguessin 
més bona valoració; al final es van triar 
onze propostes amb la possibilitat que 
es quedin en deu, ja que hi ha dues  
iniciatives semblants (ambdues propo-
saven la construcció d'un rocòdrom). 

PUNTUACIONS
Atès el poc èxit de la convocatòria que  
sí que va mobilitzar els partidaris del 
nou espia esportiu, la pista de vòlei 
platja va ser la més votada, seguida 
del rocòdrom i un aparcament de bici-
cletes. Les puntuacions aconseguides 
van ser les següents:

Propostes acceptades, que pas-
sen a la votació general:

Pista de volei platja, 20
Rocòdrom, 15
Aparcabicicletes, 15
Espai de joc al parc del surolí (davant 

del cementiri),12
Pavimentació gronxadors, 10
Fer un pla de bancs per seure, 9
Un mural per a la festa, 9
Asfaltar i arreglar camí de la carre-

tera al tennis, 9
Minigolf municipal, 8
Parada manteniment bicicletes, 8
La millora d’espais públics 8
Propostes que queden descarta-

des i no passaran a la fase de vota-
ció final:

Plataforma per  la carrossa reial, 7
Modernitzar el parc infantil del c/ 

El vòlei torna a fer-se sentir 
als pressupostos participatius

La proposta de vòlei platja va ser la guanyadora al taller top ten

Bassegoda (costat del cap), 6
Zones verdes i altres, 6
Bancs i taules de ping pong, 4
Porxada equipament, 2
Porxos a les entrades de la llar d’in-

fants taps 2
Endolls de càrrega de vehicles elèc-

trics 2
Recàrrega sostenible 2

A partir d'ara els equips tècnics faran 
la valoració econòmica de les 11 pro-
postes finalistes i el proper 16 de se-
tembre començarà  la fase de votació 
final on tota la ciutadania de 16 anys 
o més i empadronada a Cassà podrà 
decidir quin és el projecte que resulta 
guanyador i que serà realitzat amb un 
pressupost màxim de 80.000€.

Un moment de la sessió d'elecció de finalistes als pressupostos participatius.
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Aquest any 2022, la Jove 
Orquestra de Cassà cele-
bra el seu vint-i-cinquè ani-
versari. Durant la Festa 
Major  es van començar els 
actes d'aquesta efemèride, 
ja que la JOC va obrir i tan-
car  les celebracions amb 
el pregó inaugural i un con-
cert final.

Per recordar aquests vint-i-cinc 
anys, hem parlat amb l’Albert Bosch, 
director i membre fundador de la 
JOC, la Laura Mató, una de les pri-
meres músics que hi va haver i l’Estel 
Martí i en Peio Pascual, actuals mú-
sics de la JOC.

L’Albert recorda els orígens, l’any 
1997, quan ell era professor de violí 
a l’Escola de Música (que en aquells 
moments estava situada a l’antiga fà-
brica de gas, al carrer Primitiu Arti-
gas) i que juntament amb la Carmina 
Rabassedas, la Concepció Planas i la 
Maria Eugènia Mercader van “provar 
de començar un grup de cambra 
amb intencionalitat clàssica, d’in-
terpretar música de grans compo-
sitors”. Al principi eren uns set o vuit 
músics, però al cap d’un any ja n’eren 
quinze i van poder fer algun concert al 
teatre de l’escola Puig d’Arques.

La Laura Mató explica que “vaig 
començar amb vuit anys tocant el 
violí. Érem tres violins, tres vio-

25 anys de la Jove 
Orquestra de Cassà
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loncels, una flauta travessera, un 
trombó i les alumnes de piano que 
tocaven la percussió. L’orquestra 
va anar creixent com els músics 
que la integràvem. Es van crear 
dues seccions, una pels músics que 
començaven amb l'instrument i l'al-
tre amb els nois i noies que ja feia 
un temps que tocàvem”.

Els últims set o vuit anys que ha to-
cat a l’orquestra ho ha fet com a cap 
de corda ajudant a l'Albert. Actual-
ment, la Laura s’ha “jubilat”, “aquest 
últim any ja no hi he anat. De to-
tes maneres, si em diuen de tocar 
a algun concert, estic encantada 
d'anar a ajudar una miqueta!”.

RELACIÓ AMB 
L'ESCOLA DE MÚSICA
Es va engrescar als pares i mares 
dels joves músics a tirar endavant 
l’orquestra com una associació sen-
se ànim de lucre. S’independitzava de 
l’escola de música, però hi continuava 
tenint relació perquè necessitava els 
seus alumnes. Aquesta separació va 
“permetre tenir músics de fora de 
Cassà: de Llagostera, Caldes, Sant 
Gregori...”. Gràcies a la creació de 
l’associació podien demanar ajudes 
públiques i es va començar per l’Ajun-

tament: “En aquell moment hi havia 
en Josep Maria Dausà com a alcal-
de i l’Enric Bagué (que en aquell 
temps era regidor de cultura) i ens 
van esperonar a tirar endavant i 
a trobar col·laboradores per mun-
tar-ho com una estructura didàcti-
ca”.

 Es va canviar de seu diverses ve-
gades fins a acabar a la Sala Galà, 
“però per causa de la Covid-19 ens 

vam traslladar a l’Escorxador per a 
fer els assajos i, de moment, allà hi 
estem molt bé.”

La JOC està pensada, segons 
Bosch, “perquè joves des de primer 
curs d’instrument ja puguin tocar 
en grup”. El repertori intenta ser en-
grescador i “molts s’hi enganxen i 
s’hi estan molts anys”. Actualment, 
està formada per violins, violoncels, 
violes, trompetes, flautes, clarinets, 

Vint-i-un anys de distància entre les imatges superiors, amb la Jove Orquestra de Cassà tocant amb l'Orquestra Jove de la Selva el juny del 2001 al teatre Puig 
d'Arques, i les inferiors, amb la Jove Orquestra del Gironès, aquesta festa major.
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oboès i bateria.
Quan li preguntem pel funcionament 

de la JOC, ens contesta que, a escala 
administrativa, hi ha una junta (inte-
grada per mares dels músics) encar-
regada de gestionar drets d’imatge, 
assegurances, el manteniment del 
contacte amb les institucions..., ja 
que tot això requereix algú que se 
n’encarregui.

Tot i això, recalca que “la part im-
portant i principal de la JOC és el 
vincle entre els músics: assajar i 
fer concerts”. Es realitzen entre set 
o vuit concerts al llarg del curs (dos 
o tres a Cassà), però també volten 
arreu del territori: s’ha tocat al mu-
seu Dalí de Figueres, a Llagostera, a 
Caldes, a la catedral i a la Casa de 
Cultura de Girona, a Campllong...

Per celebrar els vint-i-cinc anys de 
la formació de la Jove Orquestra, van 
ser els encarregats de fer el pregó de 
la festa major d’enguany, però aques-
ta no ha estat la seva única celebra-
ció. Es va fer un concert el dinou de 
juny on es va convidar a la Jove Or-
questra del Gironès i, “el fet de ser 
dues orquestres va fer que quedés 
un concert d’aniversari molt gran-
diloqüent”. També van ser convidats 
a tocar a la catedral de Girona i han 
tingut més presència als mitjans de 
comunicació.

L’Albert està vivint aquest any tan 
assenyalat “com sempre, planificant 
repertori, contactant amb la gent 
i preparant el nou curs, però amb 
molta emoció”. Cada any cal adaptar 
el repertori al nombre d’instruments 
que hi ha.

La Laura explica que “és emocio-
nant veure que una cosa que he fet 
tota la vida i m'ha acompanyat al 
llarg de diferents etapes, continua 
i va creixent i acompanyat a tants 
nois i noies. Ho visc amb il·lusió i 
esperança que es pugui fer molts 
anys més!”. Tot i el pas dels anys, “la 
manera de treballar és molt simi-
lar, però sí que l’equip tècnic cada 
vegada té més experiència”. La prin-
cipal diferència entre avui i els seus 
inicis és que “cada vegada s’inclou 
més repertori modern”.

De tots els moments viscuts amb 
els vint-i-cinc anys de JOC, l’Albert es 
queda amb la celebració d’aquest ani-
versari perquè “es va poder home-
natjar a la Laura Mató, una per-
sona que va començar sent una 
alumna i ha acabat sent cap de 
corda. És tot un exemple a seguir i 
tant de bo el seu fill pugui tocar-hi 
d’aquí uns anys”.

La Laura, en canvi, es queda amb el 
fet de “poder tocar una simfonia de 
Beethoven i sentir com sona des de 

dins, fins a moments divertits amb 
partitures voladores a mig d'un 
concert a l'aire lliure i campanes 
d'església afegint-se a nosaltres a 
moments inoportuns”.

ENTUSIASME 
DELS JOVES MÚSICS
El que més ha sorprès dels joves al 
seu director és “el seu entusiasme i 
el seu interès per aprendre i fer les 
coses com toquen. Donen suport a 
la manera de treballar que tenim, 
que implica intentar obtenir els mi-
llors resultats possible sense tenir 
una pressió excessiva.”

L’Estel Martí, un dels clarinets de 
la JOC, va decidir començar amb l'or-
questra ara farà uns cinc anys per-
què “assitia a tots els concerts 
que feien perquè el meu germà ja 
hi tocava i en començar el clarinet 
se'm va obrir un ventall més ampli 
de possibilitats de tocar amb altra 
gent que anteriorment no havia tin-
gut amb l'acordió. La meva princi-
pal motivació va ser el fet de poder 
compartir la música amb gent de la 
meva edat”.

Afegia que “m'agraden molt els 
moments entre peça i peça els 
quals donen pas a una infinitat de 
temes interessants a reflexionar. 
Altrament, també m'agrada molt 

Laura Mató i Albert Bosch, en el pregó de la Festa Major d'enguany.
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Dimarts, tancat per 
descans setmanal

quan una peça ja surt molt bé i la 
podem gaudir tots i totes”.

Un altre dels músics actuals és en 
Peio Pascual, un dels violins. Explica 
per què va començar a la JOC, diu 
que “vaig començar amb la sec-
ció inicis de l’orquestra (no recor-
do quan, potser devia tenir uns 8 
anys) i al cap d'uns anys vaig co-
mençar a anar a l’orquestra gran”.

Una de les coses que més li agra-
den de tocar a la Jove Orquestra és 
que “m'ho passo molt bé tocant als 
assajos i els concerts, el bon "rot-
llo" que hi ha, les bromes de l'Al-
bert, etc. El que recordo que em va 
agradar molt van ser els anys que 
fèiem un concert a les barraques 
de la festa major!”.

L’Albert va acceptar dirigir la JOC 
“per la necessitat de treballar amb 
els alumnes. A mi m’entusiasmava 
tocar en grup i crec que a molta 
gent també. Tocar en grup fa que 
el teu instrument es multipliqui i 
molta gent continua tocant perquè 
toca en grup.

Pel que fa al futur de la JOC, es-
perem que continuï potenciant músics 
de Cassà i que els que s’han format 
aquí puguin arribar a ser caps de cor-
da o directors. “Com a mínim, volem 
fer vint-i-cinc anys més!”.

Text: Xènia Carreras
Fotos: Joan Carles Codolà

A la dreta, a dalt, la JOC actuant amb la Jove 
Orquestra del Gironès, a la Festa Major d'en-

guany; a  sota, en una actuació amb l'Orquestra 
Jove de la Selva, el 2001, al Teatre Puig d'Arques.
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Durant uns dies d'aquestes darreres 
setmanes ha estat a la nostra vila 
un jove que sens dubte té un dels 
currículums més impressionants en 
la seva etapa formativa. En Ramon 
Viñas i Torné, antic alumne del col·legi 
públic Puig d’Arques, i de l’Institut de 
Cassà i de la Universitat de Girona on 
va estudiar enginyeria informàtica, de 
la University College of London (UCL) 
on va fer un master de Maschine Le-
arning i actualment està fent investi-
gació i el tercer any del doctorat en 
Computer Science a la Universitat de 
Cambridge (UK).

En totes aquestes escoles ha tret 
notes molt brillants (26 Matrícules 
d’Honor -Distinctions- d’un total de 37 
assignatures a la UdG, i 9 Matrícules 
d’Honor -Distinctions- d’un total de 9 
assignatures a la University College 
of London -UCL-), a més d'haver estat 

guardonat amb diferents premis i be-
ques. Per arrodonir-ho, aquest mes 
d’agost té prevista una estada a Ca-
lifornia de 6 mesos col·laborant a “X, 
the moonshot factory” de Google. Par-
lem amb ell al seu domicili de Cassà...
Qui ets? Com et descriuries?
Soc una persona senzilla, introvertida 
i que li agrada resoldre problemes. Em 
passo moltes hores estudiant, treba-
llant i fent esport. He jugat a bàsquet 
i escacs a Cassà durant molts anys. 
M'agraden els animals i la natura.
Quina és la teva feina?
Investigo les aplicacions de la intel-
ligència artificial en el món de la bi-
oinformàtica, la genètica i la medicina 
personalitzada. En aquests camps, 
hi ha una quantitat enorme de dades 
que no poden ser processades per 
la ment humana. Jo desenvolupo al-
goritmes d'aprenentatge automàtic 

per trobar-hi patrons i predir, per 
exemple, la predisposició genètica a 
certes malalties o el tractament més 
adequat per cada persona. Gairebé 
qualsevol cosa que et puguis imaginar 
es pot ajudar d’intel·ligència artificial, 
però també té els seus riscos.
Què estàs fent actualment? On?
Actualment estic fent un doctorat en 
intel·ligència artificial a la Universitat 
de Cambridge, al Regne Unit.
Com és el teu dia a dia?
El meu dia a dia és molt rutinari: entre 
les 7 i les 8 m’aixeco, esmorzo i tre-
ballo fins a les 5 de la tarda. Després 
faig activitats per desconnectar de la 
pantalla. M'encanta jugar a squash, 
tennis, tennis taula, pàdel, bàsquet, 
vòlei, bàdminton, escacs i altres jocs 
de taula, anar amb bicicleta i sortir a 
passejar per la natura.
Què has fet fins ara?

Cassà al dia Entrevista

'Vull fer projectes innovadors que 
puguin crear un impacte positiu'

Parlem amb 
Ramon Viñas, 
doctorand en 
intel·ligència artificial 
a la Universitat de 
Cambridge
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Vaig començar a l’escola Puig d’Ar-
ques i a l’Institut de Cassà. Des-
prés, vaig estudiar un grau en en-
ginyeria informàtica a la Universitat 
de Girona, on vaig aconseguir 26 
matrícules d’honor. Vaig obtenir una 
beca per fer el projecte del treball 
de final de grau a Califòrnia amb el 
professor Pierre Baldi, un prestigiós 
informàtic teòric. Allà em vaig inte-
ressar per la intel·ligència artificial i 
la bioinformàtica.

Més tard, vaig fer un màster en 
aprenentatge automàtic a University 
College London, i unes pràctiques 
de sis mesos a l’Institut Europeu de 
Bioinformàtica. Allà vaig desenvolu-
par un algoritme per detectar trets 
moleculars de diferents càncers en 
imatges histopatològiques. Això va 
resultar en un article científic publi-
cat a la revista Nature Cancer.

Ara fa 3 anys que estic fent el 
doctorat a Cambridge.
Quins plans futurs tens?
Estic dividit entre el món acadèmic i l’industrial. La recer-
ca m’agrada, tot i que no em veig fent de professor. El que 
més em motiva és treballar en projectes innovadors que 
puguin crear un impacte positiu en la societat.

Aquest agost tornaré a Califòrnia per fer una residència 
de doctorat a X, una branca de Google on desenvolupen 
idees revolucionàries per canviar el món. Treballaré en un 
projecte que busca fer una agricultura més sostenible a 
llarg termini, més respectuosa amb el canvi climàtic, i que 
pugui alimentar a la creixent població del futur.
Com portes el fet de viure fora de casa?
És difícil perquè trobo molt a faltar a la família, especial-
ment a les meves àvies Gertrudis i Lily, i als amics.

Aquí, a Catalunya, es viu molt bé, el clima és fantàstic, 
el menjar també...

El que m’ha agradat més de viure fora, però, és que 
he pogut conèixer gent amb interessos i inquietuds molt 
semblants. He fet bons amics d'arreu del món i he conegut 
moltes cultures molt diferents. És una experiència increï-
blement enriquidora.
De tot el que has après i viscut tots aquests anys, 
amb què et quedes?

Amb les persones amb qui he 
compartit el meu temps, totes 
molt maques i brillants. Tam-
bé em quedo amb el fet que he 
avançat molt a nivell personal: de 
petit era molt tímid i tenia mol-
tes fòbies. Ara també soc així, 
però he après a acceptar-me i 
a no posar-me barreres. Intento 
treure el màxim rendiment de les 
oportunitats que se'm presenten.

A nivell professional, he avan-
çat moltíssim. No és el mateix 
estudiar intel·ligència artificial 
aquí que en universitats punte-
res. Això sí, sense desmerèixer 
res del que he après aquí! He 
tingut professors fantàstics que 
m'han ajudat a arribar fins on 
soc, tant al Puig d'Arques, com 
a l'Institut, com a la Universitat 
de Girona.

Sense la família i els amics 
tampoc m'hauria sigut possible. 
Soc un afortunat.

Què li diries a algú que vol anar a treballar a l’estran-
ger?
Li diria que no tingui por, que ho faci, que val molt la pena. 
Al principi és complicat, et sents sol, perdut, i trobes a 
faltar a la família. Et veus obligat a espavilar-te i a utilitzar 
els teus instints de supervivència. Però al final és una ex-
periència que t'enforteix, t'obre la ment i et fa ser millor.
Què és el que més t’agrada?
M’agrada molt resoldre problemes, programar, jugar a es-
cacs, la natura, els esports... Estic motivat per aplicar els 
meus coneixements per millorar la salut de les persones. 
També vull lluitar contra el canvi climàtic, les desigualtats 
socials i els drets dels més vulnerables, incloent-hi els dels 
animals.

El meu objectiu no és guanyar molts diners, amb una 
vida senzilla i humil en tinc prou. Crec que és més impor-
tant tenir un impacte positiu al món. I l'única cosa més 
altruista que això, és fer-ho sense esperar res a canvi.

Text: Xènia Carreras
Fotos: Joan Carles Codolà

Entrevista Cassà al dia
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Cassà al dia Entrevista

En Josep Serrano és una persona que 
viatja molt per raons de feina; per això, 
poder parlar amb ell personalment es-
devé una missió gairebé impossible; 
vaig haver de parlar amb l’Anna, la seva 
esposa, per tal que li transmetés la 
meva intenció de l’entrevista per poder 
contactar amb ell.

Per fi, un dijous a les 8 de la tarda, 
ens hem pogut veure al Centro de Cas-
sà de la Selva i així hem fet l’entrevista 
amb en Josep Serrano Gonzalez, nas-

cut el 21 de desembre 1955 a Ararfe 
(Granada).
Quins estudis tens?
MBA en direcció d’Empresa i Màster 
en Màrqueting i Estratègia. D’altra 
banda, abans de fer els meus estudis 
superiors, vaig estudiar a la Salle Cas-
sà, col·legi d’on tinc grans records i 
on els germans ens van ajudar molt i 
molt. D’aquí també van sortir moltes 
amistats, moltes de les quals són les 
que encara estan al meu costat des-

prés de 60 anys.
Com va ser que els teus pares deci-
dissin venir a Catalunya i a Cassà?
El meu pare es deia Joan i la meva mare 
Trini. Tinc dues germanes: M. Trini i la 
Lolita. Els meus pares van venir d’Atar-
fe a treballar i a guanyar-se la vida.

Quan vam arribar a Cassà de la Sel-
va, als 7 anys ja teníem una casa al Fi-
ral, al c/ Empordà. De fet va ser una 
de les primeres cases que es van fer 
allà.

'Quan vam arribar, la gent de 
Cassà ens va ajudar molt'

Parlem amb Josep Serrano, 64 anys al nostre poble

En Josep, amb Xevi Carrera, durant l'entrevista; a la dreta, amb el president Puigdemont, a Waterloo.
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Entrevista Cassà al dia

Per sort, als inicis, al c/ Ocata vam 
fer grans amics a Cassà que ens van 
ajudar molt, grans amics com el barber 
en Paco Roca, en Josep Cunillera, en 
Joan Salvi i molts altres amb els quals 
vàrem congeniar i vam crear una amis-
tat molt profunda que, a dia d’avui, en-
cara segueix amb els fills.

Seguidament, ens vam traslladar a 
viure al c/ Progrés, en un pis a Can 
Met 60 del transport, també un gran 
amic de la família, ell i el seu fill, i des-
prés ja vam anar a la casa nova, el Firal.

Allà vam trobar també a grans amics 
i persones com els Garolera (Antoni i 
la Victòria) i l’Àngel Viana, amb el qual 
vam fer una gran amistat

El meu pare treballava al pantà de 
Susqueda, ja que allà també havia tre-
ballat en la construcció del pantà de 
Cubillas. Quan va acabar de treballar al 
pantà, en arribar a Cassà va comen-
çar a treballar en fàbriques de suro i va 
acabar la seva vida laboral al Reliable.

Les meves germanes han treballat en 
el sector tèxtil i precisament va haver-hi 
una temporada que tots tres treballà-
vem junts, concretament vaig coincidir 
amb elles durant 12 anys a MIRECSA.

La meva mare va treballar tota la 
vida al sector tèxtil.

Teníem casa pròpia a Atarfe. És la 
casa on vaig néixer, l’he intentat com-
prar moltes vegades i no m’ha estat 
possible perquè és una casa amb cer-
ta entitat. És una casa del carrer i la 
zona gran, amb un pati interior gran 
amb un pou central preciós i lloc per 
als animals, burros, mules i més besti-
ar per menjar.
Com vivíeu a Atarfe?
Vivien treballant dur al camp i també de 
la construcció del pantà de Cubillas.

Els meus avis eren republicans i ho 
van perdre tot. Davant les dificultats, 
ja que eren del bàndol que va perdre 
la Guerra Civil, els meus pares es van 
veure obligats a marxar i a buscar-se i 
guanyar-se la vida.
Quants anys fa que resideixes a 

Catalunya?
Actualment fa 64 anys que sóc a Ca-
talunya.
Entens i parles el català; com el va-
res aprendre?
Sí, des de nen ens vàrem integrar to-
talment en el poble i amb els amics de 
l’escola de la Salle Cassà. El parlo i l’es-
cric perfectament de tota la vida.
De què treballes actualment?
Soc director comercial de l’empresa 
INPLACSA.
Què trobes  a faltar i què t’agrada 
del poble de Cassà?
No trobo a faltar res del meu poble, de 
Cassà de la Selva, m’agrada tot.
Com valores els cassanencs i cassa-
nenques?
Com a per tot, hi ha gent bona, gent 
regular, gent mediocre i gent dolenta. 
Els amics i amigues que tinc tots són 
d’aquí i són meravellosos. Estic enamo-
rat i encantat dels meus amics i ami-
gues, sense ells no sabria viure.

Com a anècdota, m’agradaria expli-

car que a mi l’esport mai m’ha agradat, 
de fet no n’he fet mai. A mi sempre 
m’ha agradat la música. Primer vaig 
estar al cor de l’església, després a la 
rondalla i per últim a la tuna de la Salle 
Cassà. Vull donar les gràcies a la gent 
que he conegut pel molt que m’han do-
nat i estimat.

En Josep molts el recordem del di-
marts de la Festa Major de Cassà, quan 
es fan cantades per diferents indrets 
del poble; ell és un dels participants 
acompanyat d’altres músics, com en 
Xevi Bolló o en Joan Antoni López .

La xerrada ha estat molt interesant, 
una hora ha donat per molt, per fer un 
llibre, explicant anècdotes de joventut, 
de política... per cert, que en un dels 
viatges a Brussel·les va anar a veure 
el President a l’exili Carles Puigdemont 
com es pot veure en una de les imat-
ges.

Xavier Carrera Bosch

La família Serrano González a la porta de l'església de Cassà en un diumenge de Rams; a la dreta, els pares d'en Josep, la Trini i en Joan.
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Cassà al dia Notícies

Aquest any, la revista Gavarres ha ce-
lebrat el seu vintè aniversari i ho va fer 
amb una festa eb la qual van partici-
par nombrosos amics i col·laboradors 
de la revista nascuda el 2002 a Cas-
sà de la Selva.

L'acte de celebració va tenir lloc el 
passat dissabte 18 de juny a la plaça 
Llarga de Vulpellac. A l'acte hi van par-
ticipar el grup de música de Llagos-
tera, Sotrac; Carles Xuriguera, actor 
i encarregat de conduir l'acte; Àngel 
Madrià, director Editorial Gavarres; 
Pitu Basart, director de Gavarres; 
Pep Matas, advocat, col·laborador 
de Gavarres i encarregat de presen-

tar el llibre 'Mirades'; i un total de vint 
col·laboradors/es que van llegir una 
frase cada un parlant sobre la revis-
ta, els seus records, què suposa col-
laborar-hi... tots van reflexionar sobre 
aquests vint anys doferint diverses 
visions i impressions sobre l'impacte 
que ha tingut aquesta publicació en la 
recuperació del patrimoni del nostre 
territori més proper. 

Coincidint amb el vintè aniversari, 
s'ha publicat el número 6 de la col-
lecció 'Narratives': Mirades de Miquel 
Pairolí i Lluís Freixas Mascort. En 
aquest llibre s'han recopilat tots els 
textos publicats a la revista Gavarres 

de la secció 'Una mirada en el paisat-
ge' que durant aquests vint anys, pri-
mer va escriure Pairolí, del 2002 al 
2011; i després, va agafar el relleu 
Lluís Freixas del 2011-2022. La pre-
sentació del llibre va anar a càrrec de 
Pep Matas i es va anunciar que Adrià 
Pujol, antropòleg i escriptor, agafarà 
el relleu en la redacció d'aquesta sec-
ció. 

En acabar l'acte els dos-cents assis-
tents a la celebració van poder tastar 
uns vins dolços de les Gavarres i l'Em-
pordà i coques. L'acte va celebrar-se 
gràcies al suport de l'Ajuntament de 
Forallac i del Consorci de les Gavarres.

Festa per celebrar els vint 
anys de la revista Gavarres

Diversos moments de l'acte, celebrat a Vullpellac, amb intervencions d'Eloi Madrià, Pep Matas, Àngel Madrià amb Pep Xuriguera, i Pitu Basart.
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Notícies Cassà al dia

Marc Pinsach, esportista cassanenc 
ben conegut per tots per haver com-
petit en el món de l’esquí i curses de 
muntanya, ha tret el seu primer llibre 
titulat “Córrer i competir per pensar i 
viure” que es va presentar aquest mes 
de juliol a Girona.

Ja experimentat en el món de la 
comunicació, retransmetent per TV3 
durant diversos anys l’Olla de Núria i 
la Buff Epic Trail, fent de director de 
la revista digital KissTheMountain i col-
laborant periòdicament amb la revista 
Vèrtex, aprofitant els confinaments du-
rant la pandèmia ha decidit recopilar 
tots els seus pensaments, reflexions i 
experiències personals i posar-les to-
tes en un llibre.

El llibre va ser presentat al Sanum 
Healthy House de Girona,  amb una 
sala plena a vessar; va estar acompa-
nyat d’en Francesc Tobias, president 
del club Trail Running Girona i d’en Jor-
di Bes, més conegut com a Toti Bes. 

Durant la presentació, en Toti i en 
Marc van coincidir en la dificultat de 
gestionar els ritmes de competició amb 
els ritmes de la societat actual. Uns rit-
mes molt descompassats, ja que per 
una banda la societat,  les xarxes soci-
als i fins i tot els sponsors, volen molt 
contingut i informació, immediatesa i 
resultats, aquí i ara. I per l’altra ban-
da, la competició requereix d’uns temps 
d’entrenament específic, uns temps de 
descans, etc. que fan que els objectius 
i resultats tardin més temps a arribar 
del que a vegades un vol. 

En Toti, esportista gironí de renom 
i molt bon amic d’en Marc, va poder 
parlar del llibre gairebé en primera 
persona, ja que a part d’haver seguit 

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com

des de bon inici la trajectòria esportiva 
d’en Marc, també ha viscut moltes ex-
periències personals amb ell. 

Deia en Marc que la competició 
s’assembla més a cultivar un camp 
de patates o a estudiar una carrera 
de matemàtiques, ningú pot variar els 
temps de creixement d’una patata ni 
pot fer una carrera amb 4 setmanes. 
Igual que en la competició, hi ha uns 
temps que s’han de respectar si es vol 
complir objectius. 

Toti comentava que li sembla veure 
un canvi de paradigma amb com el jo-
vent arrenca dins el món de l’esport 
de muntanya.  Abans hom comença-
va fent muntanya per gust els caps de 
setmana, pujant a Rocacorba, Mare 
de Déu del Mont, l’Alta Garrotxa, 
els Pirineus, etc.  I si veia que allò li 
agradava i que físicament li anava bé, 
potser començava a competir. Ara, 
és al revés. Comencen competint a 

la muntanya, fent atletisme i curses 
d’alta muntanya  arreu del territori, i 
quan tenen temps lliure potser llavors 
comencen a conèixer i a gaudir de la 
muntanya per propi plaer.

I ja amb una mirada al futur, Marc 
deia que ara volia enfocar-se més a 
córrer Ultratrails. Aquestes, són cur-
ses de muntanya que solen tenir uns 
100km de distància amb grans desni-
vells acumulats, a on es premia molt 
més la resistència tant física com 
mental, que la potència o la velocitat.  

Per a en Marc el món de les Ultra-
trails és un esport  totalment diferent 
del que ha fet fins ara i això l’està fent 
entrenar fora de la seva zona de con-
fort. Toti el consolava dient que ara 
està en el seu millor moment per les 
Ultres, ja que la millor edat és entre 
els 33 i els 40 anys.

Text i fotos: Joan Marc Codolà

Marc Pinsach presenta 'Córrer 
i competir per pensar i viure'

L'esportista cassanenc ha escrit un llibre sobre la seva experiència 

Dos moments de la presentació del llibre 
a la Sanum Healthy House de Girona.  
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Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

Alcaldia

Agraïments per la 
Festa Major

Agraïm a totes les entitats i perso-
nes que han col·laborat a fer possible 
aquesta Festa Major.

Han sigut cinc dies plens d'activitats 
culturals, concerts, gegants, música 
al carrer i no hauria estat un èxit sen-
se l'ajuda de totes les persones que 
any rere any hi participen.

Podeu reviure els millors moments 
de la festa en un vídeo que és un re-
cull de l'emoció i l'alegria que hem 
compartit aquests dies el trobareu 
al canal de Youtube de l’Ajuntament. 
Fins l’any vinent!

Moltes gràcies de nou, ja ens pre-
parem per a la Festa Major de 2023!

Ciutadania i Serveis Socials 
ES SUMEN DOS HABITATGES MÉS A LA BORSA 
DE LLOGUER SOCIAL
En el passat ple del mes de juny es va aprovar la cessió 
per a la borsa de lloguer social de dos habitatges, que jun-
tament amb un altre pis que ja s’havia cedit per aquesta 
finalitat fan augmentar la oferta d’habitatges per lloguer 
social. A més l’ajuntament ja fa uns mesos que va adquirir 
un altre habitatge que ara mateix ja està ocupat i s’utilitza 
pels casos d’emergència social.

ES CONCEDEIXEN 14 BEQUES PELS CASALS 
D’ESTIU
Aquest any s'han concedit 14 beques a infants i joves que 
participen en els diferents casals que s’ofereixen al nostre 
municipi. D'aquest 3 assisteixen al Casal Jove, 4 al Caste-
llet, i la resta a la Unió Esportiva Cassà.

Amb aquestes beques es pretén donar les mateixes 
oportunitats a tots els infants i joves en l'època estiuenca 
de gaudir d'activitats d'esbarjo, on es treballa la partici-
pació, la col·laboració, la tolerància, l'esforç amb equip... 
Valors que els ajudaran en la seva  educació i creixement 
com a persones.

DIA INTERNACIONAL 
DE L'ALLIBERAMENT LGBTIQ+
L'Ajuntament de Cassà s'adhereix al comunicat institu-
cional per celebrar el Dia Internacional de l'alliberament 
LGTBI+ per la defensa dels drets de les persones LGTBI+ i 
contra la discriminació de qualsevol col·lectiu per raó d'ori-
entació sexual, identitat o gènere.

Aquest mes de juny s'ha tancat el cicle Diver(SOS), un 
projecte transversal promogut des de diferents àrees de 
l'ajuntament que tenia com a objectiu fomentar el respecte 
cap a la diversitat de la societat catalana en general, i de 
la cassanenca en particular. Amb la programació de dife-
rents actes i espectacles, que han tingut lloc d'octubre a 
juny, s'ha volgut donar veu i visibilitat a les diversitats exis-
tents a Cassà i trencar amb la resistència i els prejudicis 
que ens separen. El darrer acte va ser una exposició per 
donar visibilitat a la diversitat de persones joves del poble 
a partir d'allò compartit: "el que ens fa ser iguals és que 

tots som diferents".
En el marc d’aquesta jornada es va fer la pintada del 

pas de vianants davant de can Nadal, a la rambla, amb els 
colors de l'arc de Sant Martí amb la col·laboració del jo-
vent de Cassà per donar visibilitat a la lluita dels col·lectius 
LGTBI+.
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Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia

LLIBRET DE FORMACIÓ MUNICIPAL 2022-23
Aquests dies s'està repartint el llibret de formació municipal a tots els habitatges 
de la vila. Aquesta publicació reuneix en un sol document l'oferta formativa del 
municipi per al curs 2022-23, amb totes les activitats proposades des de les 
diferents àrees de l'ajuntament. L'objectiu d'aquest llibret és facilitar l'accés a la 
formació organitzada des de l'ajuntament i promoure la difusió de l'oferta educa-
tiva. També podeu consultar l'oferta formativa a la pàgina web de l'ajuntament, a 
la secció d'Educació: https://cassa.cat/educacio/

FINALITZA EL CURS DE PTT D'AUXILIARS DE VIVERS I JARDINS
El passat 22 de juny es va graduar l'alumnat del Programa de Formació Inserció, 
del Pla de Transició al Treball Llagostera - Cassà de la Selva.

El PTT, d'auxiliar de vivers i jardins, és d'un curs escolar. L'alumnat, la direc-
tora de l'Institut de Llagostera, professorat, 
regidories i personal tècnic dels ajuntaments; 
van celebrar el final d'aquesta etapa, plena 
d'èxits.

Es van graduar 11 alumnes, que van ob-
tenir el certificat acadèmic del curs i el Curs 
d'Accés a Cicles Formatius, que els permet 
continuar estudiant o bé, accedir al món labo-
ral. Ha estat un curs ple de projectes de jardi-
neria i floristeria, sortides, tallers, continguts 
acadèmics... i sobretot ple d'esforç i treball, 
sempre amb un somriure!

El PFI-PTT és un programa que organitza 
el Departament d'Educació amb els Ajunta-
ments de Llagostera i Cassà de la Selva, des-
tinat a joves de 16 a 21 anys que no tenen el 
graduat en ESO. Al maig es van fer les preins-
cripcions pel curs vinent, on s'ofereix també 
el perfil d'Auxiliar de vivers i jardins, amb 24 
preinscripcions per 17 places.

Educació

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Aquest nou cicle es va programar pel 
8 de juliol a Llagostera i el 22 de juli-
ol a Cassà amb les actuacions d'Àlex 
Cassanyes i Seven Sides, i al finalitzar 
les actuacions es faran Jam-sessions 
obertes a la participació dels músics 
locals i espontanis que hi vulguin par-
ticipar. A Llagostera, a la Jam-session 
també hi participarà el col·lectiu de 
músics llagosterencs Lacus Music.

És la primera vegada que Llagoste-
ra i Cassà de la Selva s'uneixen per 
crear un projecte conjunt amb l'objec-
tiu de promoure els espais de música 
local en directe. Es tracta d'una nova 
proposta que neix de la col·laboració 
entre les àrees de cultura d'ambdós 
ajuntaments amb la voluntat d'ins-
taurar-se com a un esdeveniment de 
referència cultural dins del món del 
gènere musical del Jazz.

El nom del cicle JAZZ C-65 identifi-
ca aquesta voluntat de buscar meta-
fòricament la via d'unió i comunicació 
entre els dos municipis, fa referència 
a la carretera C-65 que uneix Llagos-
tera i Cassà de la Selva, on precisa-
ment els regidors de cultura dels dos 
municipis, s'han volgut fotografiar per 
a promocionar-ne la primera edició.

El regidor de Cultura de l'Ajunta-
ment de Llagostera, Enric Ramionet, 
ha explicat que "el cicle neix amb una 
programació modesta pel que fa al 
nombre de concerts, però de quali-
tat amb la intenció d'ampliar-la i fer-la 
créixer i posar en valor la capacitat 
d'unir esforços en la promoció con-
junta del Jazz".

El regidor de Cultura de Cassà de 
la Selva, Joan Casabó, destaca la 
importància que pobles de mida mit-
jana i allunyats dels grans escenaris 
del país siguin capaços d'oferir pro-
gramacions de qualitat partint de la 
creació de sinergies entre ells amb la 
voluntat de convertir-se en referents.

El cicle comptarà amb dos concerts 
a càrrec d'Àlex Cassanyes, a Llagos-
tera el dia 8 de juliol i de Seven Sides 
previst pel dia 22 de juliol a Cassà de 
la Selva. Tots dos concerts finalitza-
ran amb un Jam-session oberta amb 
la participació de músics locals.

A Llagostera Àlex Cassanyes pre-
sentarà el seu disc "Composició II" de 
la discogràfica Underpool Records, 
amb la participació d'Alba Careta a 
la trompeta, Joan Codina al trombó, 
Marcel·lí Bayer al saxo alt i clarinet, 
Sergi Felipe al saxo tenor i flauta, Jor-
di Santanach al saxo tenor i clarinet 

Cultura

Cassà i Llagostera estrenem el nou 
cicle de música JAZZ C-65

baix, Leo Tejedor a la guitarra, Néstor 
Giménez al piano, Giuseppe Campisi 
al contrabaix i Òscar Domènech a la 
bateria.

A Cassà de la Selva Seven Sides 
presenta una proposta jazzística parti-
cular, una formació a set bandes amb 
les tres veus de Paula Barranco, Eli-
senda Julià i Diana Palou acompanya-
des de Víctor Carrascosa a la trom-
peta, Diego Hervalejo al piano, Juan 
Pastor al contrabaix, David Gómez a 
la bateria amb els arranjaments i les 
composicions d'Alfons Carrascosa

 
SOBRE ÀLEX CASSANYES
Àlex Cassanyes Sabater és un compo-
sitor i arranjador de música per Big 
Band amb una marcada personalitat 
que pren forma en la instrumentació 
i visió contemporània que li conferei-
xen un so característic. Interessat per 
diferents estils de música, les seves 
composicions es fonamenten en el 
jazz, la música moderna, clàssica i 
contemporània, les bandes sonores, 
la música electrònica i la música tra-
dicional catalana.

Guardonat internacionalment amb 
el 1r premi al "Annual Young Europe-
an Bigband Composer Competition" 
a Copenhagen (2013), el 1r premi 
al "XXVII Concorso Internazionale de 
Composizione per Orchestra Jazz" 
(2014), el 1r premi al concurs d'ar-
ranjaments del XXXVè Festival Inter-
nacional de Jazz de Granada i el 1r 
premi del "Esko Linnavali Big Band 
Composition Competition" a Helsinki 
(2014). L'any 2019 va ser finalista 

al "31º Concorso Internazionale di Ar-
rangiamento per Orchestra Jazz" al 
Barga Jazz Festival (IT).

SOBRE SEVEN SIDES
Seven Sides, és una formació de tres 
veus femenines i un quartet de jazz 
fundat per Alfons Carrascosa, exsa-
xofonista de la Big Band de Terrassa 
i arranjador i compositor vinculat als 
projectes de Joan Chamorro, "Sant 
Andreu Jazz band" i l'Orquestra Sinfò-
nica del Vallès.

Seven Sides reuneix a experimen-
tats solistes amb noves figures emer-
gents per oferir una sessió on gaudir 
de l'experimentació i la frescor del 
talent en conjunt que a més compta 
amb els arranjaments d'Alfons Car-
rascosa.

Les actuacions tindran lloc a la Pis-
cina La Canyera de Llagostera i a la 
piscina Municipal de Cassà de la Selva 
a les 21 h amb servei de bar i sopar. 
Es pot reservar taula a culturallagos-
tera.cat i www.cassacultura.cat

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 
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Comèdia, cinema d’ani-
mació i drames de 

prestigi a la programa-
ció d’estiu del Cineclub 

Vuitimig
El cinema a la fresca, una de les ac-

tivitats més veteranes i esperades del 
Cineclub Vuitimig de Cassà de la Sel-
va, torna aquest juliol i agost amb una 
programació diversa i equilibrada amb 
l’objectiu de satisfer tots els públics. 
Seran sis sessions en diversos es-
pais de Cassà, que mantenen el Parc 
de l’Estació com a lloc central, però 
també incorporen al mapa del cinema 
estiuenc el nou espai de Can Parera. 
També es repeteix la sessió amb bany 
a la piscina municipal, després de la 
bona acollida de l’any passat. Totes 
les sessions són gratuïtes i es faran 
a les 22:00.

- 6 de juliol: "Raya i l'últim drac" (Piscina Municipal). 
Un dels darrers grans èxits de la factoría Disney, que en 
aquesta ocasió ens porta al món fantàstic de Kumandra. 
En aquesta terra els humans i els dracs van conviure du-
rant molt de temps en harmonia fins que va aparèixer el 
mal i els dracs es van sacrificar per salvar la humanitat. 
500 anys després l’heroïna Raya ha de trobar el llegendari 
últim drac per salvar de nou Kumandra de les forces del 
mal. Una aventura perfecta per gaudir mentre ens refres-
quem a la piscina municipal.

- 13 de juliol: "Nomadland" (Parc de l’Estació). La gran 
triomfadora dels Oscar 2021, en els que es va endur els 
guardons a millor pel·lícula, millor direcció (per a Chloe 
Zhao, la segona dona que guanya el premi) i millor actriu 
per l’enèsim recital interpretatiu de Frances McDormand. 
Una pel·lícula emocionant i poètica, amb un peu al cinema 
documental, que retrata la vida nòmada d’una gran mul-
titud de persones que malviuen oblidats pel sistema als 
Estats Units actual.

- 20 de juliol: "El guateque” (Parc de l’Estació). Un au-
tèntic clàssic de la comèdia i probablement la millor i més 
recordada pel·lícula del genial actor Peter Sellers. Una his-
tòria delirant i divertidíssima, que des del seu explosiu inici 
ens submergeix en una espiral d’humor gestual, estètica 
pop, destrucció, escenes memorables i personatges in-
oblidables que val la pena recordar una vegada més… o 
descobrir si no es coneixen encara.

- 27 de juliol: "Sing Street" (Can Parera) Divertida, emo-
cionant, i amb una banda sonora inoblidable, “Sing Street” 
ens trasllada al Dublín de 1980, on el jove Conor s’empes-
ca un pla infal·lible per a conquerir el cor de la Rafinha: 
convertir-la en l’estrella dels videoclips del grup de música 
que vol formar. Dirigida per l’expert en pel·lícules musical 
John Carney, “Sing Street” és una història plena d’humor 
i tendresa i una de les apostes del cineclub per conquerir 
també tot tipus de públic.

- 3 d'agost: "El pare" (Parc de l’Estació). El gran duel 
interpretatiu entre Olivia Colman i Anthony Hopkins, que 
va guanyar el seu segon Oscar amb aquesta pel·lícula, és 
un dels principals atractius de l’opera prima del director 
Florian Zeller. Un corprenedor retrat de la demència que 
emociona per la sensibilitat amb què aborda un tema difícil 
a partir d’un guió excepcional.

- 10 d'agost: "La princesa Mononoke" (Parc de l’Estació). 
El director Hayao Miyazaki, el gran clàssic de l’animació 
japonesa de les darreres dècades, torna al cineclub amb 

una de les seves pel·lícules més recor-
dades. “La princesa Mononoke” (que 
es reestrena aquest mateix estiu amb 
motiu del seu 25è aniversari) és una 
les pel·lícules més celebrades de l’es-
tudi Ghibli i de la història de l’animació. 
Fantasia, aventura, malediccions, les 
habituals heroïnes femenines de Miya-
zaki i un potent missatge ecologista 
en un Japó èpic i medieval que con-
tinua enganxant nous i vells públics.

La 19a edició del 
Solfejant arriba a un 

nou escenari
El cicle de concerts d'estiu aquest any 
tindrà lloc al nou escenari de Can Pa-
rera, aquest espai que es va estrenar 
per la festa major serà una nova ubi-
cació per propostes culturals al nucli 
urbà.

El Solfejant comença el 14 de juliol amb propostes de 
música de qualitat de l'escena catalana, que ocuparà les 
nits dels dijous fins a l'11 d'agost. Tutti Veus torna a Cassà 
i enceta la programació amb Rumb a la Rumba, un espec-
tacle dinàmic i divertit pensat per a fer gaudir a tots els 
públics.

El 21 de juliol Juan Gómez "Chicuelo" portarà el punt de 
flamenc al cicle, aquest guitarrista que ha acompanyat a 
artistes flamencs com Enrique Morente o Miguel Poveda 
és un dels guitarristes amb més rellevància al panorama 
actual. De la seva música diuen que és autèntica i elegant, 
a més del flamenc també ha jugat amb el jazz acompa-
nyant Chano Domínguez o Marco Mezquida. El Solfejant 
serà una de les poques oportunitats per poder gaudir de la 
seva música en directe a les comarques gironines.

El 28 de juliol Les Sommeliers presenten el seu tercer 
disc "Per dins i per fora", un maridatge musical de dife-
rents estils, i en aquesta ocasió ho fa combinant la intimi-
tat de la música acústica, instruments clàssics i moderns 
per donar-li una sonoritat que ja te el seu segell propi. 
Aquest cinquet de dones presentaran els temes del seu 
nou disc, temes originals i propis que les mostren per fora 
però també per dins: la seva part més exposada i externa, 
però també la més íntima i personal.

La Ludwig band farà el primer concert d'agost, el di-
jous 4, presentant el seu particular repertori amb un so 
folk que veu de Jaume Sisa, Pau Riba i fins i tot de Bob 
Dylan. Es diuen a si mateixos la segona millor banda d'Es-
polla, però van guanyar el premi Enderrock al millor disc 
de 2021. Han publicat dos àlbums des de la seva fundació 
l'any 2017, entre Espolla i l'Hospitalet de Llobregat fent 
equilibris entre el folk i el pop-rock igual que ho fan jugant 
amb l'imaginari empordanès i en ocasions el bíblic, un di-
recte que segons ells és irrepetible a cada concert.

Les Anxovetes tancaran el cicle de concerts del Solfe-
jant, l'11 d'agost, amb el seu espectacle més íntim i reco-
llit "(d)ones", una ocasió per veure el vessant més personal 
i femenina d'aquesta formació que en aquest nou treball 
prenen el gènere tradicional de l'havanera com a punt de 
partida per anar molt més enllà, i fins i tot allunyar-se'n, 
oferint un espectacle que reforça, revisa i amplia el reper-
tori de cançons marineres i combina cançons pròpies i inè-
dites amb cançons populars, totes elles lligades amb un fil 
conductor que explica històries del mar amb veu de dona.

Ja podeu consultar el programa i comprar les vostres 
entrades o l'abonament per a tot el cicle de concerts a 
cassa.cat/solfejant.

Ajuntament / Des de la Casa de la Vila Cassà al Dia
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RECOLLIDA DE DEIXALLES PER LA SOCIETAT DE 
CAÇADORS
El passat mes de juny la Societat de Caçadors de Cassà 
va fer la tradicional recollida de deixalles als boscos de les 
Gavarres, aquesta jornada havia estat interrompuda per 
la pandèmia i aquest any va aconseguir recollir 70 m³ de 
deixalles, amb la col·laboració del Club Ciclista de Cassà. 

Aquesta recollida va comptabilitzar uns 10.000 kg de bros-
sa, recollits en els boscos i veïnats de l'entorn de Cassà, 
on fins i tot hi van trobar rodes, mobles i altres residus de 
gran volum a més d'abocadors il·legals d'obres entre altres. 
Felicitem la Societat de Caçadors, el Club Ciclista Cassà i a 
tots els voluntaris que van participar en aquesta nova acció 
en contra de l'incivisme i per tenir un entorn net.

Medi Ambient

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 

CASSANET RECULL MÉS DE 30.000 BURILLES EN UNA ACCIÓ CONJUNTA AMB LA CLACA PER LA 
JORNADA MUNDIAL DEL MEDI AMBIENT
El passat 4 de juny l'entitat Cassanet va fer una recollida simbòlica amb la col·laboració de la Claca per celebrar el dia 
Mundial del Medi Ambient. Després de l'acció conjunta van exposar el material recollit amb dibuixos i pancartes per re-
cordar la importància de cuidar del nostre entorn. Cassanet fa recollides de brossa periòdiques als carrers i entorn de 
Cassà i demana col·laboració per tenir un poble més net.
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A Catalunya, el règim pluviomètric es 
caracteritza per una gran irregulari-
tat general i per una variabilitat in-
teranual elevada, fruit del clima típic 
mediterrani, la qual cosa ens fa es-
pecialment vulnerables a patir episo-
dis de sequera, especialment a les 
conques internes que és on es con-
centra el gruix de la població (més 
del 80%) però només el 40% de la 
disponibilitat d’aigua (essencialment 
la que es troba als embassaments, 
als aqüífers i dins els pous). 

De fet, Catalunya ha patit al llarg 
de la història recent diversos episo-
dis de sequeres entre moderades i 
rigoroses. Un dels més importants 
és el que va afectar el nostre país 
i el conjunt de la península Ibèrica 
entre 1944 i 1950, que va motivar 
restriccions en el subministrament a 
diverses poblacions i durant diferents 
períodes. El 1953 només va ploure 
la meitat del que era normal i les res-
triccions en el servei van arribar a 
Barcelona, on a mitjan maig es van 
iniciar talls en el subministrament 
d’aigua als habitatges durant un 30% 
de les hores del dia. Els anys 1973, 
1985, 1988 i 2008 Catalunya va 
patir diversos episodis de sequera ri-
gorosa que van provocar restriccions 
importants en el subministrament i 
els talls van estar a punt d’afectar la 
capital fins que va ploure. 

Per això, al llarg dels anys s’han 
anat multiplicant les infraestructures 
d’abastament per donar resposta 
als dèficits estructurals del sistema i 
millorar la capacitat de reacció amb 
l’objectiu de garantir el subminis-
trament, entre els quals destaquen 
l’ampliació de la dessalinitzadora de 
la Tordera, la construcció de la des-
salinitzadora del Prat del Llobregat, 
la connexió entre els dipòsits de Trini-
tat i de Fontsanta o la recuperació de 
més de 300 pous arreu del territori. 

L’aigua a la Terra suposa un 71% 
de la superfície terrestre, és a dir, 
tres quartes parts del planeta. Sem-
bla una quantitat important, però 
distribuir-la i fer-la accessible per a 
ser utilitzada per l’ésser humà és un 
problema. El 96,5% és aigua salada 
que es troba en els mars i els oceans 
i només un 3% de l’aigua del planeta 
és aigua dolça. D’aquesta, l’1,74% 
es troba en forma de gel a les gla-
ceres i als casquets polars. Si res-
tem l’aigua atmosfèrica, la que forma 
part dels éssers vius i la de constitu-
ció dels sòls queda un exigu 0,007% 
d’aigua disponible per als éssers hu-
mans. L’aigua dolça que podem utilit-

TRACTAMENT D’ENDOTERÀPIA 
ALS PLATANERS DEL PASSEIG
Aquest mes de juliol s’ha tornat a fer 
un tractament d'endoteràpia a l'ar-
brat del Passeig Vilaret per controlar 
principalment la plaga de pugó.

La tècnica de l´endoteràpia, és una 
estratègia innovadora de tractament 
fitosanitari que consisteix a introduir, 
per injecció o per absorció, un pro-
ducte fitosanitari a l'interior del tronc 
d'un arbre.

Aquesta tècnica permet el tracta-
ment fitosanitari en l'arbrat ornamen-
tal contra diferents plagues i malalti-
es, amb un baix impacte ambiental, 
sense nebulització de productes quí-
mics i amb una prolongada eficàcia.

Cal destacar que aquest sistema 
és altament segur per les persones i 
no té cap conseqüència pels vianants 
i tampoc per al personal qualificat que 
realitza el tractament.

L´objectiu amb aquest tractament, 
que no és agressiu pel medi ambient, 
és reduir la plaga del pugó, evitar la 
caiguda de les fulles, i sobretot man-
tenir la salubritat de l'arbrat.

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com

zar es troba en els aqüífers, els llacs 
i els rius, principalment. L’aigua és un 
element vital per a la supervivència i 
el desenvolupament dels éssers vius 
i per a la conservació dels hàbitats i 
la qualitat del medi ambient. D’aquí 
la importància de la bona gestió i l’ús 
sostenible. Cal que la utilitzem sota 
criteris d’estalvi i eficiència i que des-
prés la netegem i recuperem per re-
tornar-la al medi en bones condicions 
i Només un 3% de així tancar el cicle.

Tanmateix, l’escenari del canvi cli-
màtic planteja la necessitat de ser 
encara més eficients en els usos de 
l’aigua per compensar els seus efec-
tes sobre la disponibilitat d’aigua a 
mig i llarg termini, ja que es reduiran 
les pluges, les nevades i, en conse-
qüència, també els cabals del rius. 
Les sequeres poden considerar-se 
episodis de periodicitat i duració im-
possibles de predir, però també com 
un tret representatiu de la climatolo-
gia de Catalunya amb la qual hem de 
conviure. 

Hem d’aplicar polítiques de foment 
i sosteniment de l’estalvi, ja que te-
nen com a objectiu la racionalització 
dels nostres hàbits de consum i la 
seva adequació a la variabilitat cli-
matològica, de manera que aquests 
hàbits es converteixin en un costum 
independent i invariable dels episo-
dis de sequera. No podem oblidar 
que la legislació vigent prioritza els 
usos d’abastament humà per sobre 
de la resta d’usos i que en episodis 
de sequera aquesta prioritat incideix 
enormement en les nostres activitats 
quotidianes.

Cuidar cada gota d’aigua també és 
a les teves mans.

Vigilem amb l'aigua!
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ACTUACIÓ CONJUNTA DE LES POLICIES LOCALS 
DE CASSÀ, LLAGOSTERA I CALDES 
El passat 18 de juny es va coordinar una actuació conjunta 
en el marc del conveni de col·laboració de les policies locals 
dels tres municipis veïns.

Es van realitzar un seguit de controls de trànsit i de segu-
retat ciutadana de manera coordinada, amb un dispositiu 
de set agents de les diferents localitats a més de la unitat 
canina, un vehicle d'atestats i dos vehicles patrulla. Aquests 
controls van tenir lloc des de les 19.00 hores del dissabte 
dia 18 de juny i fins a les 02.50 hores del diumenge dia 19 
de juny a punts estratègics de Cassà, Caldes i Llagostera.

Amb aquestes actuacions es pretén reforçar la segure-
tat ciutadana millorant la coordinació i sumant els recur-
sos dels tres municipis. Amb l'acció de dissabte es van 
detectar diferents actes de denúncia per infraccions a la 
Llei 4/2015 de Protecció de la Seguretat Ciutadana, per 
substàncies i objectes prohibits, diverses proves positives 
de drogues en persones conductores, es van instruir di-
ligències per delictes contra la seguretat viària i es van 
denunciar diversos conductors per ITV caducada o permís 
de conduir caducat.

Es preveu repetir aquest tipus de dispositius conjunts tal 
com es va establir en el conveni de col·laboració signat el 
passat mes d'abril.

Protecció Civil

Transparència i participació ciutadana
11 Projectes finalis-
tes als pressupos-

tos 
participatius

El passat 7 de juliol va tenir lloc el 
Taller Top10 per triar les propos-
tes finalistes dels pressupostos 
participatius de 2022.

Inicialment hi havia 25 propos-
tes acceptades que complien 
amb la normativa dels pressupos-
tos participatius, d'aquestes, es 
van unificar les que es repetien 
i presentaven el mateix projecte, 
de manera que van quedar 19 
propostes categoritzades en tres 
blocs:

• Equipaments, instal·lacions i mobi-
liari urbà: 10 propostes

• Via pública, mobilitat i serveis mu-
nicipals: 3 propostes

• Zones verdes, places i parcs: 6 
propostes

Aquestes propostes van ser pun-
tuades pels participants del taller, i 
després de fer el sumatori de puntua-
cions, els 11 projectes finalistes són:
Pista de volei platja  20
Rocòdrom   15

Aparcabicicletes   15
Espai de joc al parc del surolí (davant 
del cementiri)   12
Pavimentació gronxadors  10
Fer un pla de bancs per seure   9
Un mural per a la festa    9
Asfaltar i arreglar camí de la carrete-
ra al tennis    9
Minigolf municipal   8
Parada manteniment bicicletes  8
La millora d’espais públics  8
Aquesta és la llista de propostes que 
queden descartades i no passaran a 

la fase de votació final:
Plataforma per  la car-
rossa reial, 7
Modernitzar el 
parc infantil del c/ 
bassegoda(costat del 
cap), 6
Zones verdes i altres, 
6
Bancs i taules de ping 
pong, 4
Porxada equipament, 2
Porxos a les entrades 
de la llar d’infants taps, 
2
Endolls de càrrega de 
vehicles elèctrics, 2
Recàrrega sostenible,2

 A partir d'ara els 
equips tècnics faran la 

valoració econòmica de les 11 pro-
postes finalistes i el proper 16 de se-
tembre començarà la fase de votació 
final on tota la ciutadania de 16 anys 
o més i empadronada a Cassà podrà 
decidir quin és el projecte que resulta 
guanyador i que serà realitzat amb un 
pressupost màxim de 80.000€.

Podeu consultar tota la informació 
dels pressupostos participatius a par-
ticipa.cassa.cat.
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C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)                    TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

La borsa de treball municipal de Cassà de 
la Selva ha atès 113 persones durant els 
primers cinc mesos del 2022 

Fins el mes de maig, el servei Espai Feina 
– Borsa de treball de l’Àrea de Promoció 
Econòmica de l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva, en conveni amb el Consell Comarcal 
del Gironès, ha realitzat 188 sessions d’ori-
entació laboral a 113 persones. El 90% de 
les persones ateses al servei són de Cassà 
de la Selva i és manté, amb un lleuger in-
crement, el nombre de dones ateses (70) 
en relació als homes (43). 

Les dades dels primers cinc mesos del 
2022 mostren una evolució molt positiva 
de l’atur.  Segons dades de l’Observatori 
d’Empresa i Ocupació, Sistema d’informa-
ció Socioeconòmica Local (XIFRA), Cassà 
de la Selva registra el mes de maig de 
2022 un total de 373 persones aturades. 
En relació al mateix mes de l’any anterior hi 
ha una disminució del 28,82% en el nom-
bre de persones aturades que correspon a 
una reducció de 151 persones inscrites a 
les llistes de l’atur.

En relació a les insercions realitzades al 
mercat laboral durant els primers cinc me-
sos de l’any 2022, les dades són similars 
a les registrades en el mateix període l’any 
anterior, arribant a un total de 44 persones 
inserides que estaven inscrites a la borsa 
de treball municipal. Per sectors, les inser-
cions laborals pertanyen a sectors d’acti-
vitat diversos, destacant les insercions a 
fàbriques que suposen el 27,2% del total.  

Promoció Econòmica

Resum del Servei Espai – borsa de treball Ajun-
tament de Cassà de la Selva / gener – maig 2022

• Nombre de persones ateses al servei Espai Feina – 
Borsa de treball: 113 persones 
• Nombre de sessions d’orientació: 188 sessions (hi 
ha persones que necessiten més d’una sessió)
• Procedència de les persones ateses: 
• 90% Cassà de la Selva
• 7%  Llagostera, Caldes de Malavella i Riudellots
• 3% altres procedències 
• Gènere de les persones ateses: 43 homes i 70 do-
nes
• Insercions al mercat laboral de persones inscrites a 
la borsa de treball: 44 persones
• Insercions laborals per sectors: 
• 2 sector neteja
• 2 sector restauració/hoteleria
• 3 sector oficis (paleta, pintor, ferrer)
• 5 sector alimentació
• 7 sector administratiu
• 12 sector fàbrica
• 4 sector sòciosanitari
• 2 emprenedors 
• 3 transport i logística 
• 4 altres sectors

• Empreses de Cassà que han sol·licitat candidats/es 
a la borsa de treball: 18 empreses

Evolució favorable de les dades de l’atur
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Urbanisme  i Via pública

Després de resoldre la licitació pú-
blica el passat mes de juny, a princi-
pis de mes han començat les obres 
d’adequació de les diferents plantes 
de Can Trinxeria per adaptar-les a les 
diferents àrees municipals destinades 
a l’atenció a les persones.

Els primers treballs han consistit a 
treure totes les rajoles del segon pis, 
l’enderroc d’alguns envans i parets i 
l’obertura d’un nou finestral a la ban-
da del passadís interior que va cap al 
pati. A part d’aquests treballs, que se-
ran els de més moviment de terres, 
es començaran a preparar les parets 
per la instal·lació dels nous serveis.

L’obra va a càrrec de l’empresa RE-
HATEC ZENIT, SL de Girona, per un 
import de 335.367,34 €.

S'ACTIVA EL COBRAMENT DE LA ZONA 
BLAVA A L'ESPAI DE CAN PARERA
Els aparcaments que es van crear a l'espai de Can 
Parera es van activar com a zona de pagament a 
partir de dilluns dia 11 de juliol.

Aquestes 14 noves places ja estaven senyalitza-
des com a zona blava i segueixen el mateix horari 
que a la resta d'aparcaments de la zona comercial 
del municipi, on l'horari de pagament és de dilluns 
a divendres de 9 a 13 h i de 16 a 20 h i dissabtes 
de 9 a 13 h. 

Comencen les obres de Can Trinxeria
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INAUGUREM LA NOVA PISTA ESPORTIVA AL PARC 
DEL CARRER JOAQUIM RUYRA
El passat 29 de juny es va acabar la nova pista pavimen-
tada dedicada a la pràctica esportiva a l'aire lliure. Aquest 
nou espai està ubicat al parc del carrer Joaquim Ruyra, 
entre els carrers Ventallol i Ponent, al costat del parc de 
salut i del parc de cal·listènia.

És una pista de formigó de 20x20 m, amb porteries de 
bàsquet i de futbol sala, amb un tancament metàl·lic pe-
rimetral i unes xarxes per evitar que les pilotes vagin a la 
via pública. Amb aquest nou espai lúdic-esportiu es donen 
per finalitzats el conjunt dels 3 projectes que hi havia pre-
vistos com a espais pavimentats per a diferents pràctiques 
esportives, incloent-hi aquesta pista, la pista del costat de 
l'Estació i el circuit de pumptruck a la zona esportiva que 
va ser el projecte guanyador de 2020 dels pressupostos 
participatius.

NOVES PLACES D'APARCAMENT AL PASSEIG FERROCARRIL
Durant les primeres setmanes de juliol es van fer els treballs de senyalització 
horitzontal i vertical al passeig Ferrocarril, entre el carrer Dr. Robert i el carrer 
del Suro.

S'ha senyalitzat la Via Verda i s'ha prohibit l'aparcament a la vorera, era la 
zona que afectava el pas de la via verda pel passeig Ferrocarril. En aquesta àrea 
s'han eliminat cinc aparcaments que estaven situats al número 94 (entre els 
carrers del Suro i Doctor Robert). Al mateix tram i a la zona asfaltada fora de 
la vorera es reubicaran aquests aparcaments eliminats i es crearan places no-
ves en el passeig Ferrocarril. Amb aquesta actuació es promou crear un espai 
segur del trànsit de bicicletes de la via verda, el pas de vianants i la convivència 
amb la circulació i aparcament de cotxes.

MILLORA DE LA SEGURETAT A 
LA ILLETA DE L’ENTRADA DEL POBLE
Per tal de millorar la visibilitat i la seguretat 
en l’encreuament de la via pública amb el nou 
tram de la via verda es va treure el monu-
ment a la sardana i es va rebaixar el talús 
de la primera illeta. Amb aquesta actuació 
es millora un punt conflictiu del pas de la via 
verda pel seu pas pel centre de la vila. En 
aquest tram, amb molt volum de trànsit ro-
dat durant tot el dia es va prendre la decisió 
supletòria al projecte inicial per maximitzar la 
seguretat.

MILLORA DE LA SEGURETAT DE LA 
ROTONDA DEL GERMÀ AGUSTÍ
Després de diverses reunions amb mem-
bres de l'entitat Mou-te en bici i veure 
sobre el terreny per part dels serveis 
tècnics i l'àrea de Governació que la pro-
posta feta en el projecte de la nova Via 
Verda no garantia prou la seguretat en 
un punt del poble amb molt de trànsit, 
s'ha demanat al Consorci de Vies Ver-
des que plantegi altres alternatives per 
aquest encreuament, amb la considera-
ció que s'ha de millorar la seguretat amb 
un nou traçat i reforçar la senyalització 
perquè no porti a cap confusió.
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Esports

Aquest any es recuperen els premis 
dedicats al reconeixement d'esportis-
tes de Cassà. Aquesta serà la tercera 
edició, després que els darrers dos 
anys es van suspendre per la pandè-
mia.

L'objectiu dels premis és el de des-
tacar la dedicació i esforç de perso-
nes i entitats vinculades a l'esport lo-
cal, es poden presentar candidatures 
a les diferents categories, la convoca-
tòria és oberta a totes les persones i 
entitats del municipi.

Aquestes són les categories dels 
premis:

• "Tap al millor esportista masculí"
• "Tap a la millor esportista feme-

nina"
• "Tap al millor equip masculí"
• "Tap al millor equip femení"
• "Tap Cassà Poble Educador" (es 

concedirà per aquelles accions, com-
portaments, o actituds de clubs, 
equips, esportistes, etc. que fomentin 
valors de l’esport com el joc net, la 
integració, així com accions o inicia-
tives directament relacionades amb 
l’esport o amb altres àmbits del mu-
nicipi).

• "Tap d'Honor (es concedirà a tí-
tol individual a la persona per la seva 
vinculació/treball al llarg d'anys amb 
l'esport municipi)

El termini per presentar candidatu-
ra és fins al 31 d'agost.

Podeu consultar la normativa dels 
premis i descarregar la fitxa d'inscrip-
ció al web cassa.cat

Per presentar la candidatura podeu 
entrar una instància genèrica amb la 
fitxa d'inscripció a la seu electrònica 
o per correu electrònic a esports@
cassa.cat.

L'entrega de Premis tindrà lloc el 
dia 23 de setembre a una cerimònia 
a la Sala Centre Recreatiu.

REMULLADA PER L'ESCLEROSI 
MÚLTIPLE
El passat diumenge 10 de juliol es va 
celebrar la jornada per donar suport 
a la Fundació Esclerosi Múltiple, com 
cada any l’alcalde i regidors de l’ajun-
tament van fer un salt simbòlic per 
“Mullar-se” per la fundació (foto de la 
dreta).

A la piscina municipal es van vendre 
els articles de la fundació (samarre-
tes, tovalloles...), a més el cost de 
l'entrada de diumenge es va destinar 
com a donatiu solidari. 

L'esclerosi múltiple (EM) és una 
malaltia neurològica, crònica i sense 
cura. Encara avui es desconeix què la 
causa i afecta principalment les per-
sones joves i especialment les dones.

Hi ha molts motius per mullar-se:
1. Perquè avui encara no sabem 

la causa de l'esclerosi múltiple, que 
afecta 9.000 persones a Catalunya i 
a 55.000 a tot l'estat.

2. Perquè és la segona causa de 
discapacitat en adults joves després 
dels accidents de trànsit.

3. Perquè les persones amb escle-
rosi múltiple necessiten un acompa-
nyament i no estar soles especialment 
durant el diagnòstic de la malaltia.

La campanya té com a objectiu re-
captar fons per destinar-los a donar 

serveis d'atenció a les persones, 
especialment a les acabades de di-
agnosticar i acompanyar-les, també 
per fer neurorehabilitació, formació i 
recerca.

 
ACTIVITATS DE LA PISCINA 
D’ESTIU
El 22 de juny es va obrir la piscina 
descoberta d'estiu que estarà en fun-
cionament fins al 4 de setembre.

L'horari és de 10:30 h a les 20:30 
h pels mesos de juny i juliol i de 
10:30 h a les 20 h de l'1 d'agost fins 
al 4 de setembre. Les activitats pro-
gramades, per ara, a la piscina d'es-
tiu són:

• Expliquem contes a càrrec de 
Kids&Us els dimarts, 5, 12 i 19 de 
juliol a les 18 h.

• Cinema a la fresca a càrrec del 
Cineclub 8 i mig i banyada nocturna, 
el dia 6 de juliol

• Primer concert del cicle de Jazz 
C-65 el 22 de juliol.

Aquest any també es pot comprar 
l'abonament per entrar a la piscina 
tot l'estiu, aquest abonament és per 
4 persones, que han de ser de Cas-
sà. L'import si es compra a les instal-
lacions de la piscina fins al 30 de juny 
és de 90 €, a partir del dia 1 de juliol 
és de 100 €. En el cas de fer la com-
pra de l'abonament en línia l'import és 
de 90 € (en qualsevol data).

Es convoca una nova edició dels 
premis "Cassà Destapa l'Esport"
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Biblioteca Municipal

A la biblioteca 
hem fet...

HORA DEL CONTE 
I TALLER D’ESTAMPACIÓ
Dissabte 18 de juny vam tenir 
l’última sessió de l’hora del conte 
d’aquest curs i va ser molt espe-
cial. Gràcies a l’Escola d’Art Jo-
sep Lloveras vam comptar amb 
l’artista Lourdes Ral que ens va 
fer un taller d’estampació. 

Inspirant-se en el llibre “El 
vestit blanc” de Thaïs Rovira els 
nens i nenes van pintar amb 
materials naturals un preciós 
mural. 

CLOENDA CLUB 
DE LECTURA D’ADULTS
Dilluns 27 de juny els membres 
del club de lectura van acomi-
adar el curs comentant l’obra 
“Honor” d’Elif Shafak. Han estat 
onze lectures molt diverses i dos 
fantàstics autors convidats, en 
Miquel Martí i en Jordi Dausà. 

Onze trobades molt enriqui-
dores que esperem continuar 
el curs vinent. Moltes gràcies a 
tots per donar vida als clubs de 
lectura!

NOU HORARI D’ESTIU
Del divendres 1 de juliol al dimecres 31 d’agost la biblio-
teca modifica el seu horari. els nous horaris d'obertura al 
pubic són els següents: 

Matins: De dilluns a divendres de 9 a 13h
Tardes: Dimarts i dijous de 15.30 a 19.30h
Dissabtes tancat

NOU TAULELL DE PRÉSTEC
El 30 de maig vam estrenar el taulell de préstec! Amb 
aquesta millora hem guanyat espai i accessibilitat per als 
usuaris amb mobilitat reduïda, ja que compta amb una 
part apta per a cadires de rodes. La superfície del taulell 
és més ample i està tot més integrat. A nosaltres ens 
agrada molt i estem molt contentes. 
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Meteorològiques

JUNY 2022

Temperatures:
Mitjana del mes: 23,1º C La 
mitjana de juny de Cassà és de 
20,60º ( + 2,5º)
Màxima absoluta: 38,6 ºC dia 
17 a 2/4 menys 4 minuts de 
les dues del migdia.
Mínima absoluta: 11,4ºC el dia 
11 a les sis del matí.
Mitjana de les màximes: 
30,95ºC 
Mitjana de les mínimes: 
15,31ºC

Pluges:
Quatre dies amb una mica de 
precipitació:
Dia 8  0,2 l
Dia 21  1,3 l 
Dia 22  8,5 l 
Dia 27  1,5 l
Precipitació total: 11,8 litres (la mitjana 
global de tots els mesos de juny és de 
44,30 litres)
   
Vents dominants: Xaloc (ESE) durant 
18 dies
Ràfega més forta de vent: 34,6 Km/h 
de NNE (Gregal) el dia 27 a 1/4 i 2 i 

Policia Local

ACCIDENTS MES DE JUNY 2022

Accidentes amb danys materials:

Dia 03: C/ Catalunya – Vehicles implicats: Da-
cia Duster i Kia.

Dia 07: Pau –Vehicles implicats: Peugeot 407 
i Seat Ateca.

Dia 11: C/ Castell. Vehicles implicats: Ford Fo-
cus i BMW 318.

Dia 30: C-250A. Vehicles implicats: Volkswagen 
Passat i bicicleta.

Accidentes amb ferits: 

Dia 02: GI-V-6741 . Vehicles implicats: Derbi 
Senda. (1 ferit lleu)

Dia 15: Vt. Llebrers de Dalt- Suzuki Vitara (1 
ferit lleu)

Dia 16: C/ Via. Vehicles implicats: Ford Trànsit 
i Motocicleta.

 
Dia 21: C/ la Selva. Vehicles implicats: Merce-

des 220 i Citroen C3

minuts de les 10 del matí.
(Dates tretes del Meteocat)

MES MOLT CALORÓS, 
AMB RÈCORD I SEC

Aquest mes de juny ha destacat per 
la forta calor i per la sequera. Pensem 
que les temperatures màximes s’han 
acostat i sobrepassat els 30 graus una 
bona part del mes, que a més de su-
perar en 2,5 graus la mitjana, també 
s’ha batut el rècord de calor en aquest 
període de temps amb aquests 38,6. 

Fins ara, la fita era del 16 de juny del 
1981 amb 38.

Pel que fa a la precipitació, no s’ha 
arribat ni als 12 litres, una mica més 
d’una quarta part del que sol caure. 
Parlant de la sequera, en el que portem 
d’any estem a un dèficit de 200 litres 
del que sol caure. En aquest sentit, no-
més s’han portat bé el març i l’abril. 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 
l'observatori de l'Ajuntament. L'enllaç 
és: cassa.cat/meteo/

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai
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Defuncions
JUNY 2022
Manuel Mesa Delgado
Va morir el 31 de maig de 2022, a 
l’edat de 87 anys. Era casat amb Joa-
quina Villalva Álvarez i deixa quatre fills: 
Juan, Amparo, Loli i Li. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 2 de juny a la 
sala de cerimònies del tanatori de Cas-
sà de la Selva.

Francesc Adroher Baus
Va morir el 7 de juny de 2022, a l’edat 
de 90 anys. Era vidu de Joaquima Vila-
nova Serra i deixa dos fills, Nuri i Josep 
Maria. La cerimònia exequial es va cele-
brar el 8 de juny a la sala de cerimònies 
del tanatori de Cassà de la Selva.

Miquel Gibert Brujats
Va morir el 16 de juny de 2022, a 
l’edat de 57 anys. Era solter. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 19 de 
juny a la sala de cerimònies del tanatori 
de Cassà de la Selva.

Paco Paradas Reina
Va morir el 17 de juny de 2022, a 
l’edat de 67 anys. Era casat amb Loli 
Campillo García i deixa un fill, Marc. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 18 
de juny a la parròquia de Cassà de la 
Selva.

Estadístiques/Necrològiques Cassà al dia

Rosario Ortiz Gutiérrez
Va morir el 19 de juny de 2022, a l’edat 
de 100 anys. Era vídua de Juan Luis 
Sánchez Serrano i deixa dos fills, Roser 
i Josep Lluís. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 21 de juny a la sala de 
cerimònies del tanatori de Cassà de la 
Selva.

Xavier Pérez Martinell
Va morir el 21 de juny de 2022, a 
l’edat de 69 anys. Era casat amb Maria 
Lluïsa Rebugent Caldas i deixa dos fills, 

Aleix i Marta. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 23 de juny a la sala de 
cerimònies del tanatori de Cassà de la 
Selva.

Antonio López García
Va morir el 25 de juny de 2022, a 
l’edat de 68 anys. Era casat amb María 
Teresa Rodríguez Cuenca i deixa tres 
fills: Mari, Raquel i Dani. La cerimònia 
exequial es va celebrar el 26 de juny 
a la sala de cerimònies del tanatori de 
Cassà de la Selva.
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Entitats Residència Geriàtrica

El passat mes de juny el municipi ha tornat a celebrar la 
seva Festa Major amb un programa ple d’actes per a pe-
tits i grans i, a la Residència Sant Josep no ens l’hem 
volgut perdre amb un programa d’actes paral·lels. Tots te-
níem moltes ganes de tornar a viure la Festa Major com 
sempre i així ho vam fer. 

Les celebracions religioses son molt importants per a 
la majoria de les persones que viuen a la residència. A la 
vegada, no s’entén cap festa major sense una celebració 
religiosa. Per això, van iniciar els actes de la festa el diven-
dres, 10 de juny, amb la celebració de dues misses per 
part de Mn. Enric i les religioses de Sant Josep ; una a 
cada pati exterior del centre per evitar la concentració de 
tots els residents en un mateix espai. Vam poder combre-
gar en comunitat, que feia temps que no podíem fer-ho, 
vam cantar el rosa d’abril i la Conxita va llegir al final de 
cada cerimònia, un escrit fet per ella mateixa. 

El diumenge, 12, vam pujar al trenet i vam visitar alguns 
dels llocs més representatius del poble per viure més de 
prop l’ambient de festa major i veure els principals carrers 
engalanats.  I també vam aprofitar per endinsar-nos al cor 
de les Gavarres, a Can Vilallonga i a la Pineda Fosca, on 
vam aprofitar per prendre un refresc i pal·liar la calor que 
feia.

I el dimecres, 15 vam anar al pavelló municipal convidats 
per la Llar de jubilats que hi organitzava un homenatge a 
les persones de més edat del poble, entre elles, en José 
Padilla que viu amb nosaltres. A l’acte també vam tenir ball 
i berenar per a tothom i es va llegir un manifest en motiu 
de la commemoració, aquell mateix dia, del Dia internacio-
nal per a la conscienciació i prevenció contra el maltracta-
ment a la gent gran. 

 Per completar el mes i encara amb els efectes de la 
festa major, hem organitzat una nova celebració, la revetlla 
de Sant Joan on no hi ha faltat la música ni els petards que 
amb cebes, bengales i fonts de colors, han amenitzat un 
bon berenar de revetlla en els dos patis de la residència!

Tornen emocions, il·lusions i 
alegries compartides

Celebrem la Festa Major i la revetlla de Sant Joan
Imatges de les celebracions a la Residència Geriàtrica
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Casal de Jubilats Entitats

El dimecres 15 de juny vam tornar 
a celebrar el berenar de festa major 
per a la gent gran. 

La Junta del Casal de Jubilats i Pen-
sionistes va començar a treballar a les 
8 del matí per poder oferir un berenar 
ben fresc a tota la gent gran de la vila. 
Es va traslladar el material des del 
Casal fins al pavelló polivalent. Es van 
posar les cadires. Es va organitzar la 
intendència des d’on es va servir el 
berenar que va consistir en un entre-
pà i un gelat. Malauradament, no vam 
poder posar les taules. 
Per deferència a la gent que venia de 

l’hospital Geriàtric Sant Josep  es va 
adequar el berenar a les seves neces-
sitats. 
Es va homenatjar a les persones més 
grans de la vila amb col·laboració  de 
l’ajuntament de Cassà de la Selva. 
El batlle, Sr. Robert Mundet, la Regi-
dora Sra. Nuria Salvans i el Regidor 
Sr. Marià Montsunyer conjuntament 
amb la presidenta del Casal Sra. Ce-
lestina Mas van  procedir al lliurament 
d’uns regals, proporcionats per l’ajun-
tament i el mateix Casal, als homenat-
jats: Sr José Padilla i Sra. Conchita 
Peracaula. 

SOPAR DE SANT JOAN AL CA-
SAL DE JUBILATS
El dijous 23 de juny d’enguany la junta 
directiva del Casal de Jubilats i Pensi-
onistes de Cassà de la Selva va orga-
nitzar un sopar de revetlla per a tots 
els socis i sòcies. 

El menú i l’elaboració va anar a càr-
rec de la mateixa junta amb l’esperit 
de normalitzar activitats després de la 
pandèmia. 

Hi van assistir 129 persones que 
vam poder gaudir d’un menú exquisit. 
La diversió i la rauxa va estar a l’ordre 
del dia. 

Els dimarts, dies 2, 9, 16, 23 i 
30, jocs de taula i botifarra de 16 
a 18:30.

Dijous  4, a les 5 de la tarda,berenar 
ball amb el músic Xus, de Llagostera; 
el berenar serà de pernil salat, for-
matge o bull blanc. Preus: socis, 7€; 
no socis, 8 €.

Diumenge, 7, ball a les sis de la tarda 
amb piscolabis i el músic David Ma-
gem. Preus: socis, 3 €; no socis 4 €. 

Dijous  11, a les 5 de la tarda,berenar 
ball amb el músic Pinxo; el berenar 
serà de pernil salat, formatge o bull 
blanc. Preus: socis, 7€; no socis, 8 
€.

Diumenge, 14, ball a les sis de la tar-
da amb piscolabis i el músic Àlex Pe-
ris. Preus: socis, 3 €; no socis 4 €. 

Dijous  18, a les 5 de la tarda,berenar 
ball amb el músic Jordi Bofill; el bere-
nar serà de pernil salat, formatge o 
bull blanc. Preus: socis, 7€; no socis, 
8 €.

Diumenge, 21, ball a les sis de la tar-
da amb piscolabis i el músic Xavier 
Viñas. Preus: socis, 3 €; no socis 4 
€. 

Dijous  5, a les 5 de la tarda,berenar 
ball amb els músics Pep i M.José; el 
berenar serà de pernil salat, format-
ge o bull blanc. Preus: socis, 7€; no 
socis, 8 €.

Diumenge, 28, ball a les sis de la 
tarda amb piscolabis i el músic Toni 
Puigverd. Preus: socis, 3 €; no socis 
4 €. 

AGENDA DEL MES D'AGOST DE 2022

Celebrem el berenar de Festa 
Major i el sopar de Sant Joan
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Vam començar aquest atapeït  mes 
de juny celebrant la festa major. Els 
nens d’educació infantil vam ser con-
vidats a visitar els gegants i capgros-
sos de Cassà a la Sala Galà: els dos 
egipcis, l’aglà, dos taps, els músics, 
el Martí i la Tecla. Tots i cadascun de 
nosaltres aquest dia ens vam endur a 
casa una màscara dels gegants. 

Per donar el tret de sortida a la Fes-
ta Major, el mateix divendres al matí 
els alumnes de P3, P4 i P5 vam anar 
a les fires. Vam pujar als toros com 
si fóssim uns veritables indis. Va ser 
molt divertit i vam aprofitar per es-
morzar allà. 

Vam voler fer una activitat artística 
a l’asfalt de l’escola seguint la tradició 
que es fa cada any el diumenge de la 
festa major a la plaça de la Coma. 

El conjunt de tot l’alumnat de l’es-
cola vam poder menjar un gelat per 
refrescar-nos en aquests dies de tan-
ta calor. 

El darrer dia del curs escolar vam 
acomiadar-nos amb la festa final de 
curs. Durant la primera part l’AFA es 
va fer la presentació del nou Darquet 
acompanyat dels nens i nenes de l’es-
cola que fan extraescolar de batuca-
da. Tot seguit els diferents cursos van 
fer la seva actuació i ball que aquest 

any anava dedicat al tema de la pau, 
tot fent referència al moment actual 
de guerra a Ucraïna i altres guerres 
del món. Agraïm la col·laboració dels 
músics que van ajudar a realitzar unes 
actuacions amb música en directe 
amb pares i alumnes de l’escola. La 
segona part de la festa va constar del 
sopar organitzat per l’AFA de l’escola i 
amenitzat pel DJ Eduard Grau Negre. 

PISCINA
Aquest curs, com ja va essent cos-
tum a l’escola, hem pogut gaudir 
d’una bona remullada a la piscina. El 
dilluns 20 de juny tots els alumnes de 

La festa Major ens prepara 
per als actes de final de curs

Imatges de les activitats de Festa Major i de la festa de final de curs
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L'AFA DIU: FESTA FINAL DE CURS 
I VACANCES D’ESTIU!
Per fi vàrem poder gaudir de la festa de final de curs amb 
les famílies, alumnes i tots els membres de la comunitat 
educativa! 

La colla gegantera amb en Darquet renovat al capdavant 
i el grup de batukada que van obrir l’esdeveniment, van 
estar genials. Després de les actuacions dels nens i nenes 
de tots els cursos, l’AFA va fer entrega dels premis del 

concurs de la nova portada de l’agenda 2022-2023. En-
horabona als tres finalistes que es van emportar cadascun 
un lot de material escolar valorat en 30€. 

Tot seguit, es van disposar taules i cadires per començar 
el sopar que ens tenia preparat BOiSA: fideuada, pollastre 
al forn amb patates i de postres gelat o coca de Sant Joan. 
Tot això es va concloure amb el ball conduit pel Dj Degree 
amb els temes de l’estiu. 

Ens veiem al setembre, molt bones vacances!

Cicle Mitjà ens vam posar el banya-
dor i carregats amb la tovallola i les 
xancletes vam anar a fer una bona 
remullada a la piscina de Cassà.  Allà 
vam poder jugar durant una bona es-
tona, però sobretot refrescar-nos una 
mica. Això ens va ajudar a passar mi-
llor aquesta onada de calor!

CICLE SUPERIOR: COMIAT DE 
SISÈ
El dimecres 22 de juny els alumnes 
de sisè van fer el comiat de l’escola 
ja que l’any que ve se’n van a l’institut. 
Van fer un ball amb coreografia amb 
la cançó d’Azukita Zumba que havien 
escollit la comissió d’alumnes organit-
zadora (fotografia de la dreta). Aquest 
ball va portar molta feina prèvia i van 
estar ensajant a les hores del pati i 
els últims dies a les primeres hores 
del matí per evitar les estones de més 
calor. Després del ball van cantar jo-
tes i garrotins a tots els i les mestres 
que havien tingut aquests alumnes 

des de P3 a 6è. Malauradament el 
comiat es va haver de fer al gimnàs 
de l’escola per les inclemències del 
temps ja que la pluja va impedir que 

es pogués fer al pati de l’escola on 
estava previst inicialment. Tot i així va 
ser un comiat molt vistós i va agradar 
molt a tothom. 

Escola Puig d'Arques Entitats
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EDUCACIÓ INFANTIL: GRADUACIÓ P5 
El dia 8 de juny la mainada de P5 vam fer la festa de 
Graduació. Després de dos anys sense poder cele-
brar-la per la COVID, aquesta any novament vam po-
der tornar a gaudir plegats d’aquesta estona. Pares, 
mares, avis, familiars i alumnes d’infantil vam disfru-
tar d’una festa de comiat de cicle al teatre per iniciar 
al setembre una nova etapa a primària. Les tutores 
van imposar el birret a cada un dels alumnes i se’ls va 
obsequiar amb una orla de classe com a record. Una 
vegada finalitzada la festa de Graduació, els alumnes 
de P5 vam convidar a la resta d’alumnes d’educació 
infantil a un pica pica al jardinet de l’escola. 

CICLE INICIAL: COMIAT DE SEGON
L’últim dia de curs els de cicle inicial varem celebrar el 
comiat de 2n, on el nens i nenes de 2n varen cantar a 

ritme de masovera els rodolins personalitzats dels nens de 
primer per fer la despedida. Esperem que us vagi molt bé 
a cicle mitjà.
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MMMMM…..QUÈ BO QUE ERA EL GELAT!
Per acabar de refrescar-nos aquests darrers dies de curs 
i com ja va essent tradició al nostre cicle tots els nens i 
nenes de 3r i 4t vam poder menjar-nos un gelat de madui-

xa, llimona o taronja acompanyats dels nostres companys 
i companyes de curs. D’aquesta manera vam poder-nos 
acomiadar conjuntament i desitjar-nos una bona entrada 
a l’estiu!

FESTA DE L’AIGUA
Aquest curs, amb l’onada de calor, hem desitjat més 
que mai celebrar la festa de l’aigua. Hem fet jocs variats 
d’aigua: amb embuts, coladors, sedassos, ampolles, gla-
çons, esponges, pots… per acabar amb una refrescada 
amb la manguera i assecant-nos damunt de la tovallola 
al sol, com diu la cançó “tovallola de les grosses, parasol 
de molts colors, ulleres, tub i aletes…”.

CICLE MITJÀ: FESTA DE GRADUACIÓ DEL 
PASSAPORT EDUNAUTA
El divendres 3 de juny els alumnes de Cicle Mitjà vam anar 
a celebrar la festa del Passaport Edunauta que hem estat 
realitzant al llarg del curs. Es tracta d’un passaport divertit 
i personalitzat on l’infant registra tot el que aprèn explorant 
i gaudint de les activitats educatives que ofereix el seu en-
torn. Es tracta de connectar, reconèixer i fer visibles els 
aprenentatges que els infants fan més enllà de l’escola. 
D’aquesta manera, tots els nens i nenes que han participat 
d’alguna activitat reben un segell en el seu passaport. A la 
festa es va fer entrega dels diplomes i vam poder gaudir 
d’un concert de música a càrrec del grup Orelles de xoco-
lata. Ens ho vam passar d’allò més bé!
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CICLE INICIAL: PROJECTE DE 
L’ARBRE AL TAP
Els alumnes de cicle inicial hem tre-
ballat el projecte de l’arbre al tap. 
Després d’un cap de setmana de la 
Fira del Tap, varem rebre la visita 
del superguia Fonsu que ens va fer 
una ruta per Cassà començant pel 
tren petit i acabant a Can Trinxeria 
i explicant historietes ben divertides 
sobre el món surer a Cassà.

També varem anar a la Fàbrica 
Parramón exportat on varem poder 
veure tot el procés de la realització 
dels taps de suro.
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Mou-te en bici Entitats

Arran de la inauguració a Cassà del 
supermercat BONPREU a finals del 
novembre de l’any passat, es va pro-
cedir a la remodelació de la circulació 
per a vianants i bicicletes a l’entorn 
de la rodona d’entrada al poble des de 
la carretera de Caldes de Malavella. 
Ja llavors, l’entitat Mou-te en Bici es 
va posar en contacte per carta amb 
l’ajuntament i amb el Consorci de les 
Vies Verdes i es van solucionar algu-
nes de les incongruències que hi havia 
en la senyalització horitzontal. Però va 
quedar pendent d’arreglar una de les 
més perilloses: a la rodona, tot i que 
no hi ha visibilitat per als cotxes que 
venen de Caldes a causa s'un edifici 
proper, es fa circular les bicicletes en 
contrasentit, de manera que el perill 
de col·lisió és altíssim pel fet senzill 
que els conductors miren cap a l’es-
querra (d’on esperen que els vingui el 
trànsit normal) mentre que les bicicle-
tes que van en direcció a Girona els 
surten per la dreta (on les condueix 
tota la nova senyalització, tant l’horit-
zontal com la vertical).

Després de tres trobades amb l’al-
calde Robert Mundet (dues al despatx 
i una «in situ») els mesos de febrer 
i març, no només no s’havia atès la 
petició de fer circular les bicicletes a 
la rodona en un carril bici que seguís 
el mateix sentit que la circulació gene-
ral, sinó que el mes de maig es va re-
forçar la senyalització horitzontal per 
tal de conduir amb més claredat les 
bicicletes que van en direcció a Girona 
cap al punt fosc de visibilitat en la ro-
dona i en contrasentit, de manera que 
al juny ja hi van començar a haver els 
primers ensurts, tant per als ciclistes 
com per als conductors. Arribats al 
mes de juliol, només era qüestió de 
temps que haguéssim de lamentar, 
per la tossuderia de mantenir aques-
ta senyalització forassenyada, algun 
accident greu en ciclistes que, sense 
conèixer el traçat, es refiessin de la 
seguretat que se suposa que hauria 
de tenir una via com aquesta.

És per això que el divendres dia 8 
de juliol, la plataforma Mou-te en Bici, 
aprofitant la pedalada nocturna anual 
que organitza entre Girona i Sant Feliu 
de Guíxols i que passa per Cassà de 
la Selva, es va posar en contacte al-
tra vegada amb l’alcalde de Cassà per 
manifestar-li que promouria un acte 

Modificaran la rotonda 
perillosíssima del BonPreu

Les queixes dels usuaris, ateses per l'Ajuntament

de protesta en aquesta rodona, per 
tal de fer notar a tots els vilatans i a 
totes les persones i agents implicats 
la perillositat d’aquesta senyalització.

Arran d’això, l’alcalde va organitzar 
una reunió a l’ajuntament el dimarts, 
dia 12, amb el gerent i una tècnic 
de Vies Verdes de Girona, el regidor 
de policia i circulació, el regidor d'hi-
senda, ell mateix i un representant 
de Mou-te en bici. En la reunió, feta 
«in situ» a la rodona, es va acordar 
de modificar el traçat de la via verda, 
adaptant-lo al mateix sentit de circula-
ció dels cotxes i pintant-lo a la calçada 
(tot i que el regidor de policia i l’alcal-
de encara van demanar que s’estudi-
és una segona opció, estimada com a 
menys convenient pels tècnics de Vies 
Verdes i pel representant de Mou-te 
en bici, que passi, en part, per la vo-
rera). Els costos de la modificació se-

ran a càrrec de tots dos organismes 
(rebaix de voreres, ajuntament; pintu-
ra, Vies Verdes).

En vista d’això, el divendres, dia 15 
de juliol, Mou-te en bici va transfor-
mar l’acte de protesta previst en un 
acte informatiu per tal d’explicar so-
bre el terreny tant la perillositat de 
la senyalització actual com la millora 
per a la seguretat viària que suposarà 
el canvi de senyalització fet a instàn-
cies de Mou-te en Bici. L’acte es va 
fer aproximadament cap a les 21:30, 
ja que la pedalada sortia de l’Ateneu 
Popular de Salt a les 19:45 hores, 
i passava per Girona a les 20 hores 
(can Ninetes) i a les 20:15 hores (Pla-
ça dels Països Catalans).

Xavier Viñas i Teixidor 
xvinas@xtec.cat

Imatges de l'acte de protesta realitzat per Mou-te en Bici el divendres 15 de juliol a la perillosíssima 
rodona del Bonpreu. En vista de la modificació del sentit de circulació en la rodona a què es van com-
prometre el dimarts dia 12 l'Ajuntament i el Consorci de les Vies Verdes, l'acte es va transformar en un 
acte informatiu i festiu. Fotos: Natxo Bosch
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Hem acabat el curs amb una bona 
colla d'activitats festives en diferents 
àmbits. La més important la festa fi-
nal de l'escola.

Tota la comunitat educativa de l’Al-
dric ens vam reunir el divendres 17 
de juny a la tarda per disfrutar d’una 
jornada de balls preparats pels nens 
i nenes. Aquests balls estaven relaci-

onats amb pel·lícules o sèries de te-
levisió que havien treballat durant el 
curs amb els seus tutors. Tots els fa-
miliars dels alumnes van poder gaudir 
d’aquest espectacle i posteriorment 
es va celebrar un sopar de comiat 
del curs. A la part superior d'aquesta 
pàgina podeu veure diverses imatges 
d'aquesta festa.

SOPAR DE 6È
El dimarts 21 de juny al vespre les 
famílies i mestres dels alumnes de 6è 
es van trobar al pati de l’escola per 
fer un sopar per acomiadar l’etapa 
escolar de Primària dels més grans 
de l’escola. També es van ensenyar 
fotos i es van llegir escrits molt com-
movedors. Per acabar, es van posar 

Les festes ens acompanyen 
en les jornades finals de curs
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en rotllada i amb una bengala es van 
moure al ritme de la cançó “Que tot et 
vagi bé” de Txarango.
 
FESTA DE L’AIGUA
Com cada any, l’últim dia de curs vam 
fer jocs d’aigua.

• INFANTIL:
Es van fer diferents racons per fer 

rotació i gaudir d’un dia especial. 

Racons: Bombolles de sabó, trans-
vasaments d’aigua amb diferents es-
tris, experimentar a la bassa de fang 
amb pales i motlles, body paint amb 
tempera, omplir garrafes amb espon-
ges i embuts, pintar la paret amb pin-
zells i aigua i ruixar-nos amb la man-
guera.

• PRIMÀRIA:
Els i les alumnes de 3r van orga-

nitzar la festa de l’aigua per tots els 
alumnes de Primària. Es van fer 16 
grups de nens barrejats de totes les 
edats i cada grup feia 4 jocs diferents. 
Degut a la pluja, només en van poder 
realitzar 2. Felictem a tot 3r per la 
tota la feina que van fer.

COMIAT DE 6È
Després dels jocs d’aigua, tot Primà-

Sopar dels alumnes de sisè. A sota, imatges de la Festa de l'aigua.
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ANEM A LA PISCINA: Els i les alumnes de 4t, 5è i 6è van gaudir d’un matí refrescant a la piscina del poble.

ria es va reunir al gimnàs 
per dir adéu als com-
panys i companyes de 
6è. Es van passar fotos 
de tots ells i elles i ca-
dascú va desfilar per una 
catifa vermella i se’ls va 
entregar una orla i un lli-
bret amb textos de nens 
i mestres de l’escola.

A continuació, alguns 
alumnes van llegir unes 
paraules dedicades als 
seus companys i mes-
tres que havien tingut 
durant la seva etapa es-
colar.

Comiat als alumnes de 6è
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ANEM A LES FIRES
Per la Festa Major de Cassà, els nens i nenes 
d’Educació Infantil vam passejar per les fires 
i tots vam gaudir pujant a l’atracció dels “to-
ros”. Ens va agradar molt i ens van pintar la 
cara i ens regalar una diadema d’indi.
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

Darrers dies de curs sota un sol de justícia. L’hem comba-
tuda amb ventiladors, activitats i molt bon humor. I hidra-
tació, és clar. 

Tanquem l’any molts satisfets i satisfetes amb els resul-
tats, a tots nivells. Només ens queda donar gràcies a tot-
hom. Al professorat, per haver treballat tant cada dia, a 
vegades en unes condicions difícils sobretot per culpa de la 
pandèmia. Al PAS, perquè són essencials pel funcionament 
de l’escola. A l’equip de manteniment, de neteja, d’informà-
tica, perquè fan una feina que no es veu, i que és la més 
important.

I sobretot a les famílies, per ser sempre al nostre costat.  
Us deixem en aquesta pàgina i la següent unes quantes 

fotografies de les activitats de final de curs i especialment 
de l'acte de comiat dels alumnes de quart d'ESO, que van 
tancar una llarga temporada al col·legi de la Salle amb el ja 
tradicional discurs dels finalistes.

DISCURS DELS FINALISTES
Benvinguts a un final i a un nou començament!

Ens hem reunit tots aquí per deixar enrere una etapa molt 
important i especial de les nostres vides, amb molts re-
cords i moments inoblidables. Amb gran tristesa ha arribat 
l’hora de dir adéu, però també l’hora d’obrir les portes a un 
nou present. Pares, mares, us agraïm plenament la vostra 
decisió de donar-nos l’oportunitat de viure aquesta experi-

Arribem al final  de curs: 
temps de festivals i comiats
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ència amb la família de la Salle Cassà. Ha estat el millor, 
sens dubte.

Ha arribat el moment de baixar del tren, el tren de la Salle, 
que ha fet tot el que estava a les seves mans per dur-nos 
pel millor camí possible. És dur acomiadar-se, és dur deixar 
enrere, és dur posar un punt final, però és molt maco recor-
dar-se, des del primer dia fins a l’últim.

Encara podem en recordar-nos del primer dia, les papa-
llones que sentíem, amb la il·lusió que entràvem cada matí 
a les nou. Els primers mestres, les primeres amistats, les 
primeres responsabilitats…

Ens agradaria donar les gràcies a tots els professors, un 
per un, menys a qui se li va ocórrer posar un dia sense pilota, 
però no és possible. És molt emocionant això de fer un viatge 
en el temps, en recordar-nos de la mestra Isabel, de l’Auro-
ra, que tot i que ja faci molt que ens van tenir,  han sigut un 
pilar important en la nostra educació. Ara fem la broma que 
només apreníem els colors, les lletres de l’abecedari, però 
que maco que era fer-ho amb la vostra companyia.

Als cinc anys vam experimentar el primer canvi d’etapa, 
d’infantil a primària. Ja no valia anar només amb l’esmorzar a 
la bossa, comencem a portar les nostres primeres llibretes, 
el primer estoig que segur que ha causat més d’un mal de 
cap a les famílies per tenir tot el que deia la llista.

També ens en recordem de vosaltres, Àlex, Quim, l’Olga, 
l’Eva, la Maria i la Núria, que tot i començar a tenir no re-
cords tan bons amb els primers deures, exàmens, treballs 
i com coses com els mapes conceptuals que ens feia fer 
l’Àlex. Començàvem a tenir la sensació que no era tant i tant 
‘guai’ venir al col·le com ho pensàvem de petits, però clar, 
de moments bons n’hi ha més que de dolents. Enyorarem 
les classes de Destí amb l’Àngela, que arribés el divendres a 
última hora de la tarda per fer tutoria i veure amb qui anaves 
a la taula, els fulls de mates de càlcul ràpid, coses com l’obra 

de teatre de Wonder amb la Laura Madrià, l’educació física 
amb la Maijo i en Quim, que no són iguals que a l’ESO i infinits 
moments més…

Per segona vegada patim un nou canvi, un pas de gegant, 
on arriben els primers suspesos per molts. Senyors i senyo-
res, us presentem l’ESO.

El primer any estàvem cagats, i això sí que ho podem re-
cordar, que no fa tant de temps.

Ens deslligàvem del passat, de treure excel·lents sense es-
tudiar o ximpleries que ara ens fan gràcia com la mania que 
tenia l’Àlex amb el boli vermell.

La sensació era com un canvi d’escola, tot era diferent i 
nou, però tot és cosa d’acostumar-se, oi…? Com haver de 
dir-li mestre al Mestre Miquel, haver d’entrar més d’hora a 
classe el dimecres i els divendres o fer coses com el Faig.

Mestre ja són tres anys seguits que et tenim com a tutor 

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/ Remei, 163 – Nau 2 / 17244 – Cassà de la Selva
Telf. 972.46.44.50 – 697.678.231
email: administracio@itcassa.com

Horari: Dilluns a divendres: 7h – 15h
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L’ESCOLA DE BÀSQUET
Enguany hem tingut dos grups. Els petits, entrenats per la 
Gemma Miralles que han après els inicis del joc del bàs-
quet i els ha preparat perquè de cares a l’any que ve, 
la normalitat també s’instauri en aquest grup i puguem a 
finals de la temporada, tornar a fer jornades d’escoleta. 
L’equip dels grans, entrenats per la Maria Ferreiro, han 
pogut federar-se i jugar!

Aquells nens a qui els hi tocava fer escoleta, han pogut 
jugar a la categoría de premini. Ha sigut un any molt difícil 
en el que hem après molt. Entrenats per la Maria, han 

passat de no haver mai competit i alguns de no haver jugat 
mai a bàsquet a fer partits cada setmana i a aprendre de 
la millor manera que mai podem aprendre: JUGANT!  Tot 
i haver estat en una categoria que no els tocava per la in-
experiència que portàvem, ha sigut una molt bona tempo-
rada i és que de les derrotes és de quan se n’aprèn més! 
Hem fet una evolució espectacular!

 Marxem de vacances d’estiu amb el bon sabor que ens 
dona el haver-nos divertit amb una activitat que forma part 
de l’ADN de la Salle: el bàsquet.

et podem confessar que resàvem no tenir-te com a tutor, però 
si fos per nosaltres, i crec que parlo en nom de tot 4t ESO, 
a dia d’avui pagaríem per tenir-te cada any, perquè ens has 
ensenyat coses fonamentals, i mai oblidarem les teves nor-
mes; esperit de superació, esforç, sacrifici i responsabilitat. 
Esperem haver complert el paper d’alumnes que un mestre 
desitja tenir.

No volem acabar el discurs sense agrair a tots els altres tu-
tors, tutores i cotutors que ens han acompanyat durant l’ESO: 
l’Esther, Jordi, Marc, Núria, Joan Ramon i Quim, i la resta de 
professorat que no mencionat i que també ens han educat i 
ensenyat en tot aquest viatge.

Quan ets gran el que és més important, el que més et mar-
ca, el que et descriu com a persona són els valors i la infància 
que un ha tingut, vosaltres, els pares, apuntant-nos a la Salle 
ens heu garantit tenir els millors valors i la millor infància.

Deixem anar un globus ple de desitjos en símbol d’espe-
rança, per obrir les portes a un gran futur ple de felicitat i 
oportunitats per seguir creixent i aprenent com a persones. 

Visca els Finalistes’22! GRÀCIES!!!

Alumnat 4t  d’ESO

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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COLÒNIES A SISÈ
Aquest curs ha sigut 
una mica dur per a 
nosaltres. Mesos 
de restriccions, de 
mascaretes i de 
preparar-nos pel 
curs que ve. Fem 
un canvi d’etapa que 
serà molt impor-
tant, un dels més 
difícils que tindrem 
mai. Per acomiadar 
l’etapa vam anar 
de colònies els tres 
cursos junts. Vam 
fer-les al Càmping 
Bassegoda, a Alba-
nyà, i vam fer acti-
vitats relacionades 
amb l’astronomia. 
Ens emportarem un 
record impossible 
d’esborrar.
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EL FESTIVAL ARTÍSTIC
El divendres 17 de juny vam celebrar el 
festival artístic a l’escola. Des de quarts 
de vuit del vespre fins a les dotze toca-
des, el pati es va omplir de música i ac-
tuacions. Gairebé tots l’alumnat de l’es-
cola va passar per l’escenari, un grup de 
professores i professors d’ESO també. 
Va ser el primer festival després de dos 
anys i es va notar: tothom tenia unes ga-
nes boges de divertir-se. De fet, el tema 
d’enguany era la Festa. L’AMPA va portar 
la barra, com fa sempre, i va treballar 
de valent perquè tothom tingués menjar i 
beure. Moltíssimes gràcies a tothom qui 
ho va fer possible, i fins a la propera, que 
esperem que sigui ben aviat!
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EL VIATGE DE QUART D’ESO
La setmana del 16 al 20 de maig els 
alumnes de 4t d’ESO vam anar de vi-
atge de final de curs al Delta de l’Ebre 
i a Portaventura. El primer dia ens van 
fer una ruta en vaixell per el riu Ebre 
explicant-nos la gran diversitat i la fauna 
que hi habita, i també ens van explicar 
una mica d’història de com era abans el 
Delta, i com ha anat canviant amb els 
anys. També ens van fer una explicació 
sobre l’arròs i com és plantava en la 
antiguitat. 

El segon dia el vam passar a la platja 
de Riumar, on ens van proposar una sè-
rie d’activitats aquàtiques i terrestres. 
D’entre les activitats hi podíem trobar 
kayak, paddle surf, futbol,...

El tercer dia vam anar de visita his-
tòrica i cultural a Tarragona, on ens 
van fer una visita guiada per els monu-
ments històrics més emblemàtics de 
la ciutat mentre ens expliquen la seva 
història en la època Romana. Aquell dia 
els alumnes vam poder gaudir d’un di-
nar lliure per la ciutat, cosa que ens va 
agradar ja que vam poder conèixer més 
la ciutat per la zona no tant turística. A 
la tarda vam tornar a l’hotel, on vam 
poder gaudir de les seves instal·lacions 
i dels seus voltants.

El quart dia vam deixar l’hotel de 
l’Ampolla i ens vam traslladar a l’hotel 
de Portaventura, el Paso. A la tarda 
d’aquell dia vam anar a Ferrariland on hi 
vam passar la major part del dia, tam-
bé vam fer una ullada a al parc de Por-
taventura però va ser poc temps. A la nit ens van deixar 
unes hores lliures per voltar per les instal·lacions de l’hotel.

I ja l’últim dia el vam estar tot el dia a Portaventura, on 
vam pujar a les diferents atraccions que ens oferia el parc, 
vam dinar allà i ja entrada la tarda vam pujar a l’autobús 
per tornar a casa.

Ha estat una experiència inoblidable perquè vam fer de 
tot i creiem que ha estat millor anar al Delta de l’Ebre que 
al país basc ja que el temps ens podria haver fastiguejat tot 
el viatge, i en canvi on vam estar el temps era excel·lent. 
Pensem que els millors dies van ser els d’activitats a l’aigua 
i els de Portaventura però en general el viatge a estat de 
deu, i tant de bo es pogués fer de nou.

L’alumnat de 4t d’ESO
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Hem de començar la darrera crònica del curs 2021-22 
amb una disculpa prèvia i la subsegüent rectificació, ja que 
per un lapsus d’aquest cronista no es va informar correc-
tament dels alumnes de primer de Batxillerat seleccionats 
per participar en el Campus Jove de Recerca de la UdG. 
Els alumnes que hi participaran són la Núria Batlle, en Biel 
Borrell, en Pau Casadevall i en Thiago Christou. Els felici-
tem de nou i demanem disculpes a la Núria per haver-li 
trabucat nom i cognom.

També volem felicitar l’Eduard Gómez Casadevall, de se-
gon de Batxillerat, ja que ha obtingut el segon premi en la 
convocatòria de 2022 dels Treballs de Recerca de la Uni-
versitat de Vic amb l’estudi titulat La producció musical en 
el hip-hop. Més endavant el podem felicitar un altre cop per 
un motiu diferent, també relacionat amb la seva dedicació 
acadèmica.

La traca final del curs

Festa de graduació del alumnes de segon de batxillerat; a les fotos de sota, 
alumnes participants a les PAU i sortida lúdica a Sant Feliu de Guíxols.

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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ACTIVITATS LÚDIQUES DE FINAL 
DE CURS
Els últims dies del curs han estat 
marcats per la realització del Crèdit 
de Síntesi (de primer a tercer d’ESO), 
amb les sortides vinculades, i per les 
activitats més lúdiques de final de 
curs. En el reportatge fotogràfic, hi 
trobareu una mostra de tot plegat. Hi 
destaquem la sortida de primer d’ESO 

A les imatges superiors, alumnes de primer 
d'ESO a les Gavarres i sortida de tercer d'ESO a 
Sant Feliu de Guíxols; a la dreta, alumnes de 2n 

d'ESO, a la Deixalleria Municipal.
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a les Gavarres i al Molí de Calabuig 
per practicar esports d’aventura; a 
segon d’ESO, la visita a la deixalleria 
municipal i la plantada d’arbres al parc 
de Francesc Macià, dins del projecte 
Erasmus+, a més de les xerrades que 
van dur a terme les entitats Frodeno 
Fun(d), Amics de la Gent Gran i Health 
us Nepal en relació al Crèdit de Sínte-
si, i la sortida de tercer d’ESO a Sant 
Feliu de Guíxols per practicar diversos 
esports aquàtics. Els de quart d’ESO, 
que ja havien fet el seu Projecte de re-

cerca després de Setmana Santa, van 
anar un dia a Port Aventura i, l’últim 
dia del curs, es van poder remullar a 
l’Aquadiver.

GRADUACIÓ DE 4T D'ESO I 2N 
DE BTX
Com cada final de curs, hem pogut 
assistir als actes de graduació dels 
alumnes que tanquen una etapa, és a 
dir, els de quart d’ESO i els de segon 

de Batxillerat. Després de dos anys de 
restriccions, enguany vam tornar a la 
presencialitat, i els familiars i amics 
dels alumnes protagonistes van om-
plir les graderies de la pista poliespor-
tiva. Cronològicament, divendres 17 
de juny va correspondre fer el comiat 
dels més grans, que durant la setma-
na havien realitzat les proves d’accés 
a la Universitat. Hi va haver de tot: ac-
tuacions musicals (piano solo i duet), 
parlaments d’autoritats, intervencions 

Activitats d'aventura al Molí d'en Calabuig i 
plantada d'arbres
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PROTOTIPS DE COTXES ELÈCTRICS
Destaquem també, com a feina de Tecnologia, la construc-
ció de diversos prototips de cotxes elèctrics per part dels 

alumnes de segon d’ESO. Són estructures senzilles però 
plenes d’originalitat i creativitat; a més a més, calia com-
provar que rodessin!

dels tutors i dels representants dels tres grups de Batxille-
rat i un ball de fi de festa molt treballat i participatiu. Amb 
aquest material humà, fa goig de treballar-hi! Dilluns se-
güent, 20 de juny, els cinc grups de quart d’ESO i els alum-
nes de l’Escola Oberta també ens van oferir el seu comiat 
particular, preparat amb molta il·lusió i dedicació. Hi va 
haver també interpretacions musicals i coreografia final.

TOTS ELS ALUMNES HAN SUPERAT LES PAU
I ja que hem fet referència a les proves d’accés a la Univer-
sitat, ens sentim de nou plens d’orgull pel fet que tots els 
alumnes de l’INS Cassà que s’hi han presentat les han su-
perades. I ja en portem uns quants anys! Els volem felicitar 
públicament i els animem a continuar treballant com fins 
ara en els àmbits d’estudi que triïn, independentment de 
si entren en la primera opció o no. El mèrit és del conjunt 

Xerrades a segons d'ESO
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de l’alumnat de segon, però no podem 
deixar de destacar les excel·lents qua-
lificacions obtingudes per tres dels 
nostres alumnes (un de cada grup 
classe): la Sígrid Rabell, de B2A, amb 
un 9,3; l’Aniol Freixas, de B2B, amb 
un 9,4, i l’Eduard Gómez, de B2C, 
amb un 9, qualificacions de la fase 
general (sobre 10). Tots tres rebran 
el reconeixement que atorga la Gene-
ralitat als alumnes que excel·leixen en 
aquestes proves. Enhorabona!

Festa de graduació d'alumnes de segon de 
Batxillerat
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JUBILACIÓ DE PROFESSORES
I també donem la més efusiva en-
horabona a dues professionals (pro-
fessores) del centre que han decidit 
(perquè ja els toca) penjar guixos (si 
encara n’hi hagués), esborradors, 
tauletes, retoladors i llibres… Però de 
ben segur que aquests no els “pen-
jaran” mai. Volem donar el comiat 
més sentit a la Teia Bou, professora 
de Matemàtiques, i a l’Emma Pagès, 
professora de Francès, amb una llar-
ga trajectòria a l’INS Cassà plena d’es-
forç, de rigor en la feina i de dedicació 
i estima als seus alumnes i la seva ma-
tèria respectiva. Com deia algú en l’acte de comiat de la 
Teia i l’Emma, hi ha la sensació que es jubila una tipologia 
de professorat que porta la seva implicació més enllà de 
l’aula, de les classes, del claustre i de la sala de profes-
sorat. No vull pas contradir-lo, però els ben asseguro que 
aquesta implicació perdura i perdurarà sempre que hi ha 
hagi un docent que, a més de transmetre coneixements, 
estimi la seva feina i s’il·lusioni pel creixement intel·lectual i 
humà dels seus deixebles.

 
SUPORT AL PERSONAL DEL CENTRE
I, ja per acabar, també volem fer esment del professorat i 
el PAS del centre, sempre en segon terme però amb una 
tasca que no se sol veure i que sovint és posada en dubte 
per part d’algú (sempre n’hi ha) que pot estar descontent 
de la feina que fem o que no fem tan bé com se suposa 
que hem de fer. És ben cert que cobrem cada mes per fer 
una feina que, com totes, ens exigeix contínuament canvis, 
però sobretot anàlisi i reflexió. Tenim molt clar que oferim 
un servei públic i estem a disposició dels alumnes i les famí-
lies (també, sovint, a la nit o en cap de setmana). Som un 
col·lectiu divers com tots els col·lectius professionals, però, 
en general, ens agrada la nostra feina i la fem tan bé com 
sabem. I de vegades ens equivoquem, com tothom. L’educa-
ció de la joventut ha de ser una feina compartida i no es pot 
pretendre que tota la responsabilitat recaigui en el col·lectiu 
docent. Som una part important de l’engranatge, però cal 
entendre que hi ha situacions que ens poden sobrepassar, i 
la comunicació entre els diversos actors d’això que en diuen 
la comunitat educativa és essencial per dur la nau a bon 
port. De vegades, després d’un any tan complicat, ens hau-
ria agradat sentir-nos més recolzats. Només això.

En fi, perdoneu aquesta digressió que pot semblar in-
oportuna, però només pretenia recollir el sentir de bona 
part dels professionals de l’ensenyament públic de l’INS 
Cassà. Continuarem fent la nostra feina amb les mateixes 
ganes que hi hem posat fins ara, cadascú des de la seva 
responsabilitat. Pel que fa a aquest cronista, la Direcció 
del centre m’ha encomanat una altra feina, cosa que fa 
que aquesta sigui l’última crònica que escric. Ho he anat 
fent durant els tres darrers cursos acadèmics amb molt 
de gust, intentant apropar als lectors de Llumiguia l’ac-
tivitat mensual del centre. Als que heu anat seguint pe-
riòdicament aquesta informació, us dono les gràcies pel 
vostre interès; també les dono als qui no hagin llegit mai la 
crònica. Ha estat un plaer. Molt bon estiu!

Alguns moments de l'acte de comiat per jubila-
ció de Teia Bou, professora de Matemàtiques, i 

Emma Pagès, professora de Francès.
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De mica em mica es van desenvolu-
pant els concursos. Aquest mês te-
nim el que es va celenbrar el dia 10 
a Vic, Bàsic d’honor per als de Mans 
amigues i per als veterans d’Amics 
dansaires La classificació va ser la 
següent: 
Mans amigues: 4a

Amics dansaires (vet.): 2a del grup 
B 

PROPERES ACTIVITATS 
17 de juliol, al vespre: Exhibició de 

Mans amigues a Parets del Vallès
23 de juliol: Concurs Copa de Cata-

lunya a Ceret
6 d’agost, a la nit: Exhibició de 

Mans amigues i de l’Esbart dansaire 
a Malgrat de Mar

20 d’agost: Concurs comarcal de 
Roses. 

Entitats Amics de la Sardana

25 d’agost, al vespre: Exhibició de 
Mans amigues a Tordera. 

3 de setembre: Concurs lliure d’Olot
25 de setembre: Concursos Bàsic 

de grans i veterans al Pla de la Cate-
dral de Barcelona. 

REESTRUCTURACIÓ DE LA NOS-
TRA PLANA WEB

Amics de la Sardana de Cassà 
han reestructurat la seva plana web, 
aquesta vegada amb el domini.cat. 
Per entrar-hi s’ha d’anar a amicsdela-
sardanadecassa.cat

Ella és jardí de flors d'un ritme 
bell que extasia,

puig són les seves notes de pau i 
germanor,

són notes que amoroses ens 
porten l'alegria,

com cant de la natura curull de 
devoció.

Oh tenora, símbol d´un himne 
mai acabat,

símbol de Catalunya, preuada 
meravella,

refila, no et cansis,  canta fins 
l'eternitat

per fer així més patent que és 
eterna la nostra anella!

Poesia: "El cant de la tenora", de 
Miquel Prats

Participem al concurs de Vic
Les colles cassanenques participants al concurs de Vic; a dalt,  Mans amigues i Amics dansaires; a sota, tots plegats. 
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Aquest estiu hi hem tornat amb un 
campus principalment de futbol que 
es combina amb altres activitats de 
lleure, com poden ser sortides en bi-
cicleta, sessions de cinema/ball/cui-
na, gimcanes pel poble, jocs d’aigua, 
una hora de piscina diària, etc. Fins 
i tot s'ha col·laborat en la neteja dels 

carrers del poble en col·laboració 
amb Cassanet. Així doncs, podem 
assegurar que, des de l’última set-
mana de juny fins a l’última setmana 
de juliol, entre els dos coordinadors 
i 15 monitors que formen el cos tèc-
nic, hem xalat al màxim amb els 150 
participants fent l’esport que més els 

agrada, el futbol.  
Durant l’última setmana dels en-

trenaments d’estiu, fem una sortida 
extraordinària al parc aquàtic Water 
World de Lloret de Mar, on els juga-
dors/es poden acomiadar-se com 
cal aquests entrenaments d’estiu 
2022.

Entrenaments d’estiu de la Unió Deportiva Cassà
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Un any més l'equip d'ACMotorsport 
format per en Narcís Alcalà i Xavier 
Company es va desplaçar a la localitat 
de Barbastre per prendre part a una 
nova edició d'un dels millors ral·lis del  
campionat d'Aragó. El divendres 10 
de juny es feien les corresponents ve-
rificacions durant el matí; a la tarda, 
es va fer una sortida des de mig del 
poble on la gent i personalitats de la 
bonica vila de Barbastre es van deixar 
veure. Foren pocs quilòmetres pels 
carrers, però es podia veure a les ca-
res de la gent que estaven orgullosos 
de tenir un ral·li com aquest al seu 
poble. El dissabte 11, ja dia de cursa, 
van sortir al primer tram una mica 
adormits encara i un dels seus prin-
cipals oponents a la victòria els hi va 
treure 6,3 segons. Durant el següent 
tram van mirar d'atacar i van veure 
que la victòria seria cara d'aconseguir, 
ja que els tornaven a superar aquest 
cop per 0,5 segons. 

Un pas per l'assistència i de nou en 
el següent tram, els tornaven a su-
perar per 3,2 segons. De camí cap 
al 4t tram, l'equip va decidir que en 
aquest s'havien de posar les piles per 
no permetre que la distància fos cada 
cop més gran, però en arribar, un ac-
cident d'un dels cotxes de davant feia 
que no poguessin disputar aquest. Es 
dirigeixen cap a l'assistència comen-
tant el que els quedava per davant. 
Atacarem en el llarg, que ens hi tro-
bem còmodes! Amb la sorpresa que 
a la meitat del tram, un altre accident 
deixava sense córrer a tots els pilots. 
Quedaven menys quilòmetres i la dis-
tància continuava igual, però seguíem 
collant de valent i les bones notícies 

començaven arribar, en el 6è tram, 
un bon ritme els va permetre retallar 
d'una atacada tots els segons que els 
portaven d'avantatge, arribant així 
empatats a la dècima a falta dels dos 
últims trams. Sortírem al penúltim 
tram amb les idees clares, ara o mai, 
i així va ser, l'AX va volar de valent a 
les mans d'en Narcís arribant al final 
del tram amb una 6a posició general, 
i distanciant el nostre màxim rival de 
més de 15 segons. Només quedava 
un tram que decidiren no atacar molt, 
ja que la distància era gran i podem 
dir que la tàctica va ser tot un èxit. 
Cap a parc tancat amb la victòria de 
classe 1 a la butxaca. Agraïm primer 
de tot, a les famílies que es van des-
plaçar fins a Osca per donar suport 
en tot moment tot i la calor que feia 
en aquella zona. Després com és ha-
bitual, una menció especial a tots els 
espònsors que creuen amb nosaltres 
i ens donen suport en tot moment per 
no abaixar els braços i continuar llui-
tant quilòmetre a quilòmetre. Gràcies 
i més gràcies als dos mecànics que 
es van perdre la festa major del poble 
per poder ajudar-nos a aconseguir la 
victòria. Un equip 10 per un poble 10. 
Continuem endavant! GAS!!

MAL REGUST DE BOCA EN EL 
35È RAL·LI EMPORDÀ
Una edició més, l'equip d'ACMotors-
port va formar part de l'extensa llista 
d'inscrits del la 35a edició del Ral·li 
Empordà, un dels ral·lis amb més his-
tòria del panorama català, els dies 27 
i 28 de maig. En aquesta edició, es 
repetien els trams de l'edició anteri-
or començant pel mític i exigent Els 

Àngels, el qual l'equip va sortir a do-
nar-ho tot des de l'inici, però a la que 
portaven un terç del tram el vehicle 
Citroën AX va començar a tenir pro-
blemes amb l'embragatge. Això va ser 
el motiu pel qual van perdre la concen-
tració, però de seguida van tornar a 
donar el màxim d'ells mateixos i van 
arribar a final del tram amb la sorpre-
sa que van fer un temps aproximat el 
de l'any anterior, però sense cap difi-
cultat. Aquest fet demostra que cada 
vegada la connexió cotxe/pilot i la de 
pilot/copilot és més bona. Seguien el 
ral·li, encara que en tot moment te-
nien el problema de l'embragatge en 
ment. Per això, van buscar diferents 
solucions abans d'arribar al migdia al 
parc d'assistència, la qual cosa no va 
ser possible, tot i que els temps dels 
altres trams també foren molt bons, 
els pilots varen decidir fer-se enrere 
per tal de poder preparar les proves 
que tenien per davant. Una menció 
especial a tots els col·laboradors que 
ens ajuden i ens donen el seu suport 
per seguir en aquests moments tan 
difícils, també a tots els mecànics de 
l'equip i per últim a tota l'afició i fami-
liars desplaçats per donar el seu su-
port. Continuem treballant. 

GRAN ÈXIT EN LA 1A TROBADA 
COTXES CLÀSSICS 
VILA DE CASSÀ

Un esforç increïble per part de tot 
l'equip de l'Automòbil Club Cassà i 
ACMotorsport per poder dur a terme 
la 1a trobada de cotxes clàssics vila de 
Cassà. Aproximadament 70 vehicles 
vinguts d'arreu de la comarca, alguns 
de clàssics, altres esportius, altres de 

Triomf de l'equip AC Motorsport 
al ral·li de Barbastre
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ral·li participant en el campionat de Catalunya i d'Espanya, i 
fins i tot, la presència de 4 vehicles participants en l'última 
edició del ral·li Dakar a la categoria de clàssics.

L'organització es va veure desbordada a primera hora del 
matí, quan molts vehicles arribaren al passeig Vilaret sense 
la corresponent inscripció, cosa que no era obligatòria, però 
si aconsellable a causa del reduït espai del qual es dispo-
sava dins i fora del passeig. El final, amb l'esforç de tots, i 
gràcies a la gran quantitat de gent que es va deixar veure 
pel passeig, es va poder gaudir d'una diada del motor de 
les que fan història. Durant el matí, es van dur a terme di-
verses activitats, com ara el concurs de dibuix per nens (on 
els dos guanyadors van ser premiats amb la impressió en 
adhesiu i col·locació al cotxe de l'equip d'ACMotorsport del 
seu dibuix), exposició de maquetes per part d'un gran amant 
del motor del nostre poble com és l'Àlex Bou, diferents sor-
teigs on els premis eren tots de productes que els nostres 
espònsors van cedir a l'organització (des d'un lot de neteja 
gentilesa de Grup Net Girona, a un pollastre de Can Joan (el 
que ens alimenta a totes les proves), o també un gran lot 
d'embotits de la Selva, un fabulós menú degustació a Can 
Peret, un excel·lent kit de neteja pel cotxe tant interior com 
exterior a càrrec de Draulic Fren, una pizza a Ca la Petita i 
productes de RdeRacing (especialitzada botiga d'accessoris 
i material per la competició). Una firma d'autògrafs per part 
d'algun dels pilots i copilots amb fotos del seu vehicle, també 
va ser un gran atractiu per a petits i grans. A part de les 
activitats, també es van donar uns premis commemoratius 
a diferent participant per diferents criteris, com són: el vin-
gut de més lluny, el de millor estat original (aquest a criteri 
d'un jurat)  i el més antic. Va ser una jornada per emmarcar, 
per no oblidar. Donar una menció especial a l'Ajuntament 
de Cassà que ens va donar moltes facilitats per poder dur 
a terme aquesta activitat nova al poble, i esperem que no 

sigui l'última. Donar les gràcies també al nostre dj, speaker 
DJDegree per amenitzar tota la jornada de la mane -
ra que només ell sap fer. Esperem repetir durant molts anys 
més, ja que són activitats que donen vida a un poble, el 
donen a conèixer, una bona diversitat en el que fa als actes 
és bo per un poble, i si a més està lligat amb una data tan 
assenyalada com és la festa major, millor. Ja estem treba-
llant per la següent activitat que es portarà a terme abans 
de final d'any, on esperem tenir el mateix èxit que aquest. 
Si algú està interessat a fer-se soci, formar part del nostre 
equip o vol formar part del nostre equip com espònsor, no-
més ha d'entrar a la web www.escuderiaacmotorsport.com 
i omplir el formulari. Gràcies de nou a tot l'equip d'Automòbil 
Club Cassà, el d'ACMotorsport, a l'Ajuntament de Cassà a  
tots els nostres patrocinadors.

A la pàgina anterior, l'equip AC Motorsport al ral·li de Bar-
bastre i al podi; en aquesta pàgina, tres imatges de la trobada 
de cotxes clàssics amb activitats per a la mainada. 

Fotos: Carlos Casimiro, J. Espallargas i Òscar 
Pérez.

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com
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EEn Tomàs Planas i Cambrarol, era  
natural de Sant Dalmai, poble agre-
gat des de 1904 a Vilobí d’Onyar, 
però resident i veí de Cassà de la 
Selva.  Va néixer l’any 1869, el seu 
pare era en Josep Planas, de Sant 
Dalmai i la seva mare la Dolors Cam-
brerol, del mateix lloc. Era flequer de 
professió, però als 20 anys va fer-se 
voluntari per anar a servir a l’exèrcit 
d’Ultramar amb destinació a l’illa de 
Cuba. Obtingué llicència de l’exèrcit  
pel mes d’octubre de 1894, per 
haver complert els quatre anys de 
servei reglamentaris. 

Recordem que el conflicte entre 
Espanya i els rebels independentis-
tes cubans començà l’any 1895 i durà fins al 1898 quan 
Cuba aconseguí la seva independència mercès a l’ajuda 
dels Estats Units que donaren suport a la causa llibertària 
cubana.     

Va ser doncs a finals de 1895 quan Tomàs Planas s’in-
corporava, novament voluntari, a l’exèrcit Espanyol i el ge-
ner de 1896 desembarcà, altra vegada, a Cuba. Entrà i 
seguí  en campanya fins a primers de febrer de 1899. El 

maig de 1898 fou condecorat amb la Creu de Plata del 
Mèrit Militar amb distintiu Vermell per l’acció mantinguda, 
amb l’enemic, durant el mes de maig del mateix any. El 
març de 1899 arribà a la Península i continuà a l’exèrcit 
fins que obtingué la llicència definitiva, el dia 4 de gener de 
1902, després de 12 anys de servei militar.

El document que acredita la seva llicenciatura dona mol-
tes dades sobre la seva persona. Retrocedint en el temps 
fins que va ser cridat per primera vegada durant la lleva 
de l’any 1890, de la qual en va sortir excedent de quota 
lliurant-se, per tant, del servei militar. L’hem d’imaginar, en 
aquella època, un jove intrèpid a qui li agradava l’aventura 
i el risc; El sorteig de lleva, de moment, li havia esguerrat 
les seves aspiracions. Aviat, però, trobà remei als seus 
desitjos i pogué substituir un recluta de Celrà, en Pere 
Reixach i Cabarroca, que segurament tingué una gran ale-
gria quan el nostre protagonista el substituí, i el deslliurà 
d’anar a fer la mili a Cuba. Entrà a la Caixa de Reclutes el 
26-4-1890 per anar a servir a ultramar durant 4 anys. De 
moment, se li donà  llicència fins al dia que seria cridat a 
concentració. Cal dir que, per la substitució, obtingué una 
compensació econòmica, d’acord amb el que preveien les 
lleis, del moment, en matèria de reemplaçaments.

Fins al 10 de setembre, del mateix any, no anà a con-
centració i embarcà  cap a Cuba el dia 5 d’octubre, des de 
Barcelona, en el vapor Alfonso XII. El 24 del mateix mes 
desembarcava a l’Havana i va ser destinat  al Batalló de 
Caçadors d’Isabel II.  S’incorporà, pel novembre, a la For-
talesa de la Cabaña, on quedà en guarnició i instrucció. Pel 
fet de ser voluntari se li reclamaren 3 Pesos d’or, pel preu 
del seu vestit de soldat. 

Durant l’abril de l’any 1892 va ser traslladat al Regiment 
d’Infanteria de l’Havana on fou incorporat a la 3ª Compa-
nyia. Allà va romandre fins al 10 d’octubre de 1894 en 
què, per haver complert els 4 anys de servei militar, se li 
expedí la Llicència Absoluta i retornà a Catalunya. Sembla 
que aquests quatre primers anys foren d’absoluta tranquil-
litat, ja que no s’esmenta que participés en cap situació 
bèl·lica. L’any següent començaren les hostilitats entre els 
independentistes cubans i l’exèrcit espanyol.  

A finals del 1895, enyorant segurament les terres cari-
benyes i, possiblement també, per un cert sentiment patri-
òtic, s’allistà, novament voluntari, aquesta vegada, a l’Exèr-
cit d’operacions de l’Illa de Cuba, després d’haver superat 
una revisió mèdica, que el declarà útil, i d’haver cobrat 50 
Ptes., d’acord amb el que determinaven les normes per als 

Col·laboracions Apunts d'història

Un heroi de la guerra de Cuba, 
Tomàs Planas i Cambrerol
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soldats de la seva classe. El dia 31 de 
desembre de 1895 sortia de Barce-
lona direcció a Cuba, embarcant en el 
vapor León XIII. Abans de salpar havia 
cobrat 200 ptes. més, corresponents 
a un segon termini. Arribà a l’Havana 
el 18 de gener de 1896 on s’incorpo-
rà al Batalló del Regiment d’Infanteria 
de Luchana, núm. 28, situat a la riba 
nord del Canal d’Entrada a la Badia de 
l’Habana,  on passà a formar part de 
la 1ª Companyia. Novament pel motiu 
de ser voluntari li foren reclamats 13 
Pesos en paga del vestit de soldat.   

L’indicat document de llicenciatura 
detalla minuciosament totes les topa-
des on personalment, junt amb el seu 
Batalló, van tenir amb l’exèrcit insur-
recte que es volia i aconseguí indepen-
ditzar d’Espanya.

Aquest mateix any, durant el mes 
de juliol és quan, per primer cop, en-
trà en hostilitats amb l’enemic. El dia 
10, en el poltrer Vargas, la seva co-
lumna s’enfrontà amb les partides de  
Zayas, Bazan i Perpignan.  

El dia 28, es trobava lluitant a les 
finques Paz,  La Cunda i San José.

El dia 30, ho feia a la finca Estre-
lla. Continuà en operacions fins al dia 
24 d’agost i passà, llavors, a la línia 
militar de Mariel, a Majana, sota les 
ordres del General Juan Arolas, fins a 
finalitzar l’any.

L’any 1897, durant els primeres 
mesos  estigué d’operacions en la línia 
militar de Mariel a Majana.

El dia 2 d’abril i, sota les ordres del 
Coronel Eusebi Boy, feren reconeixe-
ment de Ingenio Nuevo i Brujo i dels 
voltants de Ceiba del Agua on entraren 
en foc amb l’enemic i el dispersaren. 

  El 15 del mateix mes, participà en 

la presa d’un campament enemic, a 
la Loma San Gabriel, causant baixes 
i apoderant-se d’armes, municions, 
bestiar i cavalls.

El 15 de maig, sota el comanda-
ment de Justiniano García, prengué 
part en les operacions de Guayaban, 
Tabla de Agua i Mosquito. Continuà 
en operacions fins al dia 10 d’agost i, 
llavors, amb tot el batalló passaren a 
la jurisdicció de Cruces, a la província 
de Santa Clara, fins a finalitzar l’any.

L’any 1898, els dies 10 i 11 de ge-
ner recorregué els punts anomenats 
Majagua i Lomas Grandes, on destru-
ïren un campament enemic prop del 
rierol del Castillo i un altre en el pol-
trer Cavada, on foragitaren els insur-
rectes i s’apropiaren d’una tercerola i 
diversos cavalls.

Els dies 12,13 i 14 passaren per 
Manicaragua, Rio, Arimao i Lomas 
del Vizcaino; van destruir un altre 
campament a el Capote.

Seguiren amb les operacions sota 
el comandament del General de Bri-

gada, Diego Figueroa.
El 18 de març a Montes Puchanga 

i Polo Norte s’enfrontaren amb l’ene-
mic causant-li 16 baixes i diversos 
ferits.

El dia 27 del mateix mes s’enfronta-
ren amb l’enemic a Lomas, Fortuna, 
Guando i Guanacoa, aquesta vegada 
sota el comandament del Coronel Eu-
sebi Boy. 

L’endemà 28, entraren en combat 
amb l’enemic a Lomas del Jíbaro i a 
Finca Carolina on causaren 2 baixes 
a més de destruir un campament. El 
mateix dia i per segona vegada con-
tinuaren les hostilitats a El Jíbaro i 
Finca de los Franceses, on l’enemic 
perdé un capità, un sergent i dos sol-
dats; hi hagué, també, alguns ferits i  
es feu un presoner.

El dia 30, a Hoyo de Manicaragua i 
a la finca La Font tornaren els enfron-
taments i l’enemic perdé dos homes. 
Més tard s’hi enfrontaren novament, 
a El Jíbaro, on feren 3 presoners. 

El 4 d’abril el batalló, comandat per 

Apunts d'història Col·laboracions

Venda 
d’electrodomèstics 
i mobles de cuina

El vapor Alfonso XIII, que va anar a Cuba; a 
la pàgina anterior, mapa de l'illa cubana
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Eusebi Boy, passà a Santa Clara on 
quedà  en guarnició i operacions de 
campanya a les ordres del General de 
Divisió, José Garcia 

El 7 de maig, comandat pel Coronel 
Eusebi Boy, a Cayo Lunza s’enfronta-
ren amb l’enemic causant-li 3 morts 
i dispersant-los. Es destruïren dos 
campaments i es capturaren armes, 
dos cavalls i un bou. 

El 24 de maig, segons proposta 
aprovada pel Capità General de Cuba, 
Valerià Weyler i Nicolau, es concedí 
al soldat Tomàs  Planas i Cambrarol, 
la Creu de Plata del Mèrit Militar amb 
distintiu Vermell, en reconeixement a 
l’acció mantinguda contra l’enemic a 
Puchanga i Polo Norte (Villas), del 15 
al 19 de març últims.

El 26 de maig, participà en el tiro-
teig mantingut contra els insurrectes 
en el poltrer Machado

El 17 de juny, a Medrano i a Palo 
Prieto, fent un reconeixement, de la 
zona, trobà un dipòsit d’armes on es 
recolliren 3 fusells Mauser, 11 fusells 
Remington i 9 terceroles. El mateix 
dia es mantingué un tiroteig amb 
l’enemic a Loma del Mulo.

El dia 18, continuaren els tiroteigs a 
Provinciales, Loma  Alta, Loma Caimi-
to i a Lomas de Ranchuelito.

El 14 de juliol, escometeren els in-
surrectes a Paso de Sagua, a los Cris-
tales i a Loma del Roble.

El dia 16, a Loma del Roble i a Los 
Cristales tornaren a enfrontar-se amb 
l’enemic. Tots aquests esdeveniments 
van tenir lloc sota les ordres del Co-
mandant, Leocadio Villasevil.

El 29, del mateix mes, ara sota les 
ordres del Coronel, Eusebi Bou To-
màs, s’enfrontaren amb l’enemic a 
Loma del Ternero, fent-lo fugir i dis-
persant-lo, deixant dues eugues que 
recollí la columna.

El dia 31, a Arimao, la guerrilla Luc-

hana, foragità l’enemic amb qui man-
tingueren un llarg tiroteig.

Continuà en operacions fins que el 
19 de setembre, llavors, tot el Batalló 
va ser traslladat a Cruces, situada en-
tre Cienfuegos i Santa Clara, a la part 
central de l’illa.

El dia 1 d’octubre, foren traslladats 
a Juan de las Heras, on hi restà fins a 
finals de novembre.

El dia 1 de desembre, fou enviat a 
Esperanza (Cruces).

El dia 15, fou traslladat a Cascajal, 
on restà fins a finals de mes.

El dia 30, un nou trasllat el portà a 
Santo Domingo.

L’endemà, dia 31, amb tren, l’envi-
aren a Cienfuegos. En aquesta plaça 
hi restà fins al 4 de febrer, aquest dia  
embarcà, cap a la Península, en el va-
por francès Cheribou.

Va arribar a València el dia 4 de 
març de 1899. 

Continuà complint servei fins a re-
bre la Llicència Absoluta, a  principis 
de gener de 1.902. La va rebre de 
mans del qui havia estat, moltes vega-
des, el seu cap d’operacions, el Coro-
nel Eusebi Boy i Tomàs a qui, per Real 

Decret, pel setembre del mateix any, li 
fou concedida la Gran Creu de l’Ordre 
del Mèrit Militar, en premi pels seus 
serveis especials. 

Retornat a Cassà, es casà amb la 
Maria Sagué i Solench. El nostre heroi 
morí l’any 1920 deixant una filla, la 
Dolors Planas Sagué, qui es casà amb 
Josep Mª Arderiu Borrell. Aquest ma-
trimoni infantà tres fills: La Maria l’any 
1928, en Gabriel el 1931, i en Pere 
el 1934. El darrer, en Pere Arderiu 
i Planas, encara recorda que la seva 
mare en parlar del seu pare, explicava 
que sovint a les nits tenia mals sons 
i es despertava alterat tot cridant: in-
surrectes! Insurrectes! Com si encara 
es trobés dins la manigua topant per 
sorpresa amb un grup  d’independen-
tistes cubans.

Des d’aquí agraeixo al bon amic Pere 
Arderiu i Planas que, anys enrere, em 
va permetre consultar els documents 
del seu arxiu particular entre els quals 
es troba aquesta interessant història 
viscuda pel seu avi matern, en la seva 
joventut. 

Joaquim Mundet

Col·laboracions Apunts d'història

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

Embarcament de tropes cap a Cuba
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Ocells de Cassà Col·laboracions

Quan parlem d’ocells de Cassà pensem en ocells 
de bosc, ocells de camps i ocells urbans i deixem 
de banda els ocells marins, ja que  a uns 15 km 
del mar en línia recta, el mar ens queda un xic 
lluny. Tanmateix, hi ha un ocell associat a l'am-
bient marí, molt freqüent a ports i platges, que 
també s'observa sobrevolant pobles, ciutats, 
terra endins, sobretot a les comarques litorals 
com la nostra, ja que sovint busca aliment als 
abocadors i als camps de conreu. Probablement 
és l'ocell marí més conegut per tota la gent de 
Cassà, us parlo del Gavià. És veritat que de nom 
genèric tothom en diu gavina i, sí que podem dir 
que és un tipus de gavina, però afinant més, cal 
anomenar-lo pel seu nom: gavià argentat.

El GAVIÀ ARGENTAT, o Gavià argentat de 
potes grogues, Larus michaellis, és un ocell de 
mides considerables, més gros que un colom, 
amida uns 60 cm de llargada i 130 cm amb 
les ales obertes, també és molt robust, pesa 
1-1'2 kg. Au de color blanc i amb el dors gris 
platejat, i un bonic bec taronja, potent, amb una 
taca vermella a la part inferior de la punta, més 
visible en època de cria. Punta de les ales ne-
gra, amb taques blanques. Té les potes de color 
groc, cosa que el diferencia del gavià argentat 
de potes roses (Larus argentatus). Els joves te-
nen el plomatge pigallat bru i gris i tarden 4 anys a tenir la 
coloració adulta

És fàcilment distingible de la gavina vulgar, en primer lloc, 
per la mida, ja que el gavià argentat és bastant més gran. 
A més, la gavina vulgar en època de cria té el cap negre i a 
l’hivern té una taca negra darrere de l’ull. Finalment, el bec 
de la gavina vulgar és vermellós negre, i el gavià argentat 
el té groc.

La veu més característica és un “ka, ka, ka, ka” sonor 
i profund. Escolteu-lo al Xeno-canto: https://xeno-canto.
org/245742

ALIMENTACIÓ. Abans els gavians tenien una dieta gai-
rebé basada en el peix, però ara els podem trobar darrere 
els tractors que llauren els camps, talment com si fos el 
mar, menjant els cucs i erugues que el pagès els posa a 
l’abast. En zones urbanes, remou papereres i contenidors a 
la recerca de restes de menjar i també li agraden els abo-
cadors. De fet, és molt abundant a l’abocador de Solius. És 
un ocell molt acostumat a les persones que no dubta, fins i 
tot, a robar el gelat o l'entrepà d'un vianant distret.  També 
és capaç de matar altres ocells per menjar-se'ls.

REPRODUCCIÓ. Cria en colònies, i fa el niu amb herbes 
a terra o entre les roques, però també en edificis i altres 
llocs humanitzats. La femella pon 2 o 3 ous i els cova 
durant uns 30 dies; els pollets de seguida deixen el niu 
amagant-se entre la vegetació; comencen a volar al cap de 
5-6 setmanes. Viu uns 10 anys. 

COSTUMS.  És molt visible, sorollós i escandalós, especial-
ment quan va en grups.. Es pot mostrar molt agressiu si se li 
molesta el niu i pot depredar altres animals. Vola amb agilitat, 
aprofitant els corrents de vent per enlairar-se o baixar amb 
rapidesa. Pot ser agressiu amb els humans i picar amb el 
bec, sobretot en època de cria per defensar els polls.

DISTRIBUCIÓ. A Catalunya es troba per tota la costa. 
També és freqüent als trams fluvials de l’interior de Catalu-
nya i en aiguamolls. A Cassà és molt abundant als camps 
de conreu on es poden avistar grups de 200 o 300 exem-
plars; també entra dins del poble a buscar restes de men-
jar i sovint se’n veuen per la zona del campanar o altres 

28. Gavià argentat

edificis alts, guaitant què pot rampinyar per menjar.
Durant aquest segle; el gavià argentat ha incrementat 

les seves poblacions i ha expandit considerablement la 
seva àrea de distribució; la causa ha estat la combinació 
de diversos factors: 

1. ser una espècie generalista en els seus hàbits: no és 
ni carnívor ni herbívor, ni terrestre ni marí.

2. capacitat de viure en ambients humanitzats i aprofi-
tar-se dels recursos generats en activitats humanes. 

3. dominància sobre altres espècies, a causa de la seva 
mida, el gregarisme, l'agressivitat i comportament social 
molt desenvolupat.

Cap al capvespre, si passegeu pels camins de la plana 
de Cassà,  podreu veure com us sobrevolen grups de dot-
zenes de gavians que venen del costat de mar i busquen 
camps de conreu a l’interior per anar a dormir. També, 
ara en aquestes nits d’estiu que observem el cel per veure 
estels fugaços, ens confon una silueta pàl·lida que se’ns 
creua; no és un estel fugaç ni una xibeca, és l’elegant gavià 
que encara volta un xic abans d’anar a dormir. 

Xon Vilahur

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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La memòria dels cassanencs: 
ara fa 75 anys (juliol 1947)

Col·laboracions Ara fa 75 anys

Festa major: L’any 1947 
també es celebrava la Fes-
ta Major encara que no de 
la mateixa manera que en 
l’actualitat. Sobre quina és 
millor o pitjor ja ho deixo a 
la opinió de cadascú. La de 
fa 75 anys es va fer sense 
notícies destacables i amb 
les activitats típiques de 
l’època: Actes religiosos, 
folklòrics, esportius i músi-
ca, molta música. Pels més 
menuts també hi havia l’ani-
mació dels “autos de xoc”, 
barques, parades de tir o 
els típics “tiovivos” que s’ha-
vien instal·lat al Passeig de 
Vilaret.  

La Festa Major també servia perquè 
una gran part dels treballadors de la 
indústria surera aprofitessin aquella 
setmana per gaudir de les seves me-
rescudes vacances. A la foto, un grup 
de noies preparades per la Festa.  

Corpus i Corpus petit: I com no 
podia ser d’una altra manera, la Fes-
ta Major coincidia amb la Festivitat del 
Corpus Christi, que va tenir la solemni-
tat tradicional del moment. Aquell any, 
com en els anteriors, la processó va fer 
el següent recorregut: Plaça de Sant 
Pere, carrers Raval i Catalunya, Pas-
seig de Vilaret, carrer 18 de julio (Bar-
raquetes), plaça del General Franco (de 
la Coma), carrer José Antonio (Major), 
plaça d'Espanya (Petita), Mesures, car-
rers Tercio de Na Sra. de Montserrat 
(Nou) i Avall. Era un recorregut extens 
que a vegades havia de conviure amb 
altres activitats que es celebraven al po-
ble i que podien generar alguna molès-
tia a la solemnitat del Corpus. El dijous 
següent, es feia la “Octava del Corpus” 
o el Corpus petit. Una nova processó 
amb un recorregut més petit que l’an-
terior: C/ Dolors, Travessia de la Plaça 
d’España (Petita), Roscada i Avall.  

Temps de sega: A la primavera del 
1947 la calor va ser més intensa i pre-
coç de l’habitual. Això va provocar que 
s'avancessin les feines de recol·lecció. 
A principis de mes de juny es va comen-
çar a segar i a les acaballes del mateix 
mes ja s’estaven realitzant les feines de 
batre. La collita no va marcar precisa-
ment un rècord i la majoria dels agricul-
tors va lamentar que no havia superat 
la de l’any anterior.   

Nous directius del “Luz y Guía”: 
Atenent a les necessitats del moment, 
es va acordar un canvi de responsa-

bles de la revista que, en aquella èpo-
ca, continuava sent un suplement de 
la Fulla Parroquial. Així, es va substituir 
el director Josep Maria Vidal Figueras 
i l’administrador Francesc Nadal Oller 
que havien ocupat els seus càrrecs des 
de la fundació del “Luz y Guía” el juny 
del 1944. El nou director passava a ser 
Pere Abellí Parleris i l’administració la 
passaria a ocupar Joan Codolà Surís.    

Els paletes i la seva festa: El 13 de 
juny, festivitat de Sant Antoni de Pàdua, 
els paletes locals van honorar al seu 
protector. Van ser varis els empresaris 
i els seus respectius treballadors que 
van assistir a la Missa que se celebrava 
a l’Església aquell dia.  

Coets i petards: Les festes de Sant 
Joan i les de Sant Pere i Sant Pau d’ara 
fa 75 anys, no disten gaire de les que 
es fan actualment. El 1947 es podia 
veure en els nostres carrers les fogue-
res de rigor i a la Plaça de la Coma i als 
carrers del voltant s’hi podien sentir un 
reguitzell de petards, coets i tota clas-
se d’explosius inofensius. Fins molt tard 
els veïns van poder gaudir de les notes 
de les sardanes (aquí sí que he d’adme-
tre que hi ha un petit matís amb el que 
passa actualment on la pandèmia del 
reggaeton ha contagiat a molts) i fins i 
tot el d’algun petard que se li va esca-
par a  l’entremaliat de torn. 

Conseqüències de l’estiu: La pri-
mera era que després d’acabar el curs 
escolar tornaven a casa els estudiants 
que residien fora de Cassà durant tot 
l’any. La segona era que des de las 
J.A.C.E es tornaven a preparar els 
“Círculos de Verano” que tant èxit havi-
en tingut en anys anteriors. Veurem si 
aquell 1947 podrien reeixir igualment.

Esports: La U.D. Cassà va voler 
aprofitar la Festa Major del poble per 

celebrar el Campionat Provin-
cial d’Aficionats. L’1 de juny va 
ser el dia indicat perquè el Sr. 
Bohigas, representant a Giro-
na de la Federació Catalana 
de Futbol li entregués al capità 
cassanenc la copa de campió. 
Aquell mateix dia es va dispu-
tar un partit entre el Cassà i el 
Banyoles emmarcat en el “Tor-
neo Copa Consolación” que 
continuava amb el seu curs. 
Recordem que fins llavors no-
més s’havia disputat un partit 
oficial amb derrota a casa del 
C.D. Girona. El partit contra el 
Banyoles va ser més plàcid, ja 
que es va guanyar per 4-1. Di-
uen diuen diuen que el rival era 

el més fluix del grup. 
El diumenge següent i ens va visitar 

el C.D. Girona. Per si algú no ho recor-
da al Llumiguia del mes de març ens 
fèiem ressò de la polèmica actuació de 
l’àrbitre Sr. Combas en el partit dispu-
tat a la Bisbal entre el C.D. Girona i la 
U.D. Cassà. Aquest nou enfrontament 
s’esperava amb especial interès per 
poder tornar el cop rebut aquell fatídic 
dia. L’afició va respondre i l’equip no va 
fallar. Victòria per 2-1. Incidents? No us 
enganyaré, es va generar alguna petita 
controvèrsia (el caliu de la Festa potser 
no hi va ajudar gaire) i van acabar expul-
sats un jugador del Girona i també en 
Negre, per part del Cassà. Aquí teniu el 
motiu “les asaltó una repentina afición 
al noble y fuerte deporte pugilístico”.  
Cal remarcar que el Girona va disputar 
el partit amb dos jugadors sense fitxar 
i, per tant, la victòria cassanenca esta-
va assegurada, però sempre és de re-
but guanyar al camp i més partits així. 

El quart partit va ser contra el Llo-
ret i es va tornar a jugar a Cassà. En 
aquest cas la sort no va acompanyar 
gens al nostre equip. La multitud de 
xuts només es van traduir en un solitari 
gol mentre que el Lloret en va convertir 
dos. Tot i això, al cap d’uns dies el Cas-
sà es va poder treure l’espina guanyant 
al camp dels de la Selva pel mateix re-
sultat: 1-2. Recordem que aquell partit 
es va haver de repetir perquè la prime-
ra vegada que havien viatjat no s’hi va 
presentar cap àrbitre. 

A manca d’un partit, la classificació 
del grup era aquesta: Cassà i Lloret (6 
punts), Girona (5 punts) i Banyoles (2 
punts). 

Xavier Casabó Rabassedas
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Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

tiva durant la qual realitzarem un detallat estudi de la seva 
boca i us aconsellarem com tornar a 
tenir una boca sana, una masticació 
correcta i una estètica de cinema.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

El diagnòstic en odontologia és fonamental perquè és la 
base sobre la qual es basa la resposta a la pregunta: quin 
és el millor tractament per recuperar la salut de la boca 
del pacient? El diagnòstic és el procés en què s'identifica 
una malaltia, afecció o lesió pels signes i símptomes. Per 
ajudar a fer un diagnòstic, cal utilitzar els antecedents de 
salut i fer un examen físic i proves.

Per arribar a aquest diagnòstic, cal fer uns passos que 
aportin la informació necessària: inspecció de la cavitat 
oral, radiografies intra i extraorals, models d'estudi i ante-
cedents mèdics del pacient, com els més bàsics i elemen-
tals. Després, un cop realitzat el diagnòstic, es poden afe-
gir proves complementàries, com ara analítiques de sang, 
T.A.C. dels maxil·lars, etc.

Moltes vegades els pacients, i fins i tot molts profes-
sionals, pretenen que amb una ullada ràpida de la boca. 
Moltes vegades això és impossible, tret que sigui una cosa 
molt puntual com: un trencament d'una peça dental, una 
peça dental amb mobilitat, etc.

També cal tenir en compte que la rehabilitació d'una boca 
inclou la recuperació de tres factors: morfologia (forma i 
anatomia de les peces dentals), funcionalitat (masticació, 
deglució, fonació, respiració, etc.) i estètica.

La boca té la importància de ser un òrgan multifuncional 
i, a més, actualment la importància social de tenir un som-
riure bonic va en augment.

Per part del dentista, ha de tenir els coneixements ne-
cessaris, així com els instruments i aparells moderns per 
ajudar-lo a arribar al diagnòstic correcte. I a més, com que 
l'odontologia és una branca de la medicina, hi ha un factor 
que serveix en molts casos per saber què, quan i com fer 
o no fer a cada cas: l'experiència professional.

Tot el que s'ha descrit fins ara serveix per obtenir un di-
agnòstic, una vegada aconseguit, se li explica la pacient les 
diferents opcions de tractament que hi ha per rehabilitar la 
boca, tenint com a objectiu la salut i l'estètica dental.

Si la seva boca presenta càries, gran quantitat de tosca, 
peces dentals que es mouen, genives que sagnen, tren-
cament de peces dentals, desgast dental generalitzat, ab-
sència de peces dentals, pròtesis velles que ja no adapten, 
dificultat masticatòria, problemes estètics (taques, peces 
desalineades, mida o color inadequats, etc.) o qualsevol 
altre problema, no dubteu a demanar-nos una cita informa-

La importància del diagnòstic

Higiene dental Viure bé
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Viure bé El Vi de la PIlar

En els últims anys, l’enoturisme s’ha convertit en motor d’impuls per molts 
cellers. Una manera de donar a conèixer els seus productes, tocar territori i 
acostar el món del vi d’una manera lúdica i divertida al gran públic.

Amb l’arribada de l’estiu i les vacances de molta gent, gairebé us puc dir 
que la majoria dels cellers de la DO Empordà fan activitats d’enoturisme: vi-
sites guiades, tastos o esmorzars a la vinya. Però sobretot permeten gaudir 
de capvespres interessants amb maridatges de música en directe i tastos 
de vi.

Vaig encetar aquest recorregut el passat dijous 30 de juny amb la visita 
al celler Mas Vida. El trobem als afores de la població de Cistella, a l’Alt Em-
pordà, en un turó enlairat presidit al cim per l’ermita de Nostra Senyora de 
Vida, de principis del segle XVII. Bancals, clotades i terrasses formen part 
d’aquest bonic paisatge, on la vinya i les oliveres donen color i vida a aquest 
magnífic indret.

El dijous 30 de juny, vaig poder gaudir d’una petita visita guiada i d’un tast 
d’alguns dels vins del celler, maridats amb la música en directe de la can-
tautora de Roses, Madamme Mustash. Els concerts i els tastos continuen 
durant tots els dijous d’aquest mes de juliol, de 19h a 21h, però com que la 
revista us arribarà a finals de mes, ja no hi sereu a temps. Si voleu anar-hi 
encara queda el concert del dijous 11 d’agost, amb música rock i punk del 
duet Pelut & Gou.

El celler es troba en una zona completament diferent del típic paisatge de 
l’Empordà. L’Adriana, ànima i esperit inquiet del celler, l’anomena “Garrotxes 
d’Empordà”, ja que els terrenys son molt més variables i l’argila agafa més 
protagonisme. Aquí, varietats com la Chardonnay, de més difícil adaptació 
en el nostre territori, s’hi troba com peix a l’aigua, donant vins molt frescos 
i elegants.

El celler va ser una aposta personal del senyor Albert Fernán-
dez, barceloní i arquitecte de professió, però enamorat de l’Em-
pordà i de la seva gent. Va adquirir fa anys, juntament amb la 
seva esposa Maribel, els terrenys i la masia per convertir-lo en el 
seu petit paradís de repòs i gaudi. Havia començat a fer vi, però 
el seu somni es va estroncar ara fa uns deu anys amb motiu del 
seu traspàs prematur.  

La seva filla Adriana, també arquitecte de professió, va decidir 
que aquell projecte i el somni del pare havia de continuar. Així que 
l’Adriana es va arremangar les mànigues i sense massa coneixe-
ments de viticultura i enologia, però amb una actitud molt positiva 
i amb una empenta admirable, va tirar endavant el celler.

A dia d’avui ha reconvertit tota la seva producció a ecològica i 
sobretot a agricultura regenerativa, on plantes, flors i insectes 
conviuen amb la vinya per donar-li tota aquesta riquesa de color, 
aromes i llevats autòctons als seus vins. Actualment, un petit 
ramat d’ovelles pastura pels seus terrenys per aportar equilibri 
natural a tot el cicle vital. 

Conec molt bé els vins de l’Adriana. Son frescos, aromàtics, 
alegres i divertits, assequibles i de bon combinar amb qualsevol 
àpat. Però avui curiosament faig una recomanació d’uns vins que 
no he tastat: VIDA ETERNA. Un homenatge a la figura del pare i 
de la mare. Un vi de guarda d’una edició especial, limitada i úni-
ca. Un vi 100% de Merlot, collita 2017 amb molt de caràcter 
i d’esperit bordelès. Un vi que, com diu l’Adriana, seria el que li 
agradaria al pare. Per tancar el cercle l’havia d’acompanyar amb 
un altre vi en homenatge a la mare. En aquest cas un vi 100% 
Chardonnay, collita 2019, més delicat i distingit. 

Els vins se'ns presenten molt elegants amb unes etiquetes on 
s’endevinen els perfils de l’Albert i la Maribel cara a cara, perquè 
es puguin mirar mútuament. Uns vins únics i efímers que repre-
senten el cicle de la vinya i de la vida. 

Havia conegut personalment el senyor Albert Fernández, conec 
a la seva esposa Maribel i tinc una especial estimació per l’Adria-
na. Espero obrir aquests vins en alguna ocasió especial. Des del respecte i 
l’admiració, un gran homenatge a la família i tota una lliçó de vida.
Preu aproximat: 30 eur

Vida Eterna
(Celler Mas Vida - DO Empordà)

Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Entre el somni i la vigília Col·laboracions

L'encís dels boscos
Passejar pels boscos amb els sentits 
ben oberts per tal de copsar-ne tot 
allò que et fan sentir, que et diuen, que 
et xiuxiuegen, deixa dins teu unes em-
premtes que el temps no pot esborrar.

Per això ells són uns dels principals 
protagonistes de les meves poesies.

La família es burla una mica de  mi 
quan n’escric alguna. Potser ho troben 
estrany, ja que fa bastant temps que 
no m’he endinsat per les boscúries i he 
anat per camins més planers. El pas 
dels anys demana renúncies, com diu el 
poeta Miquel Martí i Pol en el seu llibre 
“Un plàcid hivern”.

Però al llarg de la meva vida i ja puc 
dir g.a.D. “llarga vida” m’he passejat 
per molts boscos i m’he omplert de la 
seva essència i la porto profundament 
gravada dins el meu esperit.

Entre els records de la meva feliç in-
fància, quan estiuejàvem a Empúries, 
juntament amb tot l’encís del mar, del 
rompent de les ones contra les roques, 
de la calidesa de la sorra sota els peus 
nus, sempre hi ocupen un lloc preferent 
els bosquets de pins, la seva sentor, el 
seu murmuri, la seva ombra acollido-
ra...

Durant l’adolescència, al costat del 
pare, tan somniador com jo, gràcies 
a les excursions que organitzava la Pe-
nya Tramuntana de Figueres, perviuen 
encara en la meva memòria aquelles 
boniques excursions a La Vajol, a Re-
casens, al castell de Montsoriu, a la 
Mare de Déu del Mont, a Rocacorba...
muntanyes amunt, travessa de boscos, 
murmuri de rierols, piulades d’ocells...

Durant els feliços anys compartits 
amb en Jordi i, després de la seva pèr-
dua, i més tard, en el decurs de la meva 
etapa viatgera, la bellesa dels boscos 
que trepitjava, quasi fervorosament, 
m’omplia del seu encanteri teixint som-
nis de fades bones o malvades, d’elfs i 
de bruixes amagats en l’entreteixit de 
branques i matolls.

Els boscos de les Ardennes regió com-
partida entre Bèlgica i Luxemburg, i on 

es varen lliurar cruentes batalles tant 
en la 1ª com en la 2ª Guerra Mundial, 
els densos boscos de fulla perenne de 
l’ombrívola Selva Negra, del sud-est ale-
many, que deu el seu nom a la profundi-
tat i foscor de l’arbreda que quasi no hi 
deixa penetrar la llum, els majestuosos 
boscos del nord de Romania en la regió 
dels Carpats, els del nord de Polònia en 
el llindar de Bielorússia, els del mont Tà-
tar al nord de la República Eslovaca... 
tots han deixat quelcom de màgic dins 
meu i tots ells em reporten encara les 
sensacions que intento plasmar en les 
meves poesies: sorolls, sentors, bellesa, 
el cant del vent entre les fulles, refilets 
d’ocells, carreres de bestioles, la dolça 
remor d’algun petit rierol...

I, sense anar tan lluny, l’encís dels 
boscos del nostre entorn, les excursi-
ons per les Gavarres, per Romanyà, pel 
camí d'Els Àngels...l’anada a buscar bo-
lets de cada tardor, moltes voltes tota 
sola, amb una brúixola a la butxaca per 
tal de no desorientar-me, anant a la re-
cerca d’aquestes delícies de tardor...

Les escapades a La Molina, camí per 
a mi meravellós a la tardor, quan les 
fulles agafen aquell color daurat, o el 
silenci plàcid que t’acull quan t’endinses 
a les fagedes de la Garrotxa.

No podem deixar de banda que l’en-
cís i el misteri  dels boscos han nodrit 
en gran manera tota la literatura uni-
versal.

Qui no recorda aquells contes de la 
nostra infantesa? “La caputxeta verme-
lla” “Els tres porquets” “La Blancaneus”, 
“Hanssen i Gretel”.

Els germans Grimm varen arribar a 
escriure uns 200 llibres de contes des-
prés de recórrer camins i pobles del bell 
mig d’Alemanya per recollir les històries 
misterioses que s’explicaven en la inti-
mitat de  les  llars i que ells convertiren 
en les historietes plenes de màgia i mis-
teri que els infants escoltaven i tantes 
vegades també nosaltres tinguérem la 
sort d’escoltar, abans d’anar a dormir.

 Fou tan gran l’impacte que varen 

deixar els germans Grimm que, des 
de l’any 1975 es pot seguir un recor-
regut d’uns 600 Km. des de Hanau a 
Bremen. El camí dels contes de fades i 
boscos plens de misteri.. 

Som molts també els que hem fruït 
amb les aventures de Robin Hood i ara, 
ja adults, de totes les novel·les que te-
nen com a protagonistes boscos, fades 
i elfs. Llibres com els de Dolores Redon-
do i els misteris de la Vall de Baztán o 
els llibres de Stephen King, o la mateixa 
Divina Comèdia de Dante en la qual   el 
bosc era la Selva del Pecat que calia 
travessar...
I és a aquests BOSCOS ANCESTRALS, 
als qui he dedicat aquesta poesia:

 
Quan en eix bosc de misteri
tu, viatger, vas endinsant-te,

aprèn-ne bé la sortida
o et prendrà el seu encanteri.

Camina poquet a poc
per damunt la fullaraca
per no trencar el silenci

que impregna aquest lloc.

Aquí, en plena Natura,
guarda’t dels secrets esperits

als qui ni ciència ni religió
donaren mai sepultura.

Recorda que eix bosc ancestral,
Recorda que eix bosc ancestral

de molt antigues creences,
saviesa i encanteris

n’era una gran catedral. 

En la seva profunditat
tu vens a cercar-hi pau

però, junt als arbres mil·lenaris,
elfs i mags s’hi han amagat.

Sols si coneixes el camí
i tens clara la sortida,
omple’t de pau l’esperit
en eix bosc quasi diví.

M.Dolors Godoy Rotllens  
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LA GRAELLA INCOMPLETA
Els números que falten són enters entre 0 i 9. Ompliu 
els buits que falten de manera que tant la suma de les 
dues diagonals com la de les files i les columnes coin-

cideixi amb el resultat assenyalat amb el color groc.

Us agrada viatjar? 
Us proposem uns 

quants viatges per 
diferents països 

d'Europa. 
Aquí en va la llista: 
Espanya, França, 

Itàlia, Regne Unit, 
Països Baixos, 

Bèlgica, Alemanya, 
Grècia, Portugal, 

Suïssa, Suècia, 
Noruega, Dina-

marca, Àustria, 
Finlàndia, Irlanda, 

Croàcia, Bòsnia, 
Sèrbia. 

Els sabreu trobar 
dins la sopa?
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Mots encreuats 
Núm. 433
HORITZONTALS
1.- Les funcionàries de l’administració local que tenen més 
coses per amagar. 2.- Aquest deshonor públic fa que ho in-
tenti de nou. Interpretació de la sardana que permet respirar. 
3.- Va ser un pas estret. Que té les facultats pertorbades 
perquè va calent d’orelles. Un mossèn en versió abreujada. 
4.- Dues que fan vibrar la guitarra. Grup de notes amb què 
es canta una sola síl·laba final. Símbol de l’itri. 5.- Ei!. La unitat 
monetària més musical. Faig servir aquesta afiliació en les 
meves relacions sindicals. 6.- Punt de satisfacció. Associació 
privada de caràcter recreatiu per a xaves cagadubtes. Sím-
bol de l’iridi.  7.- Mineral que té la propietat d’atreure el ferro. 
Toc militar que convida a fer punteria. 8.- Home de palla afec-
tat pel magnetisme. 9.- Part central de l’estel. L’alfals més 
nostrat. 10.- Aquesta noia caragirada retarda el pagament 
del seus deutes. Dit de l’ocell que encara no ha sortit del niu. 
11.- Manera peculiar de ser ordenats el mots en una oració. 
En té aquell qui  és perspicaç i no està afectat de covid. Tija 
de ferro punxeguda.

 VERTICALS
1.- El condiment culinari preferit pels cuiners amants dels dis-
cos de vinil antics. Símbol de l’argent. 2.- Hidrocarbur gasós 
situat a la rodalia, i de baix a dalt. Aquell futbolista carismàtic 
que en sap més i més i més. 3.- El color d’aquell petroli que 
es conserva sense refinar. El projecte gasístic que ha pro-
vocat més activitat sísmica. 4.- Dissetena lletra de l’alfabet 
grec. Ho és la Masia com a lloc de formació de futbolistes. 
5.- Oficial que treballa fustes fines per fer-ne mobles. A quin 
lloc?. 6.- L’àpat suculent més apreciat pel segon emperador 
de l’imperi romà. Té addició a la nicotina. 7.-  La darrera de 
Cassà. Llengua del grup bantú parlada en un país africà. Un 
ganxo de carnisser. 8.- Fruit comestible de la vinya. Assisti-
ren a missa amb molta atenció. 9.- Línia discontínua de la 
carretera. Ocell. Estimula una bèstia a accelerar la marxa. 
10.- Sector del paisatge agrari que no produeix, però és bas-
tant ferm. Reunions per a tractar d’assumptes eclesiàstics. 
11.- Aquella mestressa que es troba tant a faltar. Ormeig 
que serveix per a pescar.

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 4
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